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POVOLILNA
RAZMIŠLJANJA

Za nami so junijske evropske in uprav
ne volitve. Že v zadnji številki smo prinesli prve komentar
je o vsem tem. Ne bo pa narobe, če se še nekoliko zaustavi
mo ob njih.

Vsakdo te volitve komentira z lastnega zornega kota. Če 
so pa nekoč nekako vsi "zmagali", danes tega n i več. Prišlo 
je celo do vsaj najavljenih odstopov tis tih  strankinih vodi
teljev, k i so utrpeli največ izgub. So pa tudi razlike med re
zultati evropskih in  upravnih (pokrajinskih in  občinskih) 
volitev. T ud i to daje veliko možnosti za razprave in  poglo
bljene strankarske analize.

Kaj pa slovenska narodna skupnost v Ita liji?  Lahko za
trdim o, da gre tud i p ri tem za različne vidike in  poglede. 
Na krajevni ravni so - kot znano - volitve v bistvu ohranile 
dosedanjo podobo naših občinskih uprav na Tržaškem in 
Goriškem, delno tud i v videmski pokrajini. Vse slovenske 
občine tržaške in  goriške pokrajine, k i so imele občinske 
volitve (Dolina, Zgonik, Repentabor na Tržaškem in  Šte- 
verjan, Sovodnje in  Doberdob na Goriškem) so ohranile 
SV?!e. Prf)šnje župane oz. izvolile nove, vedno pa na istih 
po litičnih  formacijah. V  tem smislu bo šlo torej v nasled
njem petletju za nekako upravno kontinuiteto.

Im eli pa smo tud i politično in  sploh širše pomembne 
evropske volitve. Na n jih  smo Slovenci spet ločeno nasto
p ili. 7 e v prejšnji številki je b il govor o tem ter o izvo litv i 
prvega slovenskega evropskega poslanca (sen. M itje  Volčiča).

Evropska volilna propaganda morda p ri teh volitvah n i 
bila tako vidna in  občutena. To velja tudi za slovensko stran
ko. Res je, da se je v letih volilna kampanja bistveno spre
menila in  danes ne pozna več bučnih ve lik ih  manifestacij. 
Vendar pa se lahko tu spomnimo na pred leti zelo uspele in  
živahne evropske volitve, ko smo tudi Slovenci v Ita liji ak
tivno prispevali k uspehu široke manjšinske liste oz. koali
cije od A lp do Sredozemlja, ko naš nastop n i b il le simbo
ličen. Naj tu omenimo le velike prireditve z Valdostanci 
(katerih vodilte lj je b il danes že pokojni Bruno Salvadori) v 
Gorici in  Doberdobu, obiske in  shode na Tržaškem itd., pa 
spet skupni zaključni shod v Aosti z navdušenim sodelova
njem vseh manjšin, pa še kaj drugega.

Na sedanjih evropskih volitvah smo slovenski vo lilc i, k i 
se pripoznavamo v p o litik i samostojnega političnega nasto
panja, glasovali za manjšinsko listo s slovenskim kandida
tom. S tem smo spet p o trd ili vero v avtonomno nastopanje 
in v medmanjšinsko solidarnost v Ita liji in  Evropi. Rezul
tat bi verjetno tudi s slovenske strani lahko b il boljši, sicer 
Pa je znak planike (SVP s SSk) vseeno prejel dobrih 4.000 
glasov v deželnem merilu.

V  pariškem dnevniku Le Motide smo nedavno brali za
n im iv komentar k evropskim volitvam. V  tem se govori o 
nekaki neprisotnosti evropskega ljudstva. V  teh vrsticah 
omenja člankar nekako dvojnost med evropsko zavestjo in 
Pripadnostjo lastnemu narodu oz. državi. Izgleda, da sicer 
obstaja neka "evropska družba", tako tudi neka "evropska 
duša". V  širšem smislu pa gre za neko izbiro med Združenimi 
državami Evrope ali nekako federacijo držav oz. narodov 
Evrope. Razmišljanje lahko nudi razna izhodišča. Kam  se 
uvrščamo m i sami? Smo že del evropske družbe..? Na vse 
to pa bo lahko odgovoril le razvoj dogodkov.

ANDREJ BRATUŽ
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N A T O  U R A D N O  P R O G L A S I L  K O N E C  
L E T A L S K I H  N A P A D O V

OBRAČUN NATOVEGA  
POSEGA V ZRJ

ALOJZ TUL

Po 79 dneh se je končalo 
bom bardiranje Natovih le
tal, ki se je  začelo 24. m ar
ca. Verjetno si krogi Nata n i
so pričakovali, da se bo obo
roženi poseg tako zavlekel. 
Po splošnem prepričanju so 
računali, da se bo M iloševi
čev režim uklonil po dveh ali 
treh tednih bombardiranja. 
To se pa ni zgodilo iz več raz
logov. Srbski režim se je na 
morebiten spopad z Natom 
dobro pripravil tako, da je ve
čino orožja poskril in ga tako 
ubranil pred napadi letal z 
velike višine. Pravijo tudi, da 
Natovim  letalom ni uspelo 
uničiti večine srbskih tankov 
in oklepnih vozil ter siste

m ov za protiletalsko obram 
bo. Po drugi strani pa so pri 

| Natu morali paziti, da skup
no z vojaškimi objekti ne pri
zadenejo tudi civilnega pre- 

! bivalstva, kar bi nasprotna 
| stran po litično izkoristila za 
moralno linčanje zahodnega 

1 zavezništva. Kljub tem u je 
\ prišlo do nekaterih pomot pri 
ugotavljanju ciljev, na primer 
napad na poslopje kitajske- 

| ga veleposlaništva. Bila je  to 
| vojna posebne vrste, kjer ni 
šlo za totalno uničenje na- 

i sprotnika, temveč za uničenje 
| izbranih strateško pomemb- 
I nih objektov. S tem naj bi vpli
vali na Beograd, da bi spre
jel pogoje, zaradi katerih je 

j  prišlo do vojnih operacij.
I ■■ STRAN 2

Naše bralce in  lju d i dobre volje poziva
mo, naj po svojih  m očeh pom agajo t r 

d e č im  in  p regan jan im  s Kosova.

POMAGAJMO TR PE Č IM  
IN PR EG A N JA N IM !

Drago Legiša / intervju 
ANDREJ BERDON

m
Ivan Žerjal /  pogovor 
DUŠAN JAKOMIN

m Majda Artač Sturman 
PABERKOVANJA POD PARNASOM

Harjet Dornik
NAŠ B O TAN IČ NI VRT
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ja...
asa vizija je nasa vizi- 

Bog vas blagoslovi!" je
vzkliknil ameriški predsednik 
Bill C linton v ponedeljek, 21. 
t.m., na Kongresnem trgu v 
L jub ljan i pred ve likansko  
množico ljudi, ki so se zbrali 
na trgu kljub močnemu de
žju. S temi besedami je  ame
riški predsednik najlepše po-

JURIJ PALJK

kazal, da je prišel na obisk v 
Slovenijo zato, da svetu po
kaže, da je Slovenija svobo
dna, demokratična in pred
vsem pa varna država.

Prvi ameriški predsednik, 
ki je kdaj koli stopil na slo
venska tla, je pristal s sprem
stvom na brniškem letališču 
malo pred 15. uro; pod m o
čnim dežjem so ga pričakali 
slovenski predsednik Milan 
Kučan, predsednik vlade Ja
nez Drnovšek in predstavni
ki najvišjega slovenskega po
litičnega vrha. Ameriškega 
predsednika Clintona je v Slo
veniji spremljala izjemno šte
vilna delegacija, v kateri je bi
la tudi sekretarka Madeleine 
Albright, ki jo je pozneje slo
venski predsednik Kučan oz
načil z besedami: "To je naša 
prijateljica."

Predsednik C linton se je 
po prihodu na letališče, po
slušanju himen in ogledu ča
stne straže, ki jo je sestavlja
la častna enota 12. Odreda 
slovenske garde, odpravil v 
predsedniško palačo v Lju
bljano, kjer je  imel pogovora 
z M ilanom Kučanom in Jane
zom Drnovškom.

STRAN 6

 tudi v
Križu.

Od 26. junija vam je na 
razpolago tudi naša 
nova filiala v Križu. 
Ponovno dobrodošli!
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E Igor Cotič /  pogovor
PREDSEDNIK ŠZ SLOGA VOJKO M IO T

k -BANCA nora trZaska kreditna banka
U a n t o n i a n a  p o p o l a r e  v en eta

Križ 236 tel. 040 2209036

ČETRTEK  
2 4 . JUNIJA  
1 9 9 9

H  Darove v denarju  sprejem a tud i naša 
H uprava, k i bo poskrbela, da bodo p ri- 
1 » Ispcvke  nem u d om a p re je le  p ris to jn e

I^ r  ustanove in  dobrodelne organizacije.
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S 1. STRANI

O B R A Č U N . . .

Po drugi strani pa je srbska 
stran oz. predsednik M iloše
vič vztrajal pri svojih odklo
nilnih stališčih, ker je  verjet
no računal, da se bodo zno
traj Nata skregali zaradi do l
gega trajanja bombardiranja.
V ta načrt je treba vključti tudi 
boli dobrohotno ravnanje srb- 
skin oblasti do Italije in njenih 
predstavnikov ter dopisnikov 
sredstev javnega obveščanja. 
Tudi prizadevanja m irovn i
ških gibanj bi utegnila iti na 
roko Miloševičevim načrtom.
V skrajnem primeru bi spori 
znotraj Nata lahko povzročili 
njegovo krizo in razpad.

Takšna predvidevanja se 
niso uresničila, čeprav je bila 
zlasti Italija postavljena pred 
težko preizkušnjo. Njeni po
litik i in d ip lom ati pa so se 
spretno izmikali čerem v no
tranjih vodah, ker so računali, 
da čas bo pokazal pravilnost 
njihovih globalnih izbir v tem 
spopadu med ZRJ in Atlant
skim zavezništvom.

Tako seje tudi zgodilo. Več 
kot dvomesečno bombardi
ranje z ogromno gospodarsko 
škodo je končno prisililo  M i
loševičev režim, da je  sprejel 
d ip lom atsko posredovanje 
Rusije in Evrope, ki je končno 
privedlo do ustavitve vojne in 
umika srbske vojske in poli
cije s Kosova. Nerazumljivost 
srbske politike je prav v tem, 
daje sedaj v bistvu pristala na 
pogoje, ki so ji jih  postavili na 
pogajanjih v Rambouilletu v 
Franciji pred vojaškim pose
gom. Res je, da so pokrovi
te ljstvo nad m ednarodnim i 
vojaškimi silami na Kosovu 
sprejeli Združeni narodi, toda 
to bi bilo verjetno mogoče do
seči pred bombardiranjem, ki 
je povzročilo neizmerno ma
terialno škodo in skrajno zao
strilo razmere na Balkanu.

Ironija usode je na neki na
čin hotela, da seje uresničila 
politična napoved pred dese
tim i leti ob nastopu Miloševi
ča s programom Velike Srbi
je, ki je  privedel do razpada 
nekdanje SFRJ: na Kosovu se 
je  začel njen razpad in tem 
se bo tudi končal m it o Veli
ki Srbiji oz. Jugoslaviji.

Naj stvari kakorkoli obra
čamo, je neizpodbitno, da je 
bil Natov poseg na Jugoslavi
jo  na koncu koncev toliko us

pešen, da Miloševičev režim 
ni mogel več zavlačevati s 
sprejetjem njegovih pogojev 
oz. predloga osmero najbolj 
razvitih držav in Rusije, in to 
za ceno notranjega razkroja 
države in n jen ih  vo jaških  
struktur. Sedaj seveda trdi, 
da je zmagal v spopadu z Na- 
tom in Zahodom, toda posle
dice te "zmage" bo na svoji ko
ži občutila sedanja in bodoča 

j  generacija.

V tem trenutku je na zunaj 
najbolj viden in otip ljiv uspeh 
vojaškega posega Nata umik 
zveznih jugoslovanskih voja
ških in policijskih sil s podro- 

j  čja Kosova. O b tem se nujno 
postavlja vprašanje, zakaj ni 
Srbija v to privolila s pogajanji 

| že davno prej. Odgovor na to 
vprašanje je  treba  oč itno  
iskati v srbski preračunljivo
sti, da se z izgovorom letal- 
skih napadov izvede v najve- 

j  čji možni meri etnično čišče
nje na Kosovu, potem pa naj 
bi se že kako izmazali iz polo- 

[ žaja. Računi se seveda niso 
iztekli tako. Svetovna javnost 
ni verjela, da kosovski prebi
valci zapuščajo svojo aeželo 
zaradi Natovih letalskih napa
dov, kot je zatrjevala srbska 
propaganda. Stotisoči begun
cev so bili in so priča, da so 
bile razmere na Kosovu nez
nosne. M orda je prav ta hu
manitarni vid ik o d  eksodusu 
kosovskega prebivalstva bi
blijskih razsežnosti moralno 

j  obvezoval Atlantsko zavezni
štvo, da, če tega še ne more 
zaenkrat preprečiti, vztraja z 
vojaškim pritiskom do kraja, 
da se tako preneha nasilje in 
se begunci lahko vrnejo na 

j svoje domove. To se je  tudi 
zgodilo z umikom srbske voj
ske s Kosova in z namestit
vijo mednarodnih sil.

O d tod dalje do končne 
pomiritve pa bo še dolga pot. 
Prihodnji meseci bodo vtem  
pogledu odločilni. Svet se je  
vsekakor oddahnil, ko je ugo
tovil, daje le prodrl načrt o na
mestitvi mednarodnih sil na 

j  Kosovu, potem ko je  Miloše- 
; vič moral končno sprejeti po
goje mednarodne skupnosti.

Da je do tega prišlo, je bil 
potreben dolgotrajen vojaški 
poseg Nata ne brez nedolžnih 
žrtev. Ostaja pa vprašanje, ali 
bi se vse to dalo preprečiti, 
oz. kdo nosi glavni del krivde,

I da je do tega prišlo oz. mo
ralo priti.

sso o
D O M U

Izvršni odbor Sveta sloven
skih organizacij je prepričan, 
da izidi evropskih in upravnih 
volitev ne odražajo stanja v slo
venski manjšini, ki je še vedno 
dezorientirana zaradi negoto
ve usode manjšinskega zako
na. Prav tako je za SSO nera
zumljivo ravnanje političnih 
krogov večinske koalicije, ki so 
onemogočili, da bi na volilnih 
izkušnjah nastopili čimbolj e- 
notno. Kot alarmni zvonec pa 
je treba vzeti dejstvo, da so se 
volilci za evropske volitve v ne
katerih krajih ozirali na izra
zito italijanske stranke, ki so 
tuje slovenskim manjšinskim 
interesom in so do naše pro
blematike ravnodušne, če ne 
celo sovražne. Očitno potre
buje naša javnost večjo infor
miranost in tudi utemeljitve za 
volilne izbire. Prav zaradi po
manjkanja informacij je padlo 
na neplodna tla vabilo za etni
čni glas na manjšinski solidar
nostni listi z Južnimi Tirolci.

Svet slovenskih organizacij 
je na svoji zadnji seji razprav
ljal tudi o problematiki kultur- 
no-verskega lista Dom, ki je na
povedal, da bo ob koncu leta 
nehal izhajati po 33 letih ne
pretrgane prisotnosti med be
neškimi Slovenci. Dom si je 
pridobil veliko zaslug za ohra
nitev slovenske besede v Be
nečiji in v videmski pokrajini 
nasploh. Izvršni odbor SSO iz
raža obžalovanje za tak sklep, 
ki je dozorel v krogih Zadru
ge Dom. Le-ta utemeljuje svo
jo odločitev kot posledico utru
jenosti in pomanjkanja sode
lavcev ter navaja tudi neke zu
nanje dejavnike, ki naj bi spra
vili v nevarnost neodvisnost in 
svobodo Doma. Ta trditev je 
sprožila veliko ugibanja o tem, 
kdo in kako lahko omejuje ne
odvisnost beneškega lista, ki 
lahko računa na finančno pod
poro tako iz italijanskih kot slo
venskih javnih virov. Posrednik 
za slovensko finančno pomoč 
je SSO, ki čuti dolžnost, da za
vrne kakršenkoli sum ali oči
tek o vmešavanju v notranje 
zadeve časopisa, ki je vedno 
lahko računal na brezpogojno 
podporo SSO-ja. SSO je prepri
čan, da je sklep o zaprtju Do
ma preuranjen, saj bi se z do
bro voljo dalo dobiti sodelav
ce, ki bi nadaljevali z doseda
njim delom časopisa. Finance 
pa niso in ne smejo biti pro
blem za skupnost, ki je v pre
teklosti znala shajati z mnogo 
manjšimi denarnimi sredstvi.
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V središču pozornosti ita
lijanskega dnevnega in perio
dičnega tiska so še vedno vo
lilni izidi z dne 13. t.m . O  vo
litvah v novi evropski parla
ment je slika jasna, dokon
čno sodbo o upravnih voli
tvah (pokrajinskih in občin
skih) pa bodo izrekle ožje vo
litve ali t.i. balotaža v nedeljo, 
27. junija. V Furlaniji-Julijski 
krajini bodo ta dan izvolili 
p redsedn ika  v idem ske  in 
pordenonske pokrajine ter 
13 županov (v občinah z nad 
pet tisoč prebivalci).

Pred nekaj dnevi je najbolj 
razširjeni italijanski dnevnik 
objavil podatke, ki zadevajo 
zadnje evropske volitve. Iz raz
predelnice je predvsem razvi
dno število veljavno oddanih 
glasov vsaki posamezni kan
didatni listi in tudi število u- 
pravičencev, ki se volitev niso 
udeležili. Zanim ivo je  na pri
mer, da se je evropskih voli
tev letos udeležilo nekaj manj 
kot 40 m ilijonov upravičen
cev; toda v primerjavi z držav
nozborskim i volitvami pred 
tremi leti jih  je nad šest in pol 
milijona lepo ostalo doma.

Kot na vseh voliln ih preiz
kušnjah so tudi na zadnji ne
katere po litične sile zbrale 
več, nekatere pa manj glasov. 
Novost zadnjih volitev v ev
ropski parlament pa je pred
vsem ta, da so zabeležile ve
lik osip glasov predvsem ti
ste sile, ki so bile na doseda
njih volitvah praviloma uspe
šne in je konsenz zanje pra
vilom a naraščal. Med te sile 
sodi predvsem Nacionalno 
zavezništvo. To je še pred tre
mi leti na državnozborskih

volitvah prejelo 5.870.491 
glasov, na evropskih volitvah 
13. t.m. pa 3.195.254 glasov, 
kar pomeni nazadovanje za 
več kot dva in pol m ilijona 
glasov. Nič čudnega zato, če 
je njegov glavni voditelj Gian- 
franco Fini takoj ponudil od
stop, ki ga je  sicer pred dne
vi zamrznil do konca avgusta.

Velik poraženec je dalje 
Severna liga, ki je  v primerja
vi z državnozborskimi vo lit
vami leta 1996 nazadovala za 
2.382.840 glasov, tore j za 
skoraj dve tretjini. Med pora
žence je treba uvrstiti tudi Le
ve demokrate, ki so stranka 
predsednika vlade DAleme. 
Medtem ko je pred tremi leti 
zanje glasovalo 7.894.118 u- 
pravičencev, je  13. junija  ta 
stranka prejela 5 .379.908 
glasov, kar pomeni, da ji je 
obrn ilo  hrbet nič manj kot 
2.514.210 volivcev in volivk. 
Odločno poražena je bila na 
evropskih volitvah tudi Ljud
ska stranka, ki ni prestopila 
niti praga 5 odstotkov! Njen 
glavni politični tajnik je  med 
prvim i napovedal odstop, a 
napovedi še ni udejanjil. Z lo
bni jeziki namreč pravijo, da 
bi rad sam "krmaril" strankin 
izredni kongres, da bi tako 
lahko vplival na izbiro svoje
ga naslednika.

O d zmagovalcev evrop
skih volitev se omenjajo pred
vsem Prodijevi D em okra ti, 
katerih organizacija obstaja le 
dva dobra meseca. Zbrali so 
2.380.965 glasov. Prodi ni 
kandidiral, ker je  bil komaj 
določen za novega predsed
nika evropske komisije, to  je 
vlade Evropske zveze. Zda
leč največ glasov pa je na Pro
dijevi listi zbral sentor Di Pie-

tro, in sicer nad pol milijona. 
Pravijo, da so Demokrati "že
li" tudi in predvsem na Vel- 
tronijevi njivi, to  je  med Levi
mi demokrati. Zares prodo
ren uspeh je na evropskih vo
litvah dosegla lista Emme Bo
ni no, dosedanje uspešne čla
nice evropske komisje in kan
didatinje za novega predsed
nika republike, za kar se je 
bila oklicala sama. Njena lista, 
katere duša je radikalec Pan- 
nella, je zbrala kar 2.621.859 
glasov, to  je  skoraj štirikrat 
več kot na državnozborskih 
volitvah leta 1996. Berlusco
nijeva Forza Italija (Naprej, 
Italija) je postala prva po liti
čna sila v državi in zbrala 
7.759.41 Oglasov, kar je  sicer 
97.361 glasov manj kot na 
političih volitvah pred trem i 
leti. Lahko rečemo, daje Ber
lusconi v glavnem ohranil 
svoje glasove, kar pa nikakor 
ni nekaj zanemarljivega gle
de na razmeroma skromno 
udeležbo na volitvah.

Ker je  za evropske volitve 
v veljavi proporčni sistem, je 
lahko nastopilo veliko števi
lo kandidatnih list in torej 
po litičn ih  strank. Zanje je 
skupno vo lilo  1.093.891 u- 
pravičencev, kar je  razmero
ma veliko število. Poznaval
ci razmer opozarjajo, da gre 
predvsem za posledico veli
ke razcepljenosti levosredin
skega tabora. Znani prouče
valec volilnih izidov Renato 
Mannheimer je v tej zvezi 
napisal, da je v takih razme
rah silno težavno, če ne celo 
nemogoče učinkovito vlada
ti. Že bližnja prihodnost pa 
bo morda pokazala, če so nje
gove sodbe pravilne ali ne.

P O V E J M O  N A G L A S
J ANEZ POVSE

NUJNO JE POGLABLJANJE 
POLITIČNE STRATEGIJE

Vse bo lj jasno postaja, kako je  novi čas p o 
stavil tud i po litiko  pred povsem nove naloge. 
Sprememba z ozirom  na povojno obdobje 
je  velikanska in je  zato nujno neprestano po 
glabljati po litično  strategijo in s tem p ridob i
vati na učinkovitosti. P mislih im am o seveda 
naš prostor in ves razviti svet.

V novem času politika ne more b iti več iz
ključujoča, kar je  b ilo  značilno za logiko hlad
ne vojne. Ne more torej izhajati iz prepričanja, 
da jaz imam prav in delam vse prav, m edtem  
ko se tisti, ki so na drugi strani, vedno m otijo  
in vedno delajo narobe. Novi čas je  namreč 
odločno postavil v ospredje sobivanja na čim  
višji ku lturn i ravni, tukaj pa je  izključujoča po 
litika v bistvu pregroba in neprimerna.

Novi čas je  nadalje izrazito izpostavil civil
no družbo, ki preprosto pom eni nešteto pod 
ročij iz neposrednega življenja, na primer zdrav
stvo, šolstvo, gradbeništvo, prevoz, prehrano, 
kulturo, če naštevamo kar povprek. Politika 
si mora danes prizadevati za kvalitetni dvig 
vseh področij in dejavnosti, to  pa pom eni, da 
mora še kako upoštevati strokovnost na vseh 
navedenih in še številnejših drugih področjih. 
Zaradi upoštevanja strokovnosti gotovo ni 
nujno, da bi politične stranke na volitvah kan
didirale predvsem strokovnjake s tega ali one
ga področja, čeprav se bo to v vse večji meri 
dogajalo, toda prepričati morajo čim  širše vo
lilno telo, da bodo za vse zadeve, ki se tičejo

kvalitete življenja, zares in z vsemi m očm i skr
bele. Politika, ki tovrstno strokovnost izpušča 
iz rok ali se celo zanjo ne meni, je  šibka in v 
prihodnosti verjetno nima oprijem ljivih m ož
nosti za uspeh.

Ne nazadnje je  strokovnost vse pom em b
nejša p ri neposrednem političnem  delu, p ri 
čemer im am o v mislih vse, k i se s po litiko  u- 
kvarjajo poklicno oziroma so od njihovega po 
litičnega delovanja odvisne razvojne možnosti 
številnih posameznikov. Torej mora tudi p o li
tično delo kot takšno upoštevati strokovnost. 
Najprej se mora otresti uvodoma opisanega 
nevarnega prepričanja v vnaprejšnjo lastno p o 
polnost in  v zm otnost svojih nasprotnikov. 
Verjeti mora v prizadevanje za kvalitetni dvig 
življenjske ravni, verjeti mora v pom en stro
kovnosti, in to za vsako dejavnost posebej. 
Poleg tega mora im eti jasno izhodiščno iden
titeto, kar se mnogokrat opušča, češ da smo 
vsi eno. To je  v smislu sobivanja res, vendar je  
sobivanje splet različnih pogledov. Izhodiščna 
identiteta mora b iti torej jasna, jasna v prvi 
vrsti volilcem. Strokovna politika zato pazlji
vo ohranja stik s svojim i volilci preko medijev, 
da volilci pač vedo, kaj snuje, kaj dela in kam 
se usmerja. Zdelo b i se, da ima sodobna p o 
litika vse več in vse več nalog, v resnici je  stvar 
dosti preprostejša: služiti mora življenju, da 
ne bi b ilo življenje prisiljeno služiti politiki.



N O V I GLAS /  ŠT. 2 5  1 9 9 9

AKTUALNO

I N T E R V J U  /  A N D R E J  B E R D O N

SSk ŠE DALJE SPODBUJEVALEC 
MANJŠINSKIH INTERESOV

DRAGO LEGISA

N a jp re j beseda 
o volitvah v evropski 

p arlam en t. SSk s e je  odločila  
z a  volilno zavezništvo  

z  Južnotiro lsko  ljudsko  
stranko in k an d id ira la  

p ro f. d r.Jo žeta  P irjevca. 
K ako  ocenjuješ to 
volilno zavezništvo  
p o  volilnem iz id u ? 

Ocena zavezništva s SVPje pozi
tivna. Za Slovensko skupnost je  bila 
dobrodošla alternativna izbira, saj 
smo zaradi volilne zakonodaje zad
nja leta nastopali v raznih lokalnih 
in širših koalicijah. Pravilno je bilo, 
da smo se tokrat nekoliko oddaljili 
od takega povezovanja in nastopili 
v "manjšinski navezi". Na ta način 
smo pokazali nekaterim doseda
njim partnerjem, ki so najbrž raču
nali na našo podporo, da smo spo
sobni samostojnega nastopa. Teža
ve SSk izvirajo predvsem iz večin
skega volilnega sistema, ki sili manj
še stranke, tudi našo, v iskanje po
vezav, kar se po vsej verjetnosti ne 
bo spremenilo, saj si danes ne znam 
predstavljati vrn itve  v proporčni sis
tem v Italiji. Na evropskih volitvah 
tak sistem sicer obstaja, povezava 
s SVP pa je bila izrazito političnega, 
skoraj simbolnega pomena: šlo je 
za sodelovanje s sorodno manjšin
sko stranko in za dopolnjevanje 
mandata, ki ga v Evropskem parla- 
metnu im aM ichl Ebner. SSk je pred
stavila kandidaturo profesorjajožeta 
Pirjevca, ki je  bil po mojem zelo do
ber kandidat in kateremu se želim 
tudi na teh straneh zahvaliti za kan
didaturo. Če smem povzeti njego
ve besede, hoteli smo pokazati, da 
"še brcamo", šlo nam je predvsem 
za signal tukajšnji, a tudi matični jav
nosti. V stranki si nadejamo, da se 
bo sodelovanje s profesorjem Pirjev
cem nadaljevalo. Simbol planike je 
nabral v naši deželi štiri tisoč glasov, 
ki so v celoti slovenski; to  ni zane
marljiv rezultat tudi spričo dejstva, 
da so evropske volitve manj obču
tene kot krajevne ali parlamentarne. 

Poslanec M ich l Ebner 
je  p o lit ik , k i dobro p o zn a  
našo stvarnost in tud i našo 
matično Slovenijo. Tudi sam  

s ponosom  p o u d a rja , da  
im a p o  m ate ri slovenske 
korenine. A se ti ne zdi, 

da bi m o ra li že  p re j im eti 
z  njim  tesnejše stike?

SSk ima tesne stike z manjšinski
mi strankami v rimskem parlamen
tu, ki so jih  vzpostavila prejšnja de
želna vodstva in ki jih mi skušamo 
ohraniti in okrepiti. V razpravo o za
ščitnem zakonu je SSk posredova
la svoje amandmaje v Rim s pomoč
jo poslanca iz Doline Aoste Caveri- 
ja; veliko stikov smo imeli tudi s 
poslancem SVP Bruegerjem. Z Ebner
jem smo doslej imeli nekaj stikov v 
volilni kampanji, v kateri je bil iz
jemno angažiran. Vem, da je imelo 
z njim  prejšnje deželno tajništvo 
redne stike, med drugim je bil Eb
ner nekajkrat v Sloveniji na po liti
čnih obiskih, ki jih je organizirala 
SSk. Ebner predstavlja danes v Ev
ropskem parlam entu tudi 4.000 
Slovencev. M islim , da smo Slovenci 
v Italiji dobili zanesljivega in ugled
nega zastopnika, ki bo gotovo zago
varjal naša stališča, seveda v oblikah

Za nami so evropske in upravne volitve, ki so bile velika 
preizkušnja za vse politične stranke. Takšne so bile tudi in 
predvsem za Slovensko skupnost, politično organizacijo 
narodne manjšine v Italiji. Naprosili smo njenega deželnega 
tajnika dr. Andreja Berdona za pogovor, kar je rad sprejel.

in na način, ki so značilni za Evrop
ski parlament. M islim  tudi, da se 
tu odpirajo zanimive možnosti za 

! posredovanje naših vprašanj v med- 
; narodne forume.

V novem evropskem  
p arlam en tu  bo tu d i senator 
M itja  Volčič, k i je  na senat

nih volitvah p re d  dvema 
letom a b il kan d id at tu d i SSk. 

Misliš, da bosta Ebner in 
Volčič našla skupen je z ik , 
k a r  zadeva  p riza d e v a n ja  

z a  reševanje naših  
m anjšinskih zadev? 

Kandidatura in izvo litev M itje  
Volčiča sta za manjšino problema
tični, kakor sem že povedal, saj je 
senator Volčič po nenadejani smrti 
Darka Bratine bil izvoljen s podpo
ro vse manjšine. O b evropskih voli
tvah se je žal Volčič umaknil iz tega 
polnega manjšinskega mandata in 
se opredelil za DSL. To je sicer nje
gova pravica, kot tajnik SSk pa ne 
morem m im o dejstva, da se je se
nator Volčič na ta način delno izne
veril svojemu poslanstvu. Glede 
njegovega političnega delovanja v 
Rimu menim, da je bilo doslej po
manjkljivo predvsem v zadnjem le- 

1 tu, ko postaja razprava o zaščitnem 
zakonu vse bolj konkretna in bi mo- 
ral slovenski parlamentarec strast
no spremljati to  dogajanje. Upam, 
da se bosta Ebner in Volčič dobro 
ujemala v Strasbourgu, saj sta oba 
dobila pooblastilo tudi slovenskih 
volivcev. Pričakujem pa, da bo sen. 
Volčič bolj sledil dogajanju v manj- 

j šini in sploh na našem teritoriju, saj 
nima smisla izvoliti še tako ugled
nega predstavnika, če se ta ne zani
ma za stiske in probleme ljudi, ki 
so mu zaupali svoj glas.

K ako  ocenjuješ iz id  
up ravn ih  volitev na T ržaš 

kem in Goriškem, p r i  čem er 
seveda mislim  predvsem  
na "naše " občine? K a j p a  

volitve v Benečiji in R e z iji? 
M islim , da je sposobnost avto- 

kritike dobra lastnost vsake resne 
politične skupine. O b upravnih voli
tvah je treba reči bobu bob in pove
dati, da so šle dokaj slabo, s svetlo 
izjemo Steverjana in delno Doline, 

j Pokrajinska tajništva sedaj prouču
jejo vzroke teh izidov; kar zadeva de
želno tajništvo, pa bi rekel, da bi 
morala stranka biti bolj prisotna na 
terenu, v t.i. "manjšinski organizi
ranosti". V vsaki občini, pa čeprav 

! še tako majhni, obstajajo razlogi za 
po-litična razhajanja in torej za kon- 

i struktivno, a izostreno opozicijo, ki 
pa mora potekati skozi ves mandat, 
ne le v predvolilnem času. SSk mora 
priti do ljudi, jim  posredovati svoja 
stališča na razumljiv in preprost na- 

[ čin, biti aktivna in prisotna, spod- 
bujati razprave in akcije na terenu, 
biti torej stroga, a poštena opozicij- 

I ska stranka. V stranki obstaja veliko 
dobre volje, ki pa jo je treba organi
zirati. Glede volitev v slovenskih ob- 
činah v videmski pokrajini je treba 

i  poudariti, da so najbrž za vselej m i
nila "mračna leta". Danes si verjet
no nihče ne bi upal postavljati v

dvom obstoja tamkajšnjih Sloven
cev, tako da imamo lepo število žu
panov, ki m irne duše govore po ra
diu in televiziji v materinem jeziku. 
Čeprav so nekatere uprave že spre
jele nekaj zaščitnih ukrepov, posta
vile so npr. dvojezične table, bi bilo 
nujno, da dobi tamkajšnji sloven
ski živelj dokončno priznanje z za
ščitnim zakonom.

Tudi iz id i zad n jih  
volitev po trju je jo , da našo 

m anjšino še vedno razd va ja  
dilem a: a li samostojna p o li
tična p o t a li vključevanje v 

ita lijanske politične stranke. 
V tem je  tu d i bistvena ra z li

ka  med nam i iti Južn im i 
Tirolci. K a j bi v tem trenutku  
o tem vprašanju  po ved al kot 
deželni p o litič n i ta jn ik  SSk?

Ko sem prebral, da je  sen. M itja  
Volčič dobil v naši deželi 21.000 
preferenc, sem se skoraj nehote 
vprašal, koliko je slovenskih. S tem 

; seveda nočem reči, da veljajo neka
teri glasovi več od drugih; hočem 
pa reči, da bi moralo v naši specifi
čni situaciji veljati načelo, da mora 
predstavljati manjšino tisti, ki pr- 

, venstveno izhaja iz manjšinskega 
mandata. Če sem bolj konkreten: 
kdor prejme 35.000 glasov, od ka
terih je 5.000 slovenskih, je gotovo 
dosegel lep osebni uspeh; vprašlji
vo pa je, v kolikšni meri zastopa svo
jo narodno skupnost in ali sploh ima 
legitimacijo se predstavljati kot njen 
zastopnik. Zavedam se, da velja v 
dem okraciji načelo, po katerem 
vsak izvoljen predstavnik zastopa 
okrožje, iz katerega izhaja. M islim  
pa, da princip narodno-manjšinske- 
ga zastopstva ne more biti v neskla
dju z omenjenim načelom še pred
vsem v družbah, kjer se uveljavlja 
večinski volilni sistem. Seveda smo 
tu v samem jedru zamejske po liti
čne debate, ki dejansko poteka od 
časov Vilfana in Učekarja. Sloven
sko skupnost razumem kot orga- 
nizacijo, v kateri se izoblikujejo stra
tegije in hotenja Slovencev v Italiji. 
Temu zoperstavljajo nasprotniki sa
mostojnega nastopanja trditev, da 
se je treba prej ali slej soočiti z itali
janskim sogovornikom. To je res, 
bistveno pa je, da je proces nastaja
nja manjšinskih odločitev čimbolj 
"slovenski". Le tedaj izraža izvirni 
glas narodne skupnosti. Tu ne gre 
za kak nacionalizem, pač pa za legi
tim no prizadevanje neke narodne 

I skupnosti, da čimbolj suvereno od
loča o svoji usodi. O b vsem spošto
vanju do Slovencev, ki delajo v raz
nih levih strankah: nimam občutka, 
da bi se tam uresničevala neka "su- 
verena manjšinska volja". Južnitirol- 

i ci so se oklenili principa samostoj- 
I nega nastopanja in, čeprav je njihov 
položaj različen od našega, so se 
ohranili, saj ne poznajo pojava asi
milacije ali odpadništva. Pri nas se 
je uvajalo nasprotno načelo in da
nes je kriza manjšine očitna: naše 
šole v tradicionalno slovenskih ok
rajih izumirajo, asimilacija poteka 
dalje. Obračun petdesetletnega ob
dobja vključevanja v razne italijan
ske stranke je vse prej kot ugoden.

K ako  si raz lag aš  
dejstvo, da  je  skupina naših  

slovenskih zam ejskih  
književnikov med zadn jo  

volilno kam panjo  p o z iva la  
naše volivce, n a j g lasujejo  

z a  bosanskega intelektualca, 
k i je  k a n d id ira l na lis ti 

Ita lija n s k ih  komunistov? 
Delno sem odgovoril v prejšnjem 

vprašanju. Pri nas m anjka neka 
manjšinska solidarnost, kar izvira iz 
omenjene večdesetletne politike. 
Na evropskih volitvah so se sloven- 

! ski glasovi razpršili na vse vetrove. 
M islim , da se danes pogubnosti te 
delitve po malem zavedajo vsi. Vpa
di v manjšinsko organiziranost, ki 
zadnje čase prihajajo s strani običaj
nih nasprotnikov Slovencev v Itali
ji, vzbujajo vse večjo skrb in zapre- 
paščenost. Dogaja se to, kar smo 
že lep čas prerokovali: razdeljena 
in razdrobljena manjšina bo vse la
žji plen naših nasprotnikov. Da se 
potem slovenski glasovi razsipajo 
kot poceni blago, je posledica tudi 
takih delitev.

Z a k a j p o  tvojem mnenju 
p r i  nas ljudje, k i spadajo  v 
točno določen m iselni krog, 

na eni s tran i ob vsaki 
p rilo žn o s ti p onav lja jo  

in izpostavlja jo  izjemen  
pomen, k i g a  im a z a  našo 
narodno m anjšino lastno, 
slovensko gospodarstvo, 

medtem ko na d ru g i s tran i 
ta is ti krog odločno odklanja  
pom en politične sam ostoj

nosti m anjšine in se v p o lit i
čnem pogledu u tap lja  

v ita lijansk ih  po litičn ih  
strankah?

Gre za zanimivo dihotom ijo, ki 
tudi sloni na pretekli obliki manjšin
ske organiziranosti. Kakor je del 
manjšinske civilne družbe izjemno 
organiziran in aktiven, tako v poli
tiki nasprotuje morebitni podobni 

i "organiziranosti". Zdi se, kakor bi ta 
del Slovencev iskal utehe za lastno 
politično nedorečenost v prosvet
nem in društvenem udejstvovanju. 
Manjšinsko organizirano gospodar
stvo ali t.i. "država v državi" pa je 
postala po neverjetni zgodovinski 
groteski žrtev tiste ideologije, ki jo 
je sama več let zagovarjala in utrje
vala. Navsezadnje je pojem lastne
ga gospodarstva bližji pojmu samo-

, stojnega nastopanja kakor pa ideji 
vsesplošne integracije, za katero se 
skriva asimilacija. Lastno ali družbe
no gospodarstvo je navsezadnje na
stalo tudi zaradi izredne asimilacij
ske ogroženosti, v kateri je bila manj
šina, in je ustvarilo delovno okolje, 
kjer je bila slovenščina "uradni je
zik". Današnja kriza manjšine je del
no tudi posledica zloma te struktu- 
re. Po drugi strani je tista politična 
stran, ki se je dolga desetletja poji
la pri tej strukturi, na mah pozabila 
nanjo, ko se je ta znašla v težavah. 
TKBje bila vendar likvidirana, ko so 
bili na oblasti postkomunisti: to je 
neverjeten zgodovinski paradoks, ki 
ga naša javnost prevečkrat pozablja. 

V zadnjem  času je  SSk 
im ela ključno pobudo, da  

je  slovenski p arlam en t so
glasno o dobril dek la rac ijo  

o naši m anjšini. SSk je  to 
dekla rac ijo  posredovala  

tu d i vsem ita lijansk im  p a r 
lam entarcem  in b ila  za to  

deležna k rit ik e  Levih dem o
kratov. K ako  si to razlagaš?

Deklaracija je, kot sem že pove
dal, temeljni kamen v slovensko-ita- 
lijanskih odnosih. Ponosni smo, da 
je državni zbor soglasno odobril to 
besedilo, ki bo opredeljevalo bila
teralne odnose, kakršenkoli bo raz
plet okrog Masellijevega osnutka. 
Naj povem, da sem doslej prejel 

! šest odgovorov italijanskih parla
mentarcev, v katerih nam izražajo 
svojo podporo. Prav nič pa me ne 
čudi reakcija vse bolj uglašene dvo
jice Menia-Spadaro. To me veseli, 
saj pomeni, da je naša pobuda za
dela v živo. Nekatere očitno moti 
dejstvo, da za našo manjšino stoji 
republika Slovenija, saj se to ne skla
da s tezo o manjšini kot notranjem 
vprašanju Italije. Pomembno je, da 
so sedaj v parlamentu seznanjeni s 
stališčem Slovenije, ki je čisto na
ravna in legitimna izjava volje mati
čne države. Levi demokrati so kot 
ponavadi kritični do vsega, kar se 
ne rodi v njihovem zelniku. O be
nem v bistvu zagovarjajo tezo o "no
tranji zadevi", češ, Italija bo sama 
znala poskrbeti za slovensko manj
šino, kot se je  izrazil tržaški pokra
jinski tajnik Stelio Spadaro, ki poza
blja, kako je to storila doslej.

K a j b i na splošno 
po vedal o stik ih  med 
m anjšino in matico?

V zadnjem času so stiki številni 
in, rekel bi, plodni; pomembno se 
mi tudi zdi, da je DZ odobril om e
njeno deklaracijo. V Sloveniji opa
žam včasih nekoliko uradniški pri
stop do našega prostora, pomanj
kanja globljega spoznanja, da je 
manjšina bogastvo vsega sloven
skega naroda, nasploh pa, kot je 
učinkovito dejal prof. Pirjevec v vo- 

! lilni kampanji, neko nerazumevanje 
položaja ob zahodni meji oz. odno
sov med Italijo in Slovenijo, pred
vsem iz zgodovinske perspektive. 
Gre za neki intelektualni handicap, 
ki izvira verjetno iz mladosti sloven
ske države in ki bo sčasom preraščen. 

Kakšna bo p o t SSk 
v prihodnosti?

Taka kot do sedaj. Skušali bomo 
biti vzpodbujevalec manjšinskih in
teresov, katalizator najžlahtnejših e- 
nergij v manjšini. Dela bo še veliko: 
če bo npr. prišlo do odobritve M a
sellijevega osnutka, bo treba zakon 
šele izvajati; tam pa bomo videli, 
kaj nam tako besedilo prinaša. Zani
mive bodo tudi novosti okrog za
jamčenega zastopstva nedavne raz
sodbe ustavnega sodišča. Nasploh 
pa je  v manjšini veliko odprtih vpra
šanj, ki terjajo strokovne pristope 
in odprta soočanja.

3
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KRISTJANI IN DRUŽBA

BIBLIČNA RAZMIŠLJANJA
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H  
V  L I T U R G I Č N E M  L E T U  A

ZV O NE  STRUBELJ I
Ž L A H T E N  IZ B O R  BO ŽJE BESEDE, 
N E D E L J O  Z A  N E D E L JO

13. NA VA D N A  NEDELJA
"Kdor im a rajši očeta a li m ater kakor mene, n i mene 

vreden; in  kdor im a rajši sina a li hčer kakor mene, n i 
mene vreden. K dor ne sprejme svojega križa in  ne hodi 
za menoj, n i mene vreden. Kdor najde svoje življenje, ga 
bo izgubil, in  kdor izgubi svoje ž ivljenje zaradi mene, ga 
bo našel." (M atej 10, 37-39)

IZGUBITI NEKAJ SVOJEGA DRAGOCENEGA 
ČASA IN NAJTI GA V KRISTUSU

Vsak evangeljski od lom ek postane zares razum ljiv, 
če ga uvrstim o v ce loto, kateri pripada, in če p ri branju 
upoštevamo tud i avtorjev namen ozirom a zgodovinsko 
ozadje teksta.

Zgoraj navedeni c ita t je iz desetega poglavja M ate je
vega evangelija, k i ga lahko imenujem o "m isijonarsko" 
poglavje. V  njem Jezus dvanajsterim , ki jih  pošlje ozna
njat evangelij, daje pomembna naročila: kam naj gredo, 
kako naj se obnašajo, na kaj naj bodo pozorni, v kakšnem 
duhu naj delujejo.

Marsikoga bodo zabodle Jezusove besede: "K dor ima 
rajši očeta ali mater kakor mene, n i mene vreden; in 
kd o r ima rajši sina ali hčer kakor mene, ni mene vre
den." Se Jezus s tem postavlja nad očetovsko in  mate
rinsko, sinovsko in  hčerinsko ljubezen? Zagotovo ne v 
tistem  pom enu, k i nam najprej pride  na misel. K  razu
mevanju te Jezusove trd itve  nam pomagajo besede, k i 
jih  Jezus izreče učencem v uvodu v ta od lom ek: "Ne 
m islite , da sem prišel zato, da prinesem m ir na zem ljo; 
nisem prišel, da prinesem m ir, ampak meč. Prišel sem, 
da loč im  človeka od njegovega očeta, hčer od njene 
matere, snaho od njene tašče; in  č lovekovi sovražniki 
bodo njegovi dom ači." (M t 10, 34-36).

Te Jezusove besede so namenjene krščanskim  skup
nostim , katerim  piše evangelist M ate j okrog  leta 80 po 
Kristusu. Gre za kristjane, ki so b ili judovskega izvora. 
Sami si lahko m islite , k o lik o  no tran jih  k o n flik to v  je b i
lo  v pobožni judovski d ruž in i, katere eden od članov je 
sprejel novo vero. Zagotovo je b il psihološko, če ne tu 
di eksistencialno, izločen iz družine. Takim preizkušenim 
kris tjanom  so b ile  namenjene bod rilne  Jezusove bese
de, da je več vredno izbrati njega ko t pa m ir v d ruž in i, 
da je bolje  sled iti U čite lju  življenja kakor vztra ja ti p ri 
stari in  trad ic iona ln i o b lik i vere, k i sicer zagotavlja var
nost in m ir ter uglajene in urejene medčloveške odnose 
v d ruž in i, ne daje pa pravega notranjega ognja. H o d it i 
za Kristusom  je b ila  za kristjane M ate jev ih  skupnosti 
prava duhovna avantura. Prav zato p ripo roča  Jezus 
tak im  učencem: "K do r ne sprejme svojega križa  in  ne 
hod i za m enoj, ni mene vreden. K dor najde svoje življe
nje, ga bo izgubil, in  kd o r izgubi svoje življenje zaradi 
mene, ga bo našel."

Danes zagotovo ne ž iv im o  v tako dram atičn ih  raz
merah ko t p rv i k ris tjan i, k i so se m ora li za Kristusa od
ločati tud i p ro ti vo lji svojih najožjih d ružinskih  članov 
in tako okušati "meč" bolečin, k i je segel prav do srca, 
tja, k jer je g loboko  zapisana starševska in  sinovska lju 
bezen. To pa še ne pom eni, da dosledna od loč itev za 
Kristusa tud i danes ne prinaša zahteve po trganju vezi z 
našim okoljem , z navadami in s tokom , v katerega smo 
vrženi. Za kakšnega kristjana bo ta od loč itev k o n flik t
na tud i v lastni d ruž in i. Za večino pa se verje tno to 
k o n flik tn o  soočanje odvija na drugih  ravneh.

V  očeh ljud i in  za m erila  tega sveta m ora Kristusov 
učenec svoje življenje pogosto izgub iti, da ga bo našel v 
Kristusu. Kaj je danes še sprejemljivo in "norm alno" vzeti 
si čas za molitev, postiti se, o d iti za kakšen dan namesto 
na iz let ali na kopanje ali na počitn ice na duhovne vaje, 
na dneve zbranosti? Si načrtovati prijeten konec tedna 
in nedeljski oddih tud i z obiskom nedeljske maše? Im eti 
vo ljo  in čas za poglabljanje svoje vere, prebrati kakšno 
stran Svetega pisma? Izgub iti ozirom a odtegn iti svoje 
življenje podob i, k i jo  narekujeta svet in današnji stil 
življenja, pom eni za kristjana dobesedno najti življenje 
v Kristusu, U č ite lju  življenja: p ri evharis tiji, v m o litv i, 
v tren u tk ih  zbranosti, ob branju Svetega pisma, knjige 
življenja, v obisku bolnega, ostarelega a li osamljenega, 
v dobrodelnem  dejanju.

Danes bi nam Kristus dejal: "K do r izgubi nekaj časa 
zaradi mene, bo našel malo več notranjega m iru  in sreče, 
napolnjen bo z ž iv ljenjem , ki ga svet ne m ore dati."

P O G O V O R  /  G.  D U Š A N  J A K O M I N  O B  Z L A T I  M A Š I

VLOGA SLOVENSKEGA D U H O V N IK A  
JE POMEMBNA T U D I  DANES

IVAN ŽERJAL

V soboto, 26. junija, bo g. 
Dušan Jakomin praznoval pet
desetletnico mašniškega po
svečenja. Zato bo v petek, 25. 
junija, v Škednju veliko slavje. 
G. Jakomin je naši zamejski 
in tudi širši javnosti znan tudi 
kot publicist in raziskovalec. 
Spomnimo se, da je  bil pred 
časom odgovorni urednik Ka
toliškega glasa (takratni sode
lavci ga vsi hranimo v lepem 
spominu), sedaj pa ureja tr
žaški verski list Naš vestnik. V 
Škednju je uredil Škedenjski 
etnografski muzej, precej ča
sa je vodil tamkajšnji cerkve
ni zbor, trenutno pa je  tudi 
predsednik Duhovske zveze. 
O b zlati maši smo ga zapro
sili za pogovor, na katerega je 
rad pristal.

K ljub letom iti 
p o lo v ic i stoletja  

m ašniškega po sve
čenja o sta jate  

m ladostni. K ak o  to? 
Hvala Bogu za zdravje, ki 

gaje dal. Rekel bi, da skušam 
živeti normalno, m irno življe
nje, predvsem znotraj sebe, 
kar je zelo važno. Če živiš skla
dje s svojo notranjostjo, sku
šaš doseči neko notranjo u- 
ravnovešenost to liko bolj, če 
se zavedaš, da Bog biva v tebi. 
Vse to pomaga, da premagaš, 
kar je  negativnega v tebi, in 
da vzdržiš pri zdravju.

N am  lah ko  na 
k ra tk o  orišete svojo  

živ ljen jsko  in 
duhovniško pot?

Rodil sem se v slovenski 
Istri. Študij sem opravil v Ko
pru, kjer sem bil v semenišču, 
in Gorici, kjer sem študiral v 
bogoslovju. V duhovnika sem 
bil posvečen v stolnici sv. Ju
sta v Trstu 26. junija 1949. 
M oje prve službe so bile eno 
leto v Mačkoljah, nato pa na 
Opčinah, v Dolini, že 46 let 
pa sem v Škednju. To je neka
ko pot, na katero me je po
stavila božja previdnost, tako 
da sem spoznal različne lju
di in kraje. Počasi se namreč 
človek izoblikuje, ker ga tudi 
ljudje izoblikujejo. Kamorko
li pridem, nisem jaz učitelj lju
dem, ampak se kot duhovnik 
marsičesa naučim od ljudi, 
od preprostih ljudi morda v 
večji meri kot od teologov in 
učenjakov. To je tista človeška 
modrost, ki ti veliko pomaga, 
da usmerjaš svoje življenje. 
Poleg tega izhajam iz prepro
ste družine. Naši starši nam 
niso dali posebne dote. V do
to pa so nam dali poštenost, 
mir, pravico, ljubezen do de
la, spoštovanje drugih. To sem 
prejel od svojih staršev in to 
skušam uresničiti.

V vseh teh 
desetletjih  ste b ili 

p r ič a  g lobokim  
sprem em bam  tak o  v 
d ru žb i ko l v Cerkvi. 

K ako  gledate na vlogo 
duhovn ika  v dan aš
njem svetu? Je bila  
nekoč odločitev z a

duhovn iški p o k lic  
la ž ja  kot sedaj?

V petdesetih letih je prišlo 
do velikanskih sprememb. 
Vendar obstaja zavest, da ti 
kot duhovnik spadaš v neko 
Cerkev, v neko skupnost, ki 
ni človeška, ki je polna člo
veške slabosti, a je  božja usta
nova in gre m im o vseh dogo
dkov. Vloga duhovnika zav
zema posebno važnost. V lo
ga slovenskega duhovnika je 
važna tudi danes. Naj nare
dim nekakšno "laično" primer
javo: navedi mi ustanovo, ki 
vabi 60-krat na leto ljudi v 
skupnost, se pravi k maši. Pri 
maši ljudje pojejo, memorira- 
jo, nastopajo kot na nobeni 
drugi p rired itv i. D uhovnik 
ima torej svojo vlogo, seveda 
predvsem duhovniško, za
tem pa tudi kulturno in druž
beno. To ne samo za vernike, 
ampak tudi za laike, ki so od
daljeni, a se zavedajo, da je 
duhovnik nekaj posebnega, in 
čutijo potrebo po njegovi ose
bi, po njegovi družbi in po po
govoru z njim . Tudi v zamej
stvu ima duhovnik svojo po
m em bnost. To pom eni za 
nas tudi velikansko odgovor
nost, da smo kos temu v du
hovnem, kulturnem in tudi 
družbenem smislu.

K ako  p a  so p o  
vašem mnenju vse te 
sprem em be vp liva le  
na našo slovensko  

versko skupnost 
v zam ejstvu tako  v 

dobrem  kot v slabem?
Precej je dejavnikov, ki so 

negativno vplivali na našo sku
pnost. Vzem imo predvsem 
problem asimilacije. V Šked
nju živim  že 46 let in vem, da 
je to tisti molj, ki razjeda našo 
zgradbo. Vzem im o potem  
pojav kominforma. Pa še za
vest, daje tu država, ki bi nam 
morala dati globalno zaščito 
in nam je še ni dala. Tudi to 
vpliva na nas. Če pomislimo, 
da smo dobili televizijo šele 
dvajset let po podpisu zako
na, ki je to odredil... To se pra
vi, da si od te države res ne 
moremo kdovekaj pričakovati.

Sle tu d i publicist, 
razisko va lec  in še

m a rs ik a j drugega. 
Ureju jete  N aš  vestnik, 

v Škednju vodite 
etn o g rafsk i m uzej. 

K ak o  usklaju jete  vse 
te dejavnosti s svojim  

d u hovn išk im  
poklicem ?

Ozadje, bistvo in podlaga 
vsega tega mojega delovanja 
je  duhovništvo. Delam nam
reč za človeka, se pravi za kul
turo človeka. Pri tem uporab
ljam sredstva, ki som i najbli
žja. Vzemimo npr. glasbo: šti
rideset let sem učil pevske 
zbore. Sem publicist, urejal 
sem več časopisov. Etnograf
ski muzej predstavlja velikan
sko spoštovanje do vsega te
ga, kar je  naš človek imel in 
skušal ohraniti. Bila bi veli
kanska škoda, če tega ne bi 
ovrednotili. To ni stvar, ki je 
izven mojega duhovniškega 
poklica, ampak spada k nje
mu. Ko ljubiš svojega človeka, 
ljubiš svoj kraj in se zavedaš 
identitete, takrat skušaš ovre
dnotiti vse to, kar je vredno 
ovrednotenja, da se ohrani 
kot naša zgodovina, kot naš 
simbol in da tako priča o naši 
preteklosti.

Ko človek s lavi 
visok ju b ile j, se 

navadno obrne n a za j 
na preho jeno  p o t. Vi 

p a  ste me p re d  časom  
p ro s ili, n a j vas v 

m orebitnem  in terv ju ju  
vprašam  z a  pog led

napre j. Kakšen je  
to re j ta  pogled?

Jaz pravim to: petdesetlet
nica ni končni cilj življenja. Po 
petdesetletnici bo neki ju tri, 
bo naslednji dan. Ne vem, 
koliko let mi bo Bog še dal na 
razpolago, toda m islim  za 
naprej. Po petdesetih letih 
kolikor to liko prideš do neke 
zrelosti, uravnovešenosti. Če 
imaš hvala Bogu še kaj zdrav
ja, zbiraš najboljše poti, s ka
terim i bi še koristil svojemu 
človeku. In če gledaš naprej 
na službo, ki te še čaka, pra
viš: hvala Bogu za to zdrav
je. Vendar nosiš tisto odgo
vornost svojega duhovništva, 
ki je potrebna posebno sedaj, 
ko se zavedaš, da lahko vidiš, 
kaj je prav, kaj je razsodno, kaj 
se ti zdi bolj pametno in p ri
merno. Prihodnost je torej še 
pred teboj, čakata te še odgo
vornost in delo. Prihodnost je 
torej v tem, da nadaljuješ to, 
kar delaš danes: da opravljaš 
svoj duhovniški poklic, da go
jiš stike s človekom, s posa
meznikom. Kadar si to skušal 
o p ra v lja ti, k o lik o r je  b ilo  
mogoče, pomeni, da boš tudi 
nadaljeval z izpolnjevanjem 
naloge, ki ti jo  je Bog dal na 
tem svetu, da jo  opravljaš 
vsak dan, do petdesetih let in 
še naprej.

Ob zlati maši izražata u- 
redništvo in uprava našega 
časnika g. Dušanu Jakominu 
najprisrčnejša voščila.

KRATKE

Š E M P O LA J: SR E Č A N JE  
D U H O V N IK O V  IN  

R E D O V N IC
V četrtek, 17. junija, je bilo 

v Šempolaju ob  p razn iku  
Srca Jezusovega vsakoletno 
srečanje slovenskih duhovni
kov in redovnic iz tržaške in 
goriške škofije. O b 10. uri je 
bilo somaševanje, ki ga je vo
dil dr. Stanko Janežič iz M ari
bora. Po maši je g. Janežič 
imel daljši referat o škofu 
Slomšku. Prikazal je njegovo 
prizadevanje za duhovništvo 
in redovništvo v svoji škofiji. 
Udeležba je bila kar zadovolji
va, saj je bilo navzočih okrog 
20 duhovnikov in prav to liko 
redovnic. Po srečanju v cerkvi 
je bilo skupno kosilo.

B R EZJE: R O M A N JE  
B O L N IK O V  IN  

IN V A L ID O V
Revija Ognjišče je tudi le

tos organizirala romanje bol
nikov in invalidov na Brezje. 
Romanja v soboto, 19. junija, 
se je udeležilo kakih 7 tisoč 
bolnikov in invalidov iz vse 
Slovenije. Somaševanje s 70 
duhovniki je na trgu pred cer
kvijo vodil koprski škof M e
tod Pirih. V pridigi je pouda
ril, da je fizično oz. duhovno 
trp ljen je  tesno povezano z 
življenjem, saj ni nihče brez 
njega. Vzeti križ na svoje ra
me in ga nositi pa je resna in 
težka stvar. Najtežje pa je to, 
da je  križ velikokrat skrit.

K O P R S K A  Š K O F IJ A :  
M A Š N IŠ K A  

P O S V E Č E N JA
Koprski škof msgr. Pirih 

bo v ponedeljek, 28. t.m., ob
17. uri posvetil na Šentviški 
gori štiri bogoslovce koprske 
škofije v diakone. V torek, 29. 
junija, pa bo na Sveti gori ob 
17. uri posvetil dva diakona 
koprske škofije v duhovnika.

Č R N IL O G A R J E V A  
M O L IT E V  NA  

S P R A V N E M  D N E V U  
NA  LA JŠA H

Kot smo že poročali, bo v 
nedeljo, 4. julija, z začetkom 
ob 16. uri, na Lajšah nad Cer
knim tradicionalna spom in
ska in spravna slovesnost, ki 
jo  bo vodil koprski škof msgr. 
Metod Pirih. Pred mašo bo za 
zbrane na kraju nad brez
nom, kjer počivajo trupla šti
rinajstih umorjenih domači
nov - med njim i cerkljanskih 
kaplanov Ludvika Sluge in La
da Piščanca - molitev križe
vega pota, ki ga je pripravil po
kojni duhovnik O tm ar Črni- 
logar. Srečanje na Lajšah ima 
spravni značaj, zato bodo 
m olitve posvečene vsem žr
tvam okupacije in revolucije 
na Primorskem pred drugo 
svetovno vojno, med njo in 
po njej. Letos bo na poseben 
način sodelovala kobariška 
dekanija. Na Lajšah bodo 
m olili tudi zato, da bi bili ne
kateri p rim o rsk i m učenci 
prišteti k blaženim.
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S VETI  O C E  SPET V V A T I K A N U

ZMAGOSLAVJE NA POLJSKEM
JURIJ PALJK

V četrtek, 17. t.m., seje pa
pež Janez Pavel II. vrnil s svo
jega trinajstdnevnega pasto
ralnega potovanja po svoji 
domovini, na katero je izjem
no navezan. Na svojo veliko 
žalost pa se ni mogel odpra
viti na obisk k hudo bolnemu 
patriarhu armenske Cerkve, 
ker je na Poljskem tudi sam 
zbolel, imel je lažjo viralno 
gripo, in to najbrž zaradi pre
velike utrujenosti in velikih 
tem peraturn ih  sprem em b, 
katerih je bil deležen med na
pornim gostovanjem na Polj
skem.

Na r i m s k e m  l etal i šču 
Ciampino je v četrtek zvečer 
pričakal svetega očeta italijan
ski predsednik Carlo Azeglio 
Ciampi; srečanje je bilo zelo 
kratko, saj je sveti oče vidno 
utrujen in slaboten takoj od
letel s helikopterjem v Vatikan 
na zaslužen počitek. To je bilo 
prvo srečanje italijanskega 
predsednika Ciampija s sve
tim  očetom, odkar je Ciampi 
postal predsednik; sicer pa 
sta papež in sedanji italijan
ski predsednik stara znanca 
in za nikogar tudi ni nobena 
skrivnost, da se izjemno spo
štujeta.

Seveda je predvsem nena
povedana bolezen svetega 
očeta i ia Poljskem zbudila ve
liko medijskega zanimanja, še 
posebno zato, ker seje to zgo
dilo v papeževi domovini. Ce 
so še na zadnjem papeževem 
potovanju po Poljskem časni

karji uglednih mednarodnih 
časnikov, radia in TV postaj 
kar vsi po vrsti napovedova
li, da je sveti oče skorajda go
tovo zadnjič na Poljskem, pa 
si po zadnjem njegovem po
tovanju tega ne upa trd iti 
nihče več. Sveti oče je sicer 
res v torek, 15. t. m ., v Krako
vu, kjer je  bil nadškof in kas
neje tudi kardinal, zbolel za 
gripo, a je že naslednji dan vs
tal in šel na okno svoje nekda
nje sobe, v kateri je prespal, 
od koder je ves vročičen po
zdravljal vernike, ki so mu vz
klikali, da ga imajo radi. Tudi 
proti vo lji zdravnikov je le 
malo spremenil načrt potova
nja po Poljskem in je obiskal 
grob svojih staršev v Wado- 
vvicah, kjer je  dejal: "Wado- 
w ice name dobro vplivajo, tu 
se počutim  izjemno dobro."

Vatikanisti, ki spremljajo 
svetega očeta na potovanjih 
- med njim i omenimo samo 
Marca Politija dnevnika La 
Repubblica in Luigija Accato-

lija dnevnika Corriere della se
ra - so si vsi edini v tem, da ne 
morejo razumeti, odkod črpa 
sveti oče moč, da bolan in 
star, kot je, zmore tako napor
na potovanja. Na Poljskem je 
namreč daroval dvanajst sve
tih maš in se srečal z več kot 
devetimi m ilijoni ljudi, pred
vsem verniki, ki so ga prišli po
zdravit in se na vsak način ho
teli udeležiti bogoslužja, ki ga 
je on daroval. Marco Politi pi
še v petek, 18. t.m., v komen
tarju ob koncu papeževega 
potovanja, da se sv. oče spre
meni, ko se sreča z ljudm i: če 
do trenutka pred srečanjem 
z množico deluje utrujeno, 
bolehno, se ob prvih vzklikih 
množice ves spremeni, po
stane duhovit in igriv, kot da 
bi mu verniki dajali moč in e- 
nergijo, da zm ore naporne 
maše in u trud ljive  govore.

Nobena skrivnost tudi ni, 
da nima sveti oče veliko za
veznikov v svojem ožjem kro
gu sodelavcev, ki mu vsi po

vrsti svetujejo, naj se umiri in 
naj ne hodi na tako pogosta 
in utrujajoča potovanja. A jih 
ne posluša; če le more, hodi 
po svetu, in to predvsem za
to, ker se zaveda pomena no
ve evangelizacije. Pravijo, da 
je nekoč na take prigovore, 
češ da naj ostane raje doma, 
v Vatikanu, odgovoril: “Če bi 
ostal v Rimu in bi pisal enci
klike, bi jih  brala samo pešči
ca ljudi. Če pa potujem in ho
d im  med ljudi, bom med nji
mi gotovo srečal ljudi iz vseh 
družbenih slojev in slišal me 
bo tudi tisti, ki bi sicer nikdar 
ne prišel k meni." Evangeliza- 
cija torej in človek na prvem 
mestu! Vsak človek, ki je na
rejen po Božji podobi in je Bo
gu odprt. Jezus Kristus pa je 
njegov Odrešenik, edini, ki 
mu lahko pokaže pot, resni
co in življenje in to s pomočjo 
Matere Božje, katero ima Ja
nez Pavel II. za veliko zavez
nico vsakega človeka, saj je 
bila sveta Marija sama mati 
Jezusa Kristusa.

Za konec še to: s svetim 
očetom sta vedno v stiku dve 
poljski sestri, in sicer s. Tobija- 
na in s. Eufrozija, ki skrbita 
zanj v Vatikanu in ga skušata 
tudi m iriti, da ne bi to liko po
toval in delal. Ko je s. Eufrozi
ja pred kratkim videla po na
pornem potovanju svetega 
očeta silno izmučenega, mu 
je rekla: "Zelo me skrbi za Va
šo Svetost!" Sveti oče ji je m ir
no in hudomušno takoj odvr
nil: "Tudi sam sem zelo zaskr
bljen za svojo svetost!"

PREDSTAVI TEV KNJIGE DR.  A N T O N A  STRESA

ETIKA ALI F ILOZOFIJA  
MORALE (2)

IVAN ŠTUHEC

Avtor postavi razliko med 
sam oljubjem  in ljubeznijo. 
Prvo je izraz človekove nara
ve, drugo pa je izraz iste nara
ve, ki pa je umna in zato spo
sobna preseganja. "Če torej 
hočemo biti do konca zvesti 
svoji umnosti, bom o morali 
postaviti za kriterij in vodilo 
ravnanja nekaj, kar je dobro 
in vredno samo po sebi, tudi 
če od nas v kakem trenutku 
zahteva žrtev in odpoved." Ko 
se človekova svoboda podvr
že kritiki pravilnega razuma, 
stopi na pot spoznanja do
brega in slabega, neodvisno 
od subjektivnega prav in do
bro. V odprtosti navzven pa 
se poraja pravičnost, ki je  za 
Aristotela temeljna krepost, 
katera ustreza m oralnem u 
minim umu v vsaki družbi in 
vsakem odnosu. Pravičnost 
Pa je tudi edini razlog poleg 
razumnosti za obstoj avtori
tet in oblasti, še posebej d r
žavne. Pravičnost je tista, ki 
omejuje našo osebno svobo
do, da bi se medosebni odno- 
si ne spremenili v tiranijo. Ker 
Pa so vse oblike institucional
nega življenja posledica med

osebnih odnosov, zato je tudi 
skrb za pravične institucije 
zahteva moralnega imperati
va v nas. "Zato politika ni in 
ne bi smela obveljati kot dejav
nost in prizadevanje, ki nima 
z moralo nič opraviti. Nas
protno. Politična dejavnost, ki 
je izvajanje oblasti med solju
dmi, je upravičena, ker in do
kler je  njen prvotni namen 
zagotavljanje pravičnih odno
sov med ljudm i na ravni ce
lotne politične skupnosti."

Avtor je zato kritičen do 
stališča, ki pravi, da politika 
nima nič skupnega z moralo, 
kakor tudi do pravniškega po
zitivizma, ki temelji na suve
renosti avtoritete kot edinem 
viru prava. Stres zapiše drz
no trditev: “Tako dolgo, do
kler se bodo ljudje upirali in 
zahtevali pravično družbeno 
in po litično ureditev, bodo 
priznavali, da je  moralna ide
ja pravičnosti edini temeljni 
razlog za obstoj države in ob
lasti in je zato moralnost nad 
politiko, saj je njen kriterij in 
norma."

Pravičnost pa seveda ni 
zadnja in najvišja krepost, saj 
je presežena v ljubezni. Obe 
se med seboj dopolnjujeta; s

tem da je ljubezen izrazito 
dialogalna krepost medoseb
nih odnosov, upoštevanja kon
kretnega človeka in njegove 
človečnosti. D e jstvo naše 
človeške narave kot relacij- 
ske-medosebnostne narave 
je temelj za krepost in zapo
ved ljubezni, ki je v dobrem 
za drugega in zame.

Končno avtor zavrne rela
tivistične in subjektivistične 
moralne poglede, ki izenaču
jejo vse moralne odločitve kot 
enakovredne. Saj bi v končni 
izpeljavi to  pomenilo, da je 
vsak subjektivni pogled res
ničen in legitimen, tudi če bis
tveno ogrozi drugega. Avtor 
zato opozori na razliko med 
stališči, ki jih lahko tolerira
mo, in stališči, ki jih lahko spo
štujem o. Toleriram o lahko 
vsa tista stališča, ki so v nas
protju z univerzalnostjo in s 
pravilnim umovanjem, med
tem ko je spoštovanje več kot 
toleranca. Spoštujemo tisto, 
kar je legitimno in upraviče
no, čeprav je morda drugačno 

! od mojega. Različnost politi- 
: čnih odločitev je legitimna,
, zato je spoštovanja vredna, v 
kolikor priznava temeljne člo- 

' vekove pravice. Spoštujemo 
| lahko tudi različna moralna 
i  stališča, pri katerih človeštvo 
ne more doseči soglasja, ker 

1 so argumenti umni. Pravilni 
J človekov um je osnovni in ne
posredni dejavnik naše m o
ralnosti in njeno vodilo pod

pogojem, da človek išče od
govor na vprašanje, kaj je t i
sto, kakršno je v sebi, kar je 
neodvisno od kogarkoli, kaj je 
torej absolutno? Absolutnost 
pa se razume kot brezpogoj
nost in nepristranskost. Kajti 
to, kar je res in prav, je res in 
prav, ne glede na mene in 
mojo subjektiviteto. Moralni 
pluralizem tako ni več razlog 
za moralni relativizem, ampak 
razlog za odprto razpravo o 
moralnih vprašanjih. Lahko bi 
rekli, moralni pluralizem da, 
moralni relativizem ne.

Stres končuje svojo knjigo 
z mislijo, "samo v primeru, da 
se bomo ljudje ob velikih so
dobnih moralnih izzivih, ka
kor so npr. ekološko vpraša
nje in genetski inženiring, klo
niranje, splav in evtanizija, ra
zumno, argumentirano in str
pno pogovarjali, lahko upa
mo, da bo človeštvo še imelo 
prihodnost."

Stresova etika, ki temelji na 
umnem umevanju, predstav
lja tisto možno spoznavoslov- 
no pot, ki je sprejemljiva za 
pluralno družbo in etični plu
ralizem, ki je v načelu odprt 
za iskanje vedno novih argu
m entov za naše osebno in 
družbeno ravnanje. Nastala je 
s ciljem, da v demokratični 
družbi po demokratični poti 
skupaj najdemo tiste vezi živ
ljenja, brez katerih je  naše 
preživetje ogroženo. 
--------------- K ONEC
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SILVESTER CUK
R O JS T V O  JA N EZA  

K R STN IK A
V  bogoslužnem letu se slovesno spom in jam o rojstva  

dveh oseb, k i sta najpomembnejši v zgodovini odrešenja: 
učlovečenega božjega Sina Jezusa (na Božič) in  n jegove 
deviške matere Marije. Godovi svetnikov so navadno po
stavljeni na dan njihove sm rti - rojstva za nebesa. E d in i 
svetnik, čigar rojstvo Cerkev proslavlja s posebnim praz
n ikom , je Janez Krstn ik, Jezusov predhodnik. Njegova 
vloga ob prehodu iz stare v novo zavezo je tako pom em 
bna, da je Bog preroku M a lah iju  petsto let pred K ris tu 
som navd ihn il besede: "G lej, pošljem svojega angela / 
glasnika/, da p rip rav i po t pred m enoj." D a je ta "angel" 
prav Janez K rstn ik, je p o trd il Jezus sam, ko je pridigarja  
ob Jordanu im enoval na jvečjega preroka in  "več kot pre
roka".

Evangelist Luka poroča, kako je Bog po angelu naz
nan il očetu Zahariju Janezovo rojstvo, podobno ko t malo  
kasneje M a r iji iz Nazareta učlovečenje Jezusa, božjega 
Sina. V  obeh p rim erih  je božji poslanec d o loč il tu d i ime 
otroka, s katerim  je naznačeno njegovo poslanstvo. Ime 
Janez se po hebrejsko glasi Johanan in pom eni "Bog je 
m ilostljiv". Janezu pravim o K rstn ik zato, ker je oznanjal 
krst spokornosti in  je  tiste, k i so se s pokoro ho te li p r i
p ra v it i na Odrešenikov prihod, krščeval v reki Jordanu; 
predvsem pa je d ob il vzdevek K rs tn ik  zato, ker je  k rs til 
tu d i Jezusa ter ga p r i tem razglasil za obljubljenega M e
sija.

Kdor sodeluje p ri cerkvenem bogoslužju a li kdor sam 
bere Sveto pismo, im a živo pred očm i p rizor oznanjenja 
rojstva Janeza K rstn ika duhovn iku  Z ahariju  v jeruza
lemskem templju. Njegova žena Elizabeta, sorodnica Jezu
sove matere M arije (uveljavil se je naziv "teta"), je vztrajno 
prosila Boga, da b i jim a  n a k lo n il potom stvo, po kate
rem b i b ila  deležna sreče mesijanskih časov. Zaharija  in  
Elizabeta sta živela v kra ju  A in-Karem  kakih  sedem k i
lom etrov jugozahodno od Jeruzalema. Ko je prišel angel 
k M a riji, j i  je  v potrd itev, da Bogu n i n ič  nemogoče, 
dejal: "Poglej, tu d i tvo ja  sorodnica Elizabeta je spočela 
sina v svo ji starosti; in to je šesti mesec njej, k i so jo  
im e li za nerodovitno." M arija  je brž pohite la  k svo ji so
rodnici. Ob njunem srečanju je iz M arijinega srca privre l 
najlepši hvalospev Bogu: njena hvalnica M o ja  duša 
poveličuje Gospoda. Ko je  Elizabeta rod ila  sina, so mu  
hote li sorodniki d a ti ime po očetu, toda Zaharija  je vzel 
deščico in  nanjo zapisal: 'Janez je njegovo ime." Tedaj je 
spet mogel g o vo riti: začasna onemelost je b ila  kazen, 
ker n i veroval angelovemu oznanilu. Sorodnike in sosede 
je ob vsem tem obšel strah in  spraševali so se, kaj bo s 
tem otrokom , ko se že ob njegovem rojstvu dogajajo 
tako nenavadne stvari. Janez je b il rojen za to, da p ripra
v i po t Odrešeniku. To nalogo je izpo ln il, ko je Jezusa 
predstavil ob krstu v Jordanu.

"Kaj bo iz tega o troka?" se lahko vprašamo ob rojstvu  
vsakega otroka. Vsak človek je  po božjih  načrtih  enkra
ten in  neponovljiv, vsakemu je določena posebna na lo 
ga, k i jo  mora iz p o ln it i prav on in  nihče drug. N a to pa 
ga morajo p rip rav iti predvsem njegovi starši pa tud i drugi 
vzgojite lji.

Im e Janez je na Slovenskem tako razširjeno, da je po
stalo skoraj s inonim  za Slovenca ( 'k ran jsk i Janez"). Ja
nez je  ime m nogih svetnikov (skupaj 224, v Letu  svet
n ikov j ih  je 4 9 ), na jbo lj znana p ri nas sta Janez K rstn ik  
in Janez Evangelist (27. decembra). Danes im ajo  god  
štev iln i Slovenci, k i j im  je  ime Janez, Ivan, Janko, Jani, 
Johan, Anže ter Slovenke z im enom  Ivana, Ivanka, Iva, 
Jana...

B IS E R N A  M AŠA  
V L O Č N IK U  

Preteklo nedeljo, 20. t.m., 
je v župni cerkvi v Ločniku 
praznoval 60-letnico mašniš- 
kega posvečenja msgr. dr. 
Maffeo Zambonardi. Jubilant 
je sicer iz Brescie, a je kot bo
goslovec prišel v Gorico in tu
kaj opravil teološke študije. 
Toda javil se je za duhovniško 
delo v Bolgariji, zato je bil po
svečen v Sofiji 14. junija 1939. 
Med zadnjo vojno seje vrnil 
v Gorico in bil za vojaškega 
kaplana v raznih krajih. Po
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vojni je  odšel v Rim in se vpi
sal v Vzhodni zavod. Toda 
nadškof Ambrosi ga je znova 
poklical v Gorico in je tu oprav
ljal potem  zadnje številne 

I službe. Med drugim je vodil 
| škofijsko glasilo Voce Isonti- 
na. Nazadnje je bil imenovan 
za člana goriškega kapitlja kot 

: monsinjor. Pri maši v nedeljo 
mu je govoril g. Karlo Bolčina, 

l in  sicer v italijanščini, slo- 
| venščini in furlanščini.

G ospodu ju b ila n tu  naj 
gredo tudi naše iskrene čestit
ke in voščila.



N O V I GLAS /  ŠT. 2 5  1 9 9 9

AKTUALNO

S 1. S T R A N I "je, k a r  je"

POTRDITEV SLOVENSKE 
NEODVISNOSTI
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V tiskovnem sporočilu za javnost 
je premier Drnovšek povedal, da sta 
se z ameriškim predsednikom Clinto
nom pogovarjala o skupnih naporih 
za mir v 21. stoletju, medtem ko je 
Clinton izrazil zadovoljstvo nad na
predkom v odnosih med republiko 
Slovenijo in ZDA, h kateremu so po
membno prispevali okrepljeni skup
ni napori in aktivnosti pri iskanju reši
tve za krizo v Jugovzhodni Evropi in 
na Kosovu. Ocenila sta tudi štiri pod
pisane sporazume med Slovenijo in 
ZDA, ki še dodatno utrjujejo in krepijo 
odlično sodelovanje med državama. 
Predsednik Clinton je v pogovoru z o- 
bema slovenskima predsednikoma 
poudaril, da ZDA cenijo okrepljeno an
gažiranost Slovenije v mednarodnih 
prizadevanjih za zagotavljanje varno
sti in stabilnosti v Jugovzhodni Evro
pi ter vsestransko podporo aktivno
stim zveze NATO, kot tudi njen po
memben prispevek kot demokrati
čne, stabilne države in nestalne člani
ce Varnostnega sveta k utrjevanju mi
ru v svetu. "Slovenijo vidim kot most 
med Evropsko unijo in Jugovzhodno 
Evropo," je dejal predsednik Clinton.

Slovenija in ZDA so namreč v po
nedeljek, 21. t.m., podpisale izjemno 
pomembne dogovore, in sicer spora
zum o sodelovanju pri preprečevanju 
širjenja orožja za množično uničenje, 
konvencijo o izogibanju dvojnega ob
davčevanja in preprečevanju davčnih 
utaj v zvezi z davki od dohodka in pre
moženja, sporazum o znanstvenem 
in tehnološkem sodelovanju ter spo
razum med Slovensko izvozno dru
žbo in EXIM banko. Obe strani sta pod
pisane sporazume ocenili izjemno 
dobro in povedali, da so sad dobrega 
sodelovanja med državama.

Po obisku predsedniške palače se 
je predsednik Clinton podal v sloven
ski parlament, kjer seje srečal s pred
sednikom državnega zbora Janezom 
Podobnikom, takoj nato pa je odšel 
na pričakovano srečanje s slovenski
mi ljudmi, ki so ga ure in ure čakali pre
močeni na Kongresnem trgu. Pred 
njim sta zbrane nagovorila predsed
nik Kučan in premier Drnovšek, pra
vo ovacijo pa je doživel stoletni slo
venski olimpionik Leon Štukelj, ki ga 
predsednik Clinton pozna že z olim
pijskih iger v Atlanti. "Dober dan!" je 
pozdravil ameriški predsednik in takoj 
vzpostavil stik s Slovenci, ki so ga med 
govorom večkrat prekinjali z navdu
šenim ploskanjem in vzklikanjem.

C LINTO N O V GOVOR NA 
KONGRESNEM TRGU

Dober dan. Pripravili ste m i dobro
došlico v Sloveniji, ki je  ne bom nikoli 
pozabil. Predsednik, premier, županja 
Potočnikova, mlada dama, ki me je  
predstavila, gospod Leon Štukelj, ve
liki olimpionik, in tudi vsi Slovenci, z 
veseljem sem tu. Rad bi se zahvalil tudi 
velikemu RTV orkestru, da je  zaigral 
našo himno. Najlepša hvala. Že dolgo 
sem si želel obiskati vašo deželo. Ves 
svet občuduje uspeh Slovenije pri iz
gradnji svobode in blaginje. In sedaj 
ta svet gleda na vas, da boste odigrali 
odločilno vlogo pri izgradnji boljše 
prihodnosti za i/so Evropo. Vaš veliki 
olimpijski šampion Leon Štukelj je  ži
vel več kot sto let, celo stoletje in to 
najbolj krvavo in brutalno in razbur
ljivo stoletje v vsej zgodovini. Od raz
pada Avstro-Ogrske do prve Jugosla
vije, od fašističnih osvajalcev, do sov
jetskih sil, do Titove Jugoslavije, pomi
slite koliko vojska je korakalo skozi ta 
trg in koliko zastav je bilo povzdignje
nih na to mesto. Sedaj, navsezadnje 
zastava, k i plapola nad tem glavnim 
mestom, predstavlja ne samo neodvi
snost, temveč tudi demokracijo in stoji 
za boljše življenje, ki ga gradite. Po 
vsem svetu ljudje gledajo isto svobo

Predsednik C lin to n  med s lovenskim i lju d m i

do, pravice in te vidimo od Evrope, od 
Južne Afrike, od severne Irske. Ven
dar so te dobrine, ki smo jih  dobili, 
zelo krhke. Sovražniki svobode upajo, 
da nam ne bi uspelo, in zato se mora
mo kar naprej premikati. In da bomo 
uspeli, se moramo držati enega osno
vnega pravila, da rasno in versko so
vraštvo v civilizirani družbi nima no
benega mesta. Zakaj so torej prosti 
in svobodni narodi stopili p ro ti etni
čnemu čiščenju in ubijanju gospoda 
Miloševiča na Kosovu? Sedaj srbske 
sile zapuščajo Kosovo in mednarod
ne varnostne sile prihajajo tja in se pre
bivalci Kosova spet vračajo domov. To 
je  velik dan za svobodo. Zahvaljujem 
se Sloveniji, da je  stala trdno za Natom 
in je  zagotovila pomembno pomoč 
ubežnikom. Za to, kar ste storili, sem 
vam zelo zelo zelo hvaležen. Pred o- 
smimi leti je  gospod Miloševič začel 
vojaški napad na vaš narod, vendar vi 
ste mu kljubovali in si zagotovili svojo 
svobodo in takrat ste izjavili: “Nikoli 
več nebo tako". In sedaj morajo ljudje 
po celi Evropi imeti pravico do demo
kracije, do strpnosti, do človekovih 
pravic in noben narod in nobena pra
vica ne bo zagotovljena, če lahko kri
ze potiskajo terorizem, kriminal, nasi
lje in konflikte preko narodnih meja. 
Zgraditi moramo Evropo, ki ne bo ime
la držav na frontni liniji, Evropo, ki bo 
združena, ki bo demokratična in ki bo 
prvič v svoji zgodovini v miru. Slove
nija lahko vodi ta napor in ZDA vam 
bodo pomagale.

Danes sta Amerika in Slovenija do
segli sporazume, k ijih  bodo podpira
la ameriška podjetja, da bodo poslo
vala tukaj. In ko ljudje širom po svetu 
gledajo to, jim  moram reči, da naj kljub 
dežju pridejo sem in naj vam poma
gajo graditi to boljšo prihodnost. Sku
paj s Slovenijo gradimo tudi boljšo 
varnost. Z nami ste stali na Kosovu in 
pomagali p ri nastajanju modernih 
oboroženih sil, ki lahko zagotavljajo 

■j mir. Ustanovili ste tudi sklad za demi- 
niranje in moram reči, da ste dober 
partner in najboljši kandidat za Nato.

\ Reči moramo tudi Srbiji, da b i radi, da 
j bi sodelovala v tej novi Evropi, vendar 
se mora odreči ubijalskemu režimu, ki 

; ga je  vodil Miloševič, in iti po po ti Slo
venije. Mora seči preko raznih ločitev 
in se s skupno človečnostjo podati v 

i prihodnost.
Pred desetletjem, ravno ko je  go- 

' spod Miloševič začel napad s svojim 
etničnim terorjem, se je  Slovenija od
ločila za novo himno. Vaša himna je  
vzeta iz pesmi vašega znanega poeta 

! in patriota Franceta Prešerna. In ta pe- 
! sem, ta himna govori o prihodnosti, v 
j kateri bodo vsi ljudje živeli svobodno, 
ko bodo narodi med seboj le sosedje 

1 in ne sovražniki, ko vojne nebo več na 
[ tem svetu, in ta vizija vas pelje naprej, 
j in ta vizija je  tudi naša vizija. In skup
no se lahko borimo, da bo to veljalo 
za vso Evropo, da bomo lahko res re
kli, da nikoli večne bo tako, kot je  bilo.

Po končanem govoru se je pred
sednik Clinton zbranim zahvalil in jim 
vzkliknil: "Bog vas blagoslovi!", nakar 
je odšel med navdušeno množico in

se rokoval z lju
dmi. Stopil je tu 
di na oder, kjer 
so bili slovenski 
glasbeniki in pev
ci New Swing 
Quarteta, ki so 
peli znano ame
riško tradicional
no črnsko duho- 
vno pesem Svet- 
nikivsi, je zabrun
dal tudi sam in 
se ponovno ro
koval s pevci in 
ljudmi, ki so to

nevsakdanjo gesto sprejeli z velikim 
navdušenjem.

Slovenski minister Frlec je pripravil 
tiskovno konferenco, na kateri je po 
Clintonovem govoru na Kongresnem 
trgu dejal, da je ameriški predsednik 
"postavil Slovenijo na svetovni zem
ljevid", saj je Clinton v Ljubljani zares 
izjemno pozitivno ocenil slovensko 
državo in pot demokracije med Slo
venci. Na vprašanje koprskega časni
karja, če je slovenski politični vrh sez
nanil ameriškega predsednika s teža
vami s Hrvaško, predvsem pa na veli
ke težave pri določanju državne meje 
na morju, je minister Frlec odgovoril, 
da "je bil predsednik Clinton seznanjen 
z upravičeno zahtevo Slovenije po od
prtem izhodu na mednarodno mor
je". Zvečer se je predsednik Clinton z 
ženo Hillary in svojo delegacijo ude
ležil slavnostne večerje na Brdu pri 
Kranju, kjer so si predsedniki Kučan, 
Drnovšek in Clinton izmenjali zdravi
ce. V svoji zdravici je Clinton spet pod
črtal izjemno pomembno pot demo
kracije, na katero se je pred osmimi 
leti podala Slovenija.

Na izrecno prošnjo ameriškega pred
sednika jeslovenski predsednik Kučan 
povabil v Slovenijo črnogorskega pred- 
sednika Mila Djukanoviča, s katerim 
so se po slavnostni večerji na Brdu za 
zaprtimi vrati srečali predsedniki Clin
ton, Kučan in Drnovšek. 0  srečanju, ki 
je trajalo pozno v noč, seje izvedelo 
le to, da so vsi udeleženci podčrtali, 
da je šlo za srečanje, pri katerem so 
skušali doprinesti k reševanju zaple
tene politične in gospodarske krize v 
Jugoslaviji, v katero Crna gora spada.

Clintonova soproga Hillaryje ime- 
! la ločen program obiska v Ljubljani, 
med katerim si je ogledala slovenski 
center za rehabilitacijo Soča, v kate
rem so na rehabilitaciji tudi ljudje, ki 
sojih hudo ranile in jim za vedno spra

la menile življenje vojaške mine. Svojevr- 
; stna skrivnost pa je bil obisk hčerke 
I predsednika Clintona, saj je po priho
du na Brnik počakala na letalu, da so 

; zvedavi fotografi odšli, in je po neurad
nih informacijah najbrž preživela dan 
in noč v družbi ene od Kučanovih hče- 

i ra, ki sicer študira v ZDA. Veliko zani
manje je tudi vladalo med ljudmi, kje 
bo ameriški predsednik s soprogo pre
spal noč, saj je bilo potrebno poskrbe- 

; ti za njuno varnost. In morda Ljubljan- 
! čani in Slovenci najbolj cenijo to, da 
se je predsednik odločil za nočitev v 
hotelu Union v Ljubljani, in sicer v so
bi, katere okna imajo čudovit pogled 
na slovito Plečnikovo Tromostovje. S 
tem je ameriški predsednik morda naj- 

| lepše pokazal svetu, da je Slovenija 
varna in demokratična država, odklo
nil je bil namreč nočitev na Brdu, kjer 
so varnostni ukrepi lažje izvedljivi.

Slovenci so z zanimanjem in iskre
nim veseljem sledili Clintonovemu o- 
bisku in tudi z razumevanjem sprejeli 

| stroge varnostne ukrepe in zaporo 
mestnega središča, ki je trajala vse do 
desetih zjutraj v torek, 22. t.m., ko je 
ameriški predsednik s svojim sprem
stvom odletel z Brnika v Makedonijo.

PETER S ZA B O

V Srbiji postaja vedno bolj jasno, 
da je  končno treba zamenjati po li
tiko in bistveno spremeniti politično  
usmeritev. Tisti, ki se že od samega 
začetka niso strinjali s politiko nacio
nalizma in sovraštva, imajo sedaj še 
toliko več dokazov, da je  to vedno 
bila zgrešena pot. Drugi pa, ki so ho
teli im eti veliko Srbijo in so tud i sami 
gojili ideale močne, vojaško-policij- 
ske in etnično čiste Srbije, se sedaj 
prav tako jezijo na Miloševičevo po
litiko, češ da je  dosegla prav nasprot
no: izredno majhno državo in voja- 
ško-diplomatski poraz. Vse kaže, da 
Miloševiča zapuščajo tud i nekdanji 
"kupljeni" volilci. Za majhne ulične 
proslave “zmage" nad “agresorskimi 
silami Nata" je  Miloševič še uspel pla
čati nekaj ljudi. Pri enem porušenem 
mostu, ki ga bodo po Slobotovih be
sedah prav kmalu na novo zgradili, 
so udeleženci dobili brezplačno ko
silo, pijačo in transport domov. Toda 
ko t i ljudje prispejo domov, nimajo 
več službe, morda n iti doma, vpraša
nje pa je, kako bo s kurjavo nasled
njo zimo in kaj bodo prav kmalu imeli 
sploh za pod zob. Celo Sveta arhie- 
rejska sinoda srbske pravoslavne Cer
kve je  v svojem uradnem sporočilu 
zahtevala odstop sedanje vlade. Tako 
ali drugače bo moral Miloševič kma
lu proč. Vsi pa si postavljajo isto vpra
šanje: kdo ga lahko nadomesti?

Pravijo, da je  Nato naredil veliko 
uslugo Miloševiču, k i je  tako lahko 
vpeljal obsedno stanje, vojaško dik
taturo in do konca uničil opozicijo. 
Nenad Čanak, voditelj Lige socialde
mokratov Vojvodine, pravi, da se je  
represija od leta 199 i samo še krepi
la in je  sedaj najbrž dosegla svoj višek. 
Nobenih svobodni več. Opozicija de 
facto ne sme več obstajati. Tako ime
novana opozicija le posnema Miloše
vičevo politiko ali predstavlja še bolj 
radikalne pozicije. Jasno je, da se za 
Miloševičevo mesto že potegujeta 
Vojislav Šešelj in Vuk Draškovič, oba 
znana po svojih skrajnih nacionali
stičnih pozicijah. Sama prav gotovo

ne moreta predstavljati nobenih spre
memb. Čeprav Draškovič kliče tudi 

j črnogorske demokratske sile k sode
lovanju, je zelo malo verjetno, da bo
do same pripravljene sodelovati z 
dvoličnim in nestalnim Draškovičem.

Problem srbske "prave" opozicije 
\je neorganiziranost. Razen kratkotraj
ne koalicije Skupaj izleta 1997, ki jo  
je podrl prav Draškovič, ker je  stopil na 
Miloševičevo stran, ni nobenega več
jega organiziranega gibanja. Mnogi 
intelektualci, med njimi tudi Vesna Pe- 
šič, se zbirajo okoli Nebojše Popova 

i in revije Republika. Drugi so v Demo
kratski stranki Zorana Djindjiča, kipa 
se mora skrivati in se najbrž večino
ma nahaja v tujini. V tujini se kot mo
žni kandidat predstavlja tud i presto
lonaslednik princ Aleksandar Kara- 
djordjevič, ki ga baje podpirajo mno
g i srbski intelektualci in poslovneži v 
izgonu. Sam pravi, da ima tudi pod
poro ljudstva in svetovnih političnih 
voditeljev. V Srbiji je  poslovnež Boris 
Vukobrat osnoval Sklad za mir in re
ševanje kriz ter zbira podporo prek 
Interneta. Sam pravi, da se zavzema 
za prehodno "tehnično" vlado, k i bi 
pripravila teren za demokratsko oblast 
v Srbiji. Seveda bi sam bil predsednik 
te tehnične vlade. Prav tako je  tudi 
Milan Panič, še en srbski svetovni po
slovnež, pozval Srbe, da bi osnovali 
srbsko vlado v izgonu. Njegova težava 
pa je, da je  sam že b il premier in to 
prav pod Miloševičem.

In to še enkrat kaže na uspešnost 
in prebrisanost "balkanskega lisjaka". 
Opozicijo je  uspel razbiti, razkosati po 
principu divide et impera. Dokler se 
torej ne bo pojavila dovolj karizmati
čna politična osebnost, ki bo sposob
na združiti vse različne demokratične 
sile in jih  usmeriti k skupnemu cilju, 
se bodo le-te igrale koalicijske spore, 
še preden b i uspele vsaj povohati o- 
blast. Koliko časa bo kralj ruševin" 
še uspel vladati nad lačnim in bosim 
ljudstvom? A li pa bo nekdo oborožil 
demokratske sile in bomo priča zad
njemu poglavju balkanskih vojn, dr
žavljanski vojni v Srbiji?

KRATKE

MARK KOBAL 
PODOBE DVEH  
SVETOV GRAFIKE, 
RISBE

Na predvečer slovenskega dneva 
državnosti (25. t.m.) bodo v Pilonovi 
galeriji v Ajdovščini odprli razstavo 
grafik in risb mladega slovensko-av- 
stralskega umetnika Marka Kobala. 
Razstavo, ki jo  organizirata Sloven
ska izseljenska matica in Pilonova ga
lerija, se uvršča v vrsto predstavitev 
likovnih umetnikov slovenskega ro
du, ki živijo in ustvarjajo na tujem. 
Mladi Kobal, čigar rod izhaja iz okoli
ce Ajdovščine, se uveljavlja v Avstra
liji kot tenkočuten grafik. Likovna kri
tičarka Cassie Proudfoot, kije napisala 
tekst v katalogu, poudarja umetniko
vo povezanost z obema okoljema. V 
svojih vedutah se Kobal osredotoča 
na posamezne elemente naravnega 
prizora, ki ga je opazoval. Rad izbere 
majhen, intimnejši pogled senčnate
ga brega, kjer se voda preliva čez o- 
samljeno skalo, prej kot da bi upo
dobil celo avstralsko reko.

Odprtje razstave je sestavni del 
proslave ob dnevu slovenske držav
nosti. Ob tej priložnosti bo slavnost
ni govornik poslanecslovenskega dr
žavnega zbora Branko Tomažič, raz
stavo Marka Kobala bo pa odprl pred
sednik Slovenske izseljenske matice, 
dr. Anton Bebler. V kulturnem pro
gramu bosta sodelovala kvintet Ven- 
tus in igralec PDG iz Nove Gorice M i
lan Vodopivec. Razstava bo odprta 
do 19. julija.

v ISKANJA GORIŠKIH  
ŠTUDENTOV 
LIKOVNI H AKADEMIJ

Na razstavi, katere odprtje v Hito
vem paviljonu v Novi Gorici bo v to 
rek, 29. junija, ob 20.30 uri, se bo 
predstavilo deset študentov z Gori
škega: Ana Zavadlav, Miha Žorž in 
Boštjan Kavčič z ljubljanske likovne 
akademije in Jurij Pavlica, Tomi Ker- 
ševan, Sendi Mango, Miha Uršič, Kle
men Brun, Anja Batič in Polona Va
lentinčič z beneške likovne akade
mije. To predstavitev lahko dojema
mo kot eno od postaj pri oblikovanju 
avtonomne likovne govorice, kot del
ček izkušnje, ki kaže kreativno štu
dijsko ozračje likovnih akademij, in 
kot delček raziskovalnih vsebin, kijih 
narekujejo študijski programi, obo
gateni z bolj ali manj osebnimi spoz
nanji, inventivnostjo in bogato us
tvarjalno domišljijo. Predstavitev po
nuja deset različnih likovnih zapisov, 
deset različnih interpretacij sveta, ki 
ga vidijo, doživljajo in nosijo v sebi, 
vsak na svoj način, v svojem likov
nem jeziku. Večina avtorjev je pre
stopila meje figurativnega likovne
ga izraza - le dvema je figura sredi
ščna likovna prvina - in našla izho
dišče v abstrakciji z namenom, da se 
zabriše forma in v ospredje stopijo li
kovni elementi kot bistveni nosilci 
sporočilnosti.

Razstava likovnih iskanj študen
tov bo na ogled v Hitovem paviljonu 
v Novi Gorici vse do 7. septembra.
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PABERKOVANJA 
POD PARNASOM

GRAFIKA NA RAZPOTJU
MAJDA ARTAČ STURMAN

Težko pričakovani "črni petek", 
dan šolskih obračunov, nasmejanih 
in razočaranih obrazov, poslavljanj in 
pozdravov, je končno mimo. Zdaj lah
ko v miru razmislim o tem, kar bo o- 
stalo zapisano z zlatimi črkami v ana
lih slovenskega tržaškega šolstva: o 
obstoju in pomenu klasične gimna
zije, ki je v minulem letu proslavljala 
častitljivo srečanje z Abrahamom. 
Moj namen ni obnavljati podatke in 
dejstva, bolj bi rada kot bivša učenka 
in nekdanja profesorica na tej šoli na
vrgla nekaj ugotovitev in spominov, 
ki se mi že dolgo gnetejo v mislih in 
bi radi na dan, neobremenjeno, v po
čitniškem vzdušju, s pogledom upr
tim  v preteklost, a še bolj v prihod
nost. Zdi se mi namreč pomembno, 
da se prizadevanja za obnavljanje in 
ohranitev šole, v kateri je pred kakim 
letom zmanjkal razred zaradi pre
skromnega števila vpisov, ne samo na
daljujejo, ampak celo okrepijo.

Za našo manjšinsko skupnost je 
obstoj tržaške klasične gimnazije vi
talnega pomena, saj je ohranjala žlah
tno govorico Helenov in Latincev tu 
di v času, ko ji slovenske muze niso 
bile naklonjene. Iz klasične kovnice 
idej so izšli v preteklih desetletjih dija
kinje in dijaki, ki so s svojimi zanima
nji predstavljali kar najširšo paleto iz
bir in dejavnosti. Danes so to pomem
bni, dejavni in angažirani kulturni, po
litični in družbeni delavci, ki so se uve
ljavili ne samo v ožjem zamejskem 
krogu, marveč je njihova dejavnost 
presegla naše ozke meje in se prebila 
v širši evropski ali svetovni prostor. 
Zanimivo je, da so iz klasičnega liceja 
izšli ne samo klasične filo loginje in 
jezikoslovci, srednješolski in univer
zitetni profesorji in profesorice, časni
karji in publicistke, temveč tudi priz
nani glasbeni virtuozi, gledališke i- 
gralke, akademski slikarji, besedni us
tvarjalci. In ne samo: tudi matemati
ki in fiziki, zdravniki in zdravnice, prav
nice, ekonomisti, celo grafični obliko
valci in arhitektke. Deblo klasičnih je
zikov seje žlahtno oplemenitilo s ce- 
pikami znanstvenih zanimanj, ustvar
jalnosti in podjetnosti.

Pri tem takoj pomislim na dana
šnje klasike, ki so letos poleg običaj
nega predmetnega pouka z zanima
njem obiskovali tečaj računalništva 
in so s pridom znali uporabiti prido
bljene veščine pri oblikovanju video
posnetkov, s katerimi so zelo uspešno 
sodelovali na televizijski oddaji Med 
dvema ognjema kot tudi na jesen
skem posvetu na temo A li je  klasična 
še potrebna?. Zato sploh ne morem 
reči, da ne bi bili podjetni, nasprot
no. Bolj mislim, da so se jih neute
meljeno oprijeli nekateri klišeji glede 
njihove neživljenjskosti, zaprtosti in 
nagnjenosti k piflanju. Zanimanja in 
angažiranost klasikov pa so še najbolj 
prišli do izraza in se udejanjili v leto
šnji spominski razstavi, ki so jo  po
stavili pod mentorstvom profesorice 
Marte Ivašič in kije obiskovalce prijet
no popeljala skozi čas od prvih kora
kov šole po ustanovitvi leta 1948 do 
današnjih dni. Trud, ki so ga priprav
ljala vložili v projekt, je, upam, tudi 
naložba za prihodnost, je poteza, ki 
naj neodločene starše in učence pre
priča o kvaliteti in pomenu klasičnega 
liceja, ki odpira najširša obzorja in pred
videva tudi nove možnosti sodelova
nja med šolo in delovnim svetom.

V tem zapisu seveda ne morem 
prezreti doprinosa šolnikov (njihova 
imena naj bodo primerno zabeleže
na na drugem mestu), ki so s svojo 
predanostjo dolga leta vlivali klasikom 
ne samo znanje, temveč tudi ljube

zen do jezika, narodni ponos in čut 
za sočloveka. Današnja klasična gim
nazija in njeni dijaki kot tudi profe
sorji se sicer razlikujejo od nekdanjih, 
toda prav je, da se z raznimi pobuda
mi ohranja nekakašna zgodovinska 
zavest klasične in da se obenem v 
skladu z novimi časi in zahtevami 
prenavlja "im idž" (puristi, oprostite 
za tu jko!) te šole.

Med tovrstne pobude sodi ne
dvomno tudi petdnevni izlet v Grčijo, 
ki so se ga udeležili letošnji dijaki ob 
spremstvu nekaterih nekdanjih in se
danjih profesorjev. V prvih sončnih 
marčnih dneh sem tako z njimi po
tovala v deželo helenskih bogov in 
herojev, v zlate Atene, mitične Mike- 
neinTirin t, v Delfe.

V religiozni tišini delfskih razva
lin sem v času, ko je Demetra šele po
grinjala svojo pomladno preprogo 
pod zasneženim Parnasom, začutila 
skrivnostni u trip  nekdanjega prero
čišča. S seboj sem v srcu iz Grčije pri
nesla nepozabne vtise in spoznanje, 
da je tudi še tako zagonetna pitijska 
prerokba končno prepuščala samot
nemu iskalcu resnice svobodno od
ločitev. Prihodnost klasične gimna
zije je torej v rokah posameznega di
jaka in njegove osebne odločitve, po
trebna pa je tudi načrtnejša in bolj iz
delana šolska politika celotne manj
šinske skupnosti, ki naj smotrno in 
uravnovešeno usmerja mladostniko
ve šolske in poklicne izbire.

JURIJ PALJK

V Ljubljani so v soboto zve
čer, 19. t.m , v Cankarjevem do
mu slovesno odprli 23. medna
rodni g ra fičn i bienale, na ka 
terem se predstavlja  ogromno 
g ra fičn ih  umetnikov z  vsega 
sveta, saj je  na letošnjem bie
nalu, k i je  tud i zadn ji v našem 
tisočletju, p riso tn ih  205 umet
nikov iz  30  držav.

Ljubljanski bienale je največja me
dnarodna likovna prireditev v Slove
niji in tudi najstarejša svetovna bie
nalna grafična razstava. Začetki Med
narodnega grafičnega bienala nam
reč segajo v leto 1955, ko so na pobu
do dr. Zorana Kržišnika, ki vodi biena
le tudi danes, v Ljubljani prvič razstav
ljali skupaj umetniki iz ZDA, Zahodne 
in Vzhodne Evrope, takratne Jugosla
vije, Kitajske in seveda Azije, kar je za 
tiste čase pomenilo ne samo velikan
ski kulturni dogodek, ampak pred
vsem izjemno politično gesto, saj je 
takrat svet še vedno živel v senci želez
ne zavese. Tako je ljubljanski bienale 
postal prva večja mednarodna prire
ditev za železno zaveso, kjer so se sre
čevali umetniki z obeh strani zavese.

Organizatorji danes vedo poveda
ti, daje od začetka do danes na Med
narodnem grafičnem bienalu v Lju
bljani razstavljalo več kot 5.000 umet
nikov iz več kot80 držav sveta. Ljub
ljanski bienale pa je tudi edina tovrst
na prireditev, ki je obstala v času veli
kih sprememb, saj so podobni grafični 
bienali drugod po svetu zamrli. V gra-
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Dolgo letjeJean-Michel Basquiat 
z grafiti poslikaval postaje newyorške 
podzemne železnice in stene blokov, 
ko pa je svoja skrivnostna znamenja 
začel prenašati na platna, je njegova 
zvezda hipoma zablestela. V rokah 
spretnih galeristov in izkušenih trgov
cev je postal novi slikarski genij osem
desetih let in najpomembnejši črnski 
slikar. Sodelovanje in prijateljstvo z 
Andyjem VVarholjem in njegovim ga
leristom Brunom Bischofbergerjem 
mu je zagotovilo sodelovanje na po
membnih razstavah in njegovim sli
kam omogočilo hitro pot v svet. Ko je 
leta 1988, star komaj 28 let, umrl zara
di prekomernega uživanja mamil, je 
bila njegova slava na višku.

Koliko je bila ta slava upravičena in 
koliko ne, se lahko sami prepričamo z 
ogledom razstave v muzeju Revoltel- 
la v Trstu. Tu je do 15. septembra na

ogled največja evropska 
retrospektiva tega umet
nika, ki jo  je sestavil gale
rist Bruno Bischofberger in 
prepričljivo prikazuje Bas- 
quiatov umetniški svet. Na 
ogled je 110 del, med temi 
68 slik (nekatere je Bas- 
quiat narisal skupaj z An- 
dyjem VVarholjem in Fran- 
cescom Clementejem), 40 
risb in dve skulpturi. Veli
ka platna, na katera je Bas- 
quiat, kot je sam pravil, pre
našal svoj bes, so prekrita 
z znaki, ki spominjajo na 
skrivnostne ulične kode, in 
z močnimi, kontrastnimi 
barvami, tipičnimi za ame
riško slikarstvo. Z zdaj ne
žnim in zdaj grobim slikar
skim ritmom je umetnik 

na njih premešal vsakdanjo govorico 
ameriških simbolov, mladostni ulični 
žargon, infantilno slikarstvo in klasi
čne umetnostno zgodovinske vzore.

Razstava je nedvomno vredna o- 
gleda, saj znajo Basquiatove slike, s 
svojo nebrzdano likovno govorico, 
močno prevzeti gledalca. Obenem je 
to priložnost, da se tako rekoč na do
mačih tleh seznanimo z enim najbolj 
značilnih predstavnikov ameriškega 
slikarstva, za kar bi morali ponavadi 
odpotovati v večja evropska mesta, 
če že ne v samo Ameriko.

Kogar bo Basquiatovo slikarstvo 
navdušilo, si lahko ogleda še razstavo 
50 slikarjevih del, ki bodo na ogled 
celo poletje v prostorih fundacije Be- 
vilacqua La Masa v Benetkah in jo  je 
pripravil italijanski kritik Achille Boni- 
to  Oliva.
— ........ IFŽ

du Tivoli, kjer ima bienale svoj sedež, 
je danes izjemna grafična zbirka sodo
bne svetovne grafike, ki šteje nad tri 
tisoč grafičnih listov. Med drugim si 
ljubljanski bienale šteje tudi v čast, da 
je s podelitvijo prve nagrade Rausch- 
enbergovi prelomni litografiji Acci- 

\ dent leta 1963 priznal pozneje sloviti 
in slavni pop art. Ljubljanski bienale 
pa je svetu tudi pomagal odkriti danes 

j  slavne umetnike, kot so Čeh Anderle,
! Američani Rauschenberg, Johns, Rot- 
henberg, Salle, Stella, Japonci Kimu- 
ra, Matsumoto, Noda, Sonoyama, 
VVakatsuki, Francoz Vasarely, Španca 

i  Tapies in Roig, Nemca Penck in Uec- 
ker, Angleži Pasmore, Paolozzi in Til- 
son, Italijan Vedova, Slovenec Bernik. 
Počastili so tudi vrsto umetnikov, kot 
so Mušič, Debenjak, Hartung, Schu
macher, Bill, Hockney itd.

Tudi letošnji bienale, katerega je 
počastil s slavnostnim govorom tudi 
predsednik republike Slovenije Milan 
Kučan, se ni mogel izneveriti tradiciji 
in je v štiri lepe razstavne prostore pri
vabil današnje grafične umetnike, ki 
ostajajo zvesti grafičnemu listu, a so 
seveda otroci časa in zato v grafiko u- 

| vajajo vrsto novosti, med katerimi je 
gotovo najbolj opazna t.i. digitalna 
grafika s pomočjo računalnika in 
vmesnikov. Predsednik Kučan je med 
govorom podčrtal pomen grafičnega 

j  bienala za Slovence in za ves svet, dejal 
: je, da je grafika Slovencem blizu, ker 
I zahteva ogromno garanja in pa seve
da umetniški talent, ter ob koncu zaže
lel organizatorjem, da bi tudi v prihod
nje ostali zvesti duhu bienala, ki je v 
medsebojnem spoznavanju in oplaja
nju, strpnosti in kozmopolitstvu, ki se 

: naslanja na lastne korenine.
Med slovesnostjo so v Cankarje

vem domu glasbeniki Slovenske fil
harmonije izvedli izjemno lepo 3. Sim- 

| fonijo za tolkala in orkester skladate- 
| Ija Alojza Ajdiča. Sledilo je nagrajeva- 
i nje, ki ga je v imenu mednarodne žirije 
opravil David W. Kiehl, kustos newyor- 
škega muzeja Whitney. Poleg njega 

j  so bili v žiriji še njen predsednik Fran
coz Pierre Restany, Korejec Yong VVoo 

| Lee, Poljak Ryszard Stanislavvski in du- 
i  ša bienala Zoran Kržišnik. Veliko na
grado sta prejela britanski umetnik Ri
chard Hamilton in Sang-Gon Chung 

j iz Koreje, med nagrajenimi pa so še 
J  Marko Laimre iz Estonije, Agnes Haasz 
iz Madžarske ter slovenski, tržaški u- 
metnik Lojze Spacal, ki je tekmoval 
za Slovenijo. Letos pa so prvič podeli
li tudi nagrado za najboljšo nacional
no predstavitev, ki so jo odnesli do
mov Brazilci, medtem ko je nagrado 
San Zanobi - le-ta je namenjena mlaj- 

I Šim umetnikom in prinaša poleg de
narne nagrade tudi študijsko štipen
dijo grafičnega ateljeja San Zanobi - 
prejela Zora Stančič iz Slovenije.

Mednarodni grafični bienale je tako 
odprt. Na njem si na štirih razstavnih 
mestih do začetka jeseni lahko ogle
date zares nekaj izjemnih stvaritev. 
Grafike so razstavljene v Cankarjevem 
domu, kjer so predstavljeni nagrajen
ci minulega bienala in med njimi pri
morski rojak Makuc, v Moderni galeri
ji, v Jakopičevi galeriji in v gradu Tivoli.

Zgora j: Kohei W akatsuki (Grand 
Prix 22. mednar. grafičnega bienala 
1997); spodaj: Zora Stančič, M arina  
(Mednar. nagrada San Zanobi)
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Če lahko dam osebno noto, bom 
svetoval vsakomur, naj si ogleda zago
tovo vsaj razstavljena dela v Jakopi
čevi galeriji, kjer bo lahko poleg na
grajenega Spacala lahko videl tudi 
zadnja dela tržaškega umetnika Fran
ka Vecchieta, ki preseneča z nenava
dno temnimi, vrhunskimi grafikami; 
videl bo grafike tržaške subtilne grafi- 

j  čarkeZore Koren Skerk, ki z lahkotno
stjo v Sredozemlje ujete umetnice od- 

' tiskuje svoje videvanje Mediterana 
skozi amfore in steklenice, in pa seve
da izjemna dela Jirija Anderla, ki go
vori o zadnjih stvareh, Mirsada Ber- 
berja, ki s svojo monumentalnostjo 
presega krhkost grafičnega lista, Sa- 
feta Zeca, ki razstavlja dve svoji zadnji 
vrhunski umetnini - pesmi o mineva
nju in brezčasnosti naše trenutnosti 
in kruha, da o Zigaini, Miroslavu Šute- 
ju in drugih ne govorimo. Seveda si 
razstavljena dela zaslužijo našo po
zornost tudi zato, ker se z vsem raz
stavljenim ne bomo strinjali in niti 
"ujeli ne", kaj šele, da bi nam bilo vse 
razstavljeno tudi všeč.

23. mednarodni grafični bienale 
prikazuje vse tisto, kar je danes po
membnega na področju umetniške 
grafike in to s celega sveta. Zato si ga 
je vredno ogledati! Je pač izjemen 
prerez sedanje, sodobne umetnosti 
na področju grafike, kije na razpotju,

| ker se sprašuje, če hoče ostati še zve- 
1 sta plemenitemu globokemu tisku ali 
naj gre na pot minljivega digitalnega 
odtiskovanja, v katerem je (upajmo, 
da samo: tudi!) prihodnost, kajti s tem 
tiskom se lahko srečuje vsakdo doma, 
saj s svojim tiskalnikom lahko tudi sam 
dela "umetnine".

Ob bienalu bo seveda tekla vrsta 
prireditev, med katerimi omenimo vr
hunske grafične delavnice in delavni
ce za najmlajše, vodene obiske, pre
davanja in še kaj. V bogatem dvojezi
čnem katalogu (v slov. in angl. jeziku),

| ki je izšel ob bienalu, so v barvah na
tisnjena razstavljena dela in krajši po- 

I datki o vseh razstavljalcih.
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SSk OCENILA IZ IDE  
OBČINSKIH VOLITEV
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Pokrajinsko tajništvo Slo
venske skupnosti je na svoji 
redni seji ocenilo izide občin
skih volitev v tržaški pokraji
ni. Kot piše v tiskovnem spo
ročilu, ki smo ga prejeli, je 
stranka z rezultati lahko na 
splošno zadovoljna, zato se 
top lo  zahvaljuje vsem vo liv 
cem , ki so jo  p o d p rli, in 
vsem  ka n d id a to m , ki so 
sprejeli dem okra tično tek
movanje. Izvoljen im  pred
stavn ikom  pa vošči ob ilo  
sreče in uspehov v novem 
mandatu.

Viden uspeh v Dolini, piše 
še v tiskovnem  sporočilu , 
kjer za las ni bila izvoljena še 
četrta kandidatka, ki jo je pred
lagala SSk, je dokazal, da je vz
trajanje prav SSk, proti mne
nju dela večine, ki je  hotel po
polnoma prenoviti koalicijo 
in prekiniti z dosedanjo pozi
tivno izkušnjo, obrodilo zaže
lene sadove. Skoraj plebisci
tarna zmaga župana Panger
ca in koalicije Skupaj-lnsieme 
živo priča, daje bila izbira pa
metna in ljudem po volji.

Iste enotnosti, beremo na
dalje v kom unikeju, ni bilo 
mogoče doseči v Zgoniku, 
kjer levičarske komponente 
koalicije Skupaj-lnsieme niso 
hotele skupne domače upra
ve s SSk, so se pa združile s 
stranko PPI, ki je tudi izvolila 
svojega predstavnika. Pora- 
stek v odstotkih SSk je pa do
kazal, da so ljudje cenili dose
danje delo skupine, ki bo skr

bno in pozitivno bdela nad 
delovanjem prenovljene up
rave v korist domačega pre
bivalstva.

Na Repentabru je odločna 
p om lad itev  kand ida tov in 
skupine seveda stranko nekaj 
stala. Podoben pojav je bilo 
zaznati tud i v Zgon iku  za 
zmagovito listo. SSk bo zato 
skrbno analizirala dosedanje 
delo v tej občini, da se bo in
vesticija v mlade sile tudi po
zitivno obnesla, saj bo skrb 
opozicije, ki je  bila v številu 
potrjena, paziti, da ne bo up
rava škodila domačemu pre
bivalstvu, začenši od avtono
mije občine Repentabor pred 
skominami občine Trst in nje
nih ustanov, kar bi poslabšalo 
in podražilo dosedanje uslu
ge domače uprave.

Tajništvo je tudi vzelo v 
pretres novonastali položaj 
na tržaški pokrajini, kjer seje 
desničarska uprava odločila, 
da briše slovensko prisotnost 
in pravice iz statuta pokraji
ne. SSk odločno nasprotuje 
takemu početju in bo zato 
protestirala pri vseh pristoj
nih ustanovah in oblasteh, za
vedajoč se, da ostale sile opo
zicije, tudi tiste, ki nabirajo 
slovenske glasove, le bolj me
dlo spremljajo to dogajanje. 
O  tem vprašanju je bil govor 
na tiskovni konferenci, ki jo  
je SSk priredila v soboto, 19. 
junija , in o kateri poročamo 
posebej.

Š T E V I L N E  N O V O S T I  N A  N A Š I H  Š O L A H

KONEC POUKA IN 
ZRELOSTNI IZPITI

10. junija so se tudi za naše 
učence in dijake zaprla šolska 
vrata. V prejšnjih dneh so tudi 
objavili njihove učne uspehe, 
dijake petih razredov višjih in 
tretjih razredov nižjih sred
njih šol pa čaka še dodatna 
preizkušnja, namreč zrelost
ni izpit oz. matura.

Na nižjih srednjih šolah so 
zrelostne izpite marsikje že 
opravili, za višje šole pa se je 
matura (po novem državni iz
pit) začela 23. t.m. s pisno na
logo v slovenščini. Letos bo 
matura na višjih šolah prvič 
potekala po novih predpisih. 
Predvidene so štiri pismene 
naloge, dijaki pa bodo izpra
šani iz vseh predmetov. D ru

ga novost zrelostnega oz. dr
žavnega izpita je ta, da so k 
njemu pripuščeni vsi tisti d i
jaki, ki so prejeli vsaj eno oce
no. Samo neocenjeni dijaki 
se tore j ne bodo udeležili 
izpita.

Novost predstavlja tudi t.i. 
šolski kredit za dijake tretjih, 
četrtih in petih razredov, ki ga 
predvideva reforma zaključ
nega izpita. Dijaki v tretjem in 
četrtem razredu lahko prej
mejo do največ šest točk kre
dita, v petem razredu pa lah
ko še dodatnih osem. Kredit 
bo potem sestavni del kon
čne ocene, ki jo bo dijak prejel 
na maturi.

P O L E M I K E  O B  O S N U T K U  N O V E G A  STA T U T A  T R Ž A Š K E  P O K R A J I N E

PREDLAGANI OSNUTEK STATUTA 
JE P O P O L N O M A  NESPREJEMLJIV

Slovenska skupnost je do predlaganega osnutka novega statuta tržaške 
pokrajine zavzela zelo ostro negativno stališče. Izdelala je resolucijo, ki jo 
namerava predstaviti v vseh občinskih svetih tržaške pokrajine in ki 
obvezuje župane, naj posežejo pri predsedniku tržaške pokrajine, da se 
ponovno preučijo predlagani popravki k statutu in se ohranijo norme, 
ki ščitijo pravice slovenske manjšine.

r
_________

Posnetek s tiskovne konference SSk o statutu tržaške pokra jine v soboto, 19. jun ija  (Foto Kroma)

Pred kratkim  je  namreč 
pristojna komisija pokrajin
skega sveta, ki ji predseduje 
svetovalka Nacionalnega za
vezništva Angela Brandi, obli
kovala besedilo, iz katerega je 
bilo zbrisano vse, kar se nana
ša na slovensko manjšino na 
Tržaškem in na njene pravi
ce. O  Slovencih je  v starem 
statutu govor v členih 1,6,44, 
77 in 84. V teh členih je go
vor o ovrednotenju slovenske 
narodne skupnosti in njenih 
dejavnosti na socialnem in 
kulturnem področju, o zahte
vi po znanju slovenskega je
zika za osebje, zaposleno na 
šolah s slovenskim učnim je
zikom, o prevajalskem uradu 
in o prevodu statuta tržaške 
pokrajine v slovenščino v ok
viru iniciative, po kateri bi 
morali zagotoviti poznavanje 
statuta med občani. Predlaga

telji tega osnutka (desnosre
dinska večina, ki upravlja tr
žaško pokrajino) se sicer skli
cujejo na neko prehodno fa
zo, se pravi, da bi moral tako 
okrnjen statut veljati le začas
no, dokler ne bo sprejet za
ščitn i zakon za slovensko 
manjšino v Italiji.

Na tiskovni konferenci, ki 
jo  je  SSk sklicala na svojem 
sedežu v Trstu v soboto, 19. 
t.m., je pokrajinski tajnik Pe
ter M očnik izjavil, da je osnu
tek statuta popolnom a ne
sprejemljiv. Po njegovih bese
dah je tržaška pokrajinska up
rava talec stranke Nacional
nega zavezništva, in sicer nje
nega najbolj nacionalistične
ga in iredentističnega dela. Če 
je tako, je dejal M očnik, se 
morajo temu zoperstaviti vse 
demokratične sile. Pri tem je 
izrazil začudenje ob zadrža

nju levičarske opozicije: M oč
nik se boji, da bo prišlo le do 
neke navidezne opozicije te
mu predlogu statuta in da pri
haja do znižanja ravni zaščite 
zaradi paktiranja med italijan
skimi levimi in desnimi sila
mi. Pri tem je navedel poda
tek, da je v pristojni komisiji, 
ki se je ukvarjala z osnutkom 
sta tu ta  tržaške pokra jine , 
svoje popravke predložil edi
nole svetovalec SSk Vladim ir 
Vremec.

Poteza koalicije, ki uprav
lja tržaško pokrajino, je še de
jal tajnik SSk, je v popolnem 
nasprotju z vsebino statuta 
tako občine Trst kot drugih 
občin v tržaški pokrajini. Os
nutek statuta pa je tudi v na
sprotju z evropskimi doku
menti o manjšinah in z med
narodnimi sporazumi. Če bo 
potrebno, je zaključil M oč-

IN  M E M O R IA M

S. F E R D I N A N D A  KOBAL

V toplem junijskem jutru,
7. junija  1999, je sredi dopol
dneva prenehalo biti srce na
še drage sestre Ferdinande. 
Po dolgi večletni onemoglo
sti se je njeno zdravstveno 
stanje zadnje mesece zelo po
slabšalo.

Sestra Ferdinanda seje ro
dila 4. januarja 1915 v globo
ko verni, številni kmečki dru
žini v Malem polju pri Colu. 
O b zglednih starših se je v 
njej vzbudil redovni poklic in

V D S ! O E V R O P S K IH  
D R Ž A V N IH  H IM N A H

V ponedeljek, 21. t.m., je v  
Društvu slovenskih izobra
žencev predaval dr. Paolo Pe- 
tronio o državnih himnah v 
Evropi. Spregovoril je o izvo
ru in nastanku evropskih h i
men, o njihovih avtorjih in 
besedilih. Prisotni so imeli 
p rilo žnos t p ris lu h n iti tud i 
vsem evropskim himnam.

je vstopila k Šolskim sestram 
v Tomaju. Zaradi vojnih raz
mer je bila njena pot do re
dovnega življen ja dolga in 
težka.

V noviciat je bila sprejeta 
12. septembra 1942. Povoj
ne razmere niso prizanesle 
niti sestri Ferdinandi kot ne 
ostalim. Dolgo je živela po ra
znih skupnostih, dokler se ni 
odločila za izreden korak. Le
ta 1949 je pribežala prek me
je v Trst. Sama je temu dogod
ku pripisovala čudežno Božje 
varstvo in pomoč v tistih te
žkih razmerah.

V zamejstvu je najprej de
lovala v goriškem Alojzijevi- 
šču kot gospodinja. Nekaj ča
sa je bila v Beli peči, nato v 
Marijinem domu v mestnem 
središču v Trstu, nakar se je 
zopet vrnila v Alojzijevišče in 
pozneje vZavod svete Druži-

i ne. Leta 1975 je prišla v Trst v 
provincialni dom in tu osta
la. Po letu 1992 je obnem o

gla, a kljub temu je rada po
magala pri delu, kolikor ji je 
zdravje dopuščalo. Sestra 
Ferdinanda je vsa svoja dela 
prepletala z m olitv ijo  in žrt
v ijo za duhovniške poklice. 
Vsak poklic, ki je dozorel v do
mači župniji na Colu, je spre
mljala z molitvijo, žrtvijo in 
veseljem. Tudi nekaj dni pred 
smrtjo je govorila, naj bo to 
trpljenje, s katerim jo Gospod 
obiskuje, za duhovne poklice.

Poleg molitve so bili sestri 
Ferdinandi pri srcu tudi ubo
gi. Sama osebno je bila zelo 
skromna in nezahtevna do 
sebe, do drugih pa radodar
na in je ubogim po svojih mo
čeh pomagala.

S. Ferdinanda je rada m o
lila, veliko molila, še prav po
sebno rožni venec, ko ni zmo
gla več drugega. Njeno srce 
se je ustavilo, ko sta s sestro 
Frančiško m olili rožni venec.

Gospod naj ji bo bogat 
plačnik, ona pa naj prosi za 
nas!

SOSESTRE

nik, bo SSk priredila tudi jav
ne manifestacije proti temu 
dejanju in bo posegla pri vseh 
krajevnih, državnih in med
narodnih forumih. To ni le boj 
SSk, ampak boj za priznanje 
c iv iln ih  p rav ic  s lovenske 
manjšine, zato si pričakuje 
podporo demokratičnih sil.

Spregovoril je tudi sveto
valec SSk v tržaškem pokra
jinskem svetu V ladim ir Vre
mec. Dogajanje na pokrajini 
je označil za nekaj nezasliša
nega, saj se je komisija, ki je 
obravnavala statut, vedla, kot 
da ne obstajajo evropski za
koni ali pa npr. členi O sim 
skega sporazuma in razne 
razsodbe. To pa se dogaja ne 
glede na gradivo, ki gaje sam 
predstavil, tako da noben ar
gument ne pride do živega. 
Pri tem je izrazil tudi zaskrb
ljenost glede sprejemanja za
ščitnega zakona za slovensko 
manjšino v italijanskem par
lamentu. Nedorečenost v za
ščitnem zakonu, je namreč 
dejal Vremec, bo privedla do 
tega, da o pravicah Slovencev 
ne bo govora na nobeni stro
kovni osnovi, zato si človek 
lahko misli, kaj se bo zgodilo, 
če ne bodo v zakonu jasno 
zapisane pravice Slovencev. 
O b tem dogodku, je še dejal 
Vremec, se je treba zamisliti. 
Tisti, ki hočejo tak zaščitni za
kon, naj si prevzamejo tudi 
odgovornost. Vremec je pri
pisal odgovornost za dejstvo, 
da so danes odnosi med Slo
venci in Italijani na tako nizki 
ravni, poslancu Nacionalne
ga zavezništva v italijanskem 
parlamentu Robertu Menii in 
tržaškemu pokrajinskemu taj
niku stranke Levih demokra
tov (LD) Steliu Spadaru. Pri 
tem je izrazil upanje, da bo 
slednji s svojim vplivom pre
prečil, da se sprejme tako po
pravljen statut tržaške pokra
jine. Vremec je izrazil tudi pri
čakovanje, da bo ta dogodek 
odprl oči. Kdor se zavzema 
za nedorečen zaščitni zakon, 
je dejal, daje potuho stanju, 
ki vlada v tržaški pokrajinski 
upravi.

V prejšnjih dneh pa smo 
lahko na straneh tržaškega 
dnevnika// Piccolobrali stali
šče predsednika pokrajine 
Renza Codarina, ki je izjavil, 
da gre le za predlog. Do tega 
predloga pa je zelo ostra tudi 
stranka Levih demokratov. Na 
tiskovni konferenci, ki je bila 
v ponedeljek, 21. t.m., in ka
tere so se med drugim udele
žili pokrajinski tajnik Spada- 
ro, podpredsednik deželnega 
sveta F-Jk Miloš Budin ter sve
tovalca na tržaški občini in 
pokrajini Igor Dolenc in Dino 

i  Fonda, so pokrajinskega pred
sednika Codarina primerjali s 
hrvaškim predsednikom Fra- 
njom Tudmanom, saj se zav
zema za etnično čisto tržaško 
pokrajino. Po drugi strani pa 
je ravno Spadaro, kot je bilo 
že prej rečeno, tarča ostrih 
kritik s strani SSk, saj ga v slo
venski stranki imajo za sood
govornega za sedanje stanje. 
 1 ž
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K R A Š K E  O B Č I N E

SESTANEK IZVOLJENIH 
PREDSTAVNIKOV SSk

V ponedeljek, 21. t.m ., so 
se sestali izvoljeni predstav
niki Slovenske skupnosti treh 
kraških občin: Devina-Nabre- 
žine, Zgonika in Repentabra, 
da bi proučili izide nedavnih 
evropskih in občinskih vo li
tev ter da bi se domenili o us
klajenih pobudah v korist občin.

O b prisotnosti pokrajin
skega tajnika dr. Močnika, ki 
je, kot piše v tiskovnem poro
čilu, ki smo ga prejeli, anali
ziral splošen politični položaj 
zlasti v zvezi z nedavno pobu
do tržaške pokrajinske upra
ve, ki namerava črtati iz sta
tuta člene, ki zadevajo našo 
narodno skupnost, so načel
niki svetovalskih skupin ori
sali stanje v svojih občinah in 
perspektive bodočega delo
vanja. Vsi so si bili edini, da je 
treba pazljivo slediti de lo
vanju občinskih uprav in jih  s 
prim ernim i predlogi opozar
jati na nerešene probleme, ki 
zadevajo prebivalstvo.

D e v in sko -n a b re ž in ska  
predstavnika sta se kritično 
izrekla o delovanju župana, 
ki nima dovolj posluha za 
resnične potrebe prebivalstva

in večkrat samovoljno odloča 
tudi o važnih zadevah in s tem 
šibi koalicijo, ki gaje podprla. 
Potrebno bi bilo, da stranke 
koalicije in SSk tem eljito pre
verijo dosedanje delovanje in 
predvsem, da se dogovorijo 
o bodočem zadržanju.

V zgoniški in repentabrski 
občini bodo predstavniki SSk 
kritično sledili izvajanju vo lil
nih programov večine in se 
predvsem zavzemali za smo
trnejšo uporabo javnih sred
stev, da ne bi občine zašle v 
krizo zaradi zgrešenih inve
sticij, ki krčijo že itak skrom 
ne proračune.

Končno je bilo sklenjeno, 
da se bodo predstavniki kra
ških občin občasno sestajali, 
da bi usklajevali razne pobu
de v Kraški gorski skupnosti, 
kjer je SSk v taki koaliciji kot v 
dolinski občini. SSk si bo še 
nadalje prizadevala, da bi 
končno z levico našla skupen 
jezik v duhu Oljke, ki naj ne 
bo sredstvo za uveljavljanje 
posameznih strank, ampak 
trdna koalicija, kakor si jo  želi 
večina naših volivcev.

S VE T  S L O V E N S K I H  O R G A N I Z A C I J

P O S L O V IL N O  SREČANJE S 
K O N Z U L K O  PELIKANOVO

Generalna konzulka repu
blike Slovenije v Trstu Vlasta 
Valenčič Pelikan ob koncu 
svojega mandata zapušča to 
mesto. O b tej priložnosti je  v 
četrtek, 17. junija, v restavra
ciji Danev na Opčinah pote
kalo poslovilno srečanje z ve
čerjo, ki gaje priredil Svet slo
venskih organizacij. Srečanja 
se je poleg predsednika Ser
gija Pahorja udeležilo več čla
nov vodstva naše krovne or
ganizacije, od pokrajinskih 
predsednikov Marija Maverja 
in Janeza Povšeta pa do Da
mjana Paulina, Giorgia Ban-

chiga, Livija Valenčiča, Alek
sandra Furlana, Franke Žga
vec in drugih. Na srečanju se 
je predsednik SSO Pahor od
hajajoči konzulki zahvalil za 
sodelovanje in pomoč pri re
ševanju številn ih  vprašanj 
tudi v zvezi z odnosi med ma
tico in manjšino. Pahorje tudi 
podčrtal pomen slovenskega 
generalnega konzulata v Trstu.

Prireditelji so konzulki Vla
sti Valenčič Pelikan poklonili 
tudi umetniško darilo, in sicer 
sliko tržaškega slikarja Edija 
Žerjala.

N A  S E D E Ž U  D E V I N S K I H  Z B O R O V

LEP IN  D O Ž IV E T  ZAKLJUČNI  
KONCERT T U D I  V Z N A M E N JU  

P O K LO N A  V L A D U  ŠVARI

Devinski zbori so v soboto, 19. junija, na svojem sedežu priredili 
zaključni koncert ob koncu letošnje sezone, na katerem so med drugim  
počastili tudi 92. rojstni dan skladatelja Vlada Švare.

Devinski kulturni hram je 
bil v soboto, 19. t.m., spet pri
zorišče lepega zborovskega 
večera. Vabili so pevski zbo
ri, ki delujejo v vasi in ki pove
zujejo pevce iz raznih vasi te
ga dela Krasa. Odrasli zbori, 
ki se v tem domu zbirajo že 
več kot deset let in ki v njem 
ob vajah prirejajo tudi razne 
kulturne prireditve, so torej 
ob sklepu letošnje sezone pri
redili koncert in tako predsta
vili domači javnosti vsaj del 
svojega delovanja.

Nastopila sta najprej dva 
zbora, ki ju vodi Herman An
tonič. Kot prvi je zapel Dekli
ški zbor Devin, ki je predsta
vil zanimiv izbor priredb ljud
skih pesmi, a tudi črnsko du
hovno Nobodyknows  in zna
no Ne čakaj na maj Boruta 
Lesjaka v priredbi Aleksandra 
Vodopivca. To pesem je na 
klavir spremljala Lucija Lav
renčič Terpin. Sledil je nastop 
mešane M ladinske pevske 
skupine (na sliki), ki je začela 
delovati v tem delovnem letu.

Dekletom dekliškega zbora 
so se namreč prvič za božični 
koncert p rid ruž ili nekateri 
mlajši fantje in skupaj so pri
pravili nekaj božičnih pesmi. 
V naslednjih mesecih sejeta 
skupina občasnozbirala in za 
zaključni nastop so se naučili 
tri priredbe ljudskih pesmi, in 
sicer zanim ivojeric ijevo har
monizacijo pesmi M oj očka 
ima konjička dva, ter v zad
njih časih zelo priljubljeni pri
redbi Alda Kumarja istrskih 
ljudskih Naša m atič i/ha  kafe

in Dajte, dajte. Številčno gle
dano sta oba zbora sicer šib
ka, njuno petje pa je bilo do
bro pripravljeno in prijetno.

Drugi del večera so obliko
vali Fantje izpod Grmade. 
Najprej so želeli voščiti pevo
vodji FHermanu Antoniču in 
pevcu Danilu Legiši, ki sta v 
minuli sezoni "srečala Abraha
ma11. Sam pevski nastop pa so 
začeli s poklonom znanemu 
dirigentu in skladatelju Vladu 
Švari, ki je  ravno v soboto 
praznoval svoj 92. rojstni dan. 
Za uvod so torej Fantje izpod 
Grmade pod vodstvom Iva 
Kralja zapeli Švarovo prired
bo ljudske D obil sem pisem
ce. Sledil je zanimiv izbor pe
smi tako iz železnega reper
toarja tega zbora kot tudi ne
kaj pesmi sodobnejše glasbe
ne govorice, ki so jih  napisali 
Engelbert Logar, Jakob Jež in 
Janez Gregorič. Žlasti Logar
jeva Silvija ter Ježeve Idile Ju
rija Vodovnika (v obeh je soli
stične vloge imenitno podal 
Gregor Pertot) in Gregoriče
va priredba znane Pesmi o 
rojstvu, kjer je ob Pertotu solo 
pel tudi Robert Antonič, so 
pomenile lepo osvežitev v na
stopu Fantov izpod Grmade, 
ki so tudi tokrat potrdili, da 
znajo z doživetimi interpreta
cijami nagovoriti številno ob
činstvo, ki se je v soboto zbra
lo v Devinu.

Večer se je seveda zavlekel 
v noč, ob pogovoru in prigriz
ku, saj je prijetno posedati na 
sedežu devinskih zborov in v 
prijateljski družbi preživeti 
domač večer. Zborom in d iri
gentoma je treba čestitati za 
uspehe, vsem za vztrajnost in 
trud, ki ga vlagajo za plodno 
in raznoliko zborovsko ter kul
turno delovanje v vaseh pod 
Grmado in zlasti v Devinu. 
-----------------MF

OBVESTILA

ŠZBOR,KD S. Škamperle in 
O dbor za ohranitev Stadiona 
1. maj prirejajo Praznik na 1. 
maju še 24., 25., 26. in 27. ju 
nija. V petek, 25. t.m., sobo
to, 26. t.m. in nedeljo, 27. t.m., 
bodo za ples igrale skupine 
Juke box, Zamejski kvintet in 
Status symbol; delovali bodo 
obilno založeni kioski. V pri
meru slabega vremena bo za
bava potekala v prostorih Sta
diona 1. maj.

MOSP OBVEŠČA, da so na raz
polago informacije o polet
nem tednu za mlade Izola 99 
(organiziraZKS). Od 25. julija 
do 1. avgusta v Izoli. Program: 
športni del (plavanje, športne 
igre, plesne vaje), družabni del 
(plesni večeri, družabni veče
ri, izlet), izobraževalni del (pre
davanja in pogovori v skupi
nah o odnosih med fanti in 
dekleti in o človekovih pravi
cah, ustvarjalna delavnica) in 
duhovni del (aktivno krščan
sko življenje). Cena vključuje 
polni penzion, nočitve (skup
na ležišča), enodnevni izlet, 
plesne vaje, material za us
tvarjalno delavnico. Informa
cije in prijave: MOSP, Ul. Do- 
nizetti 3, Trst, tel. 040 370846, 
od pon. do pet. od 9. do 17. ure.

MOSP OBVEŠČA, da so na raz
polago informacije o polet
nem tednu za mlade Dnevi 
športa pod šotori (organizira 
Mavrični most mladih). Od 
12. do 18. ju lija  v Luciji pri 
Portorožu. Program: športne 
in vodne aktivnosti. Španje 
pod m ilim  nebom ali v šoto
rih na vrtu župnišča v Luciji. 
Informacije in prijave: MOSP, 
Ul. Donizetti 3, Trst, tel. št. 
040 3 70846, od pon. do pet. 
od 9. do 17. ure.

MOSPOBVEŠČA, da so na raz
polago informacije o potova
nju Španija '99 - Od Kataloni
je do Galicije (organiziraZKS). 
Od 30. 7. do 10.8. Končni cilj 
potovanja: Santiago de Com- 
postela in udeležba na med
narodnem srečanju mladih, 
ki bo potekalo v duhu svetov

nega dneva mladih. Na poti: 
ogled Barcelone, Madrida in 
Lurda. Cena vključuje prevoz 
z avtobusom in štiri polpen
zione. Informacije in prijave: 
MOSP, ul. Donizetti 3, Trst, tel. 
št. 040 370846, od pon. do 
pet. od 9. do 17. ure.

SINDIKAT SLOVENSKE šole ob
vešča, da je tržaško šolsko 
skrbništvo 28. maja 1999 ob
javilo razpis natečajev po izpi
tih in naslovih za mesta učne
ga osebja v slovenskih otroš
kih vrtcih in na osnovnih šo
lah. Prošnje sprejema tržaško 
šolsko skrbništvo, ul. Cuma- 
no 2, do vključno 28. junija
1999. Informacije nudim o v 
uradu SSŠ, ul. Carducci 8, tel./ 
fax 040 370301, ob torkih in 
četrtkih od 16. do 1 7.30.

PRIHODNJO NEDELJO, 2 7. t.m., 
bodo v Sv. Križu pri Trstu ob
hajali god svojih farnih zavet
nikov sv. Petra in Pavla. Po 
drugi sv. maši, ki je ob 10. uri, 
bo običajna procesija z Naj
svetejšim po vasi. Poleg doma
čega cerkvenega pevskega 
zbora in otroško-mladinske- 
ga zbora bo sodelovala tudi 
nabrežinska godba. Procesijo 
bo vodil g. Franc Pohajač.

ZBORJACOBUS Gallus vabi 
stare in nove pevce na tradi
cionalni piknik ob koncu sezo
ne, ki bo v nedeljo, 27. junija, 
od 17. ure dalje na domačiji 
Maria Dolenca na Opčinah 
(Konkonelska ulica št. 43 - na 
državni cesti 202). Družab
nost bo ob vsakem vremenu, 
saj bo v primeru slabega vre
mena poskrbljeno tudi za za
prt prostor.

DRL&TVOSLOVENSKIH izobra
žencev bo prihodnji ponede
ljek, 28. junija, končalo svojo 
letošnjo sezono z večerom, 
posvečenim vprašanju poja
va izseljeništva. Aleksij Kalc, 
Aleš Brecelj, Irena Mislej in 
Piero Purini bodo govorili o 
selitvenem gibanju z zahod
nega območja slovenskega 
etničnega prostora v 19. in 
20. stoletju. Srečanje bo v Pe
terlinovi dvorani, ul. Donizetti 
3, z začetkom ob 20.30.

S L OV E NS KO  P A S T O R A L N O  SREDISCE V TRSTU

vabi na
V S A K O L E T N O  SV . M A Š O

V  T R Ž A Š K I  R IŽ A R N I

za vse tamkajšnje žrtve nasilja in za vse druge žrtve d ru 
ge svetovne vojne, ki bo v nedeljo, 27. t.m., ob 17. uri. 
Maševal bo župnik Lojze Kržišnik. Sodeloval bo združeni 
zbor ZCPZ pod vodstvom Edija Raceta. Vabljeni!

D A J M O  M I R U  PRI L OŽ NOS T

PRAZNIK GLASBE V TRSTU

S podnaslovom Dajmo m i
ru priložnost je konec prej
šnjega tedna v Trstu potekal 
Praznik glasbe. Priredilo gaje 
več organizacij (med temi tu
di ZSKD in Glasbena matica) 
pod pokroviteljstvom italijan
skega ministrstva za kulturo. 
Od petka, 18., do nedelje, 20. 
t.m., je nastopilo več orkes
trov, skupin, zborov in ansam
blov (na sliki: Vlado Kreslin).

KRONIKA
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HARJET DORNIK

Pri šolskem botan i
čnem vrtu gre predvsem 
za to, da ponovno spra
vimo v človekove kultur
ne razsežnosti tisto na
ravno dediščino, s katero 
smo iz raznih vzrokov 
grobo prerezali niti.

Izgubili smo vezi z nara
vo, izgubljamo jih  še zmeraj, 
od nje nas odtegujejo hitrica 
in privlačnejši medijski pro
grami. Človek ni več sposo
ben obstati pred drevesom in 
se pustiti od njega očarati. V 
njem vidi zgolj sredstvo, ne pa 
prijateljskega bitja, ki ga spre
mlja skozi življenje. Ne ceni 
ga več, največkrat ga ne more 
ceniti, ker ga enostavno ne 
pozna. Malokdo ima namreč

kraško-sredozemski, okoliški 
in gorski predel ter v dva par
ka pomaga dijaku, da si laže 
zapomni, kateri širši ekološki 
združbi pripada določena vr
sta. Naši zbirki smo letos do
dali nekaj novih rastlin in na
domestili odmrle. Pozorno si 
jih  ogledujemo in nestrpno 
čakamo, kdaj že bodo zrasle. 
Kljub temu da so nekatere še 
majhne, nam tudi sedaj nekaj 
nudijo. Z dijaki smo že več 
naravoslovnih ur preživeli na 
terenu pri neposrednem opa
zovanju teh rastlin v bolj na
ravnem in prijetnem vzdušju. 
S spremembami, ki jih  uvaja
jo nove šolske reforme, bo ta
kega učenja vedno več.

Da ima naše delo smisel, 
izpričujejo pripombe in odzivi 
mladih. Več od njih je prvič 
prijelo za lopato in pri tem 
doživelo neki praužitekob ne-

to srečo, zlasti v mestu, da ga 
že v družinskem okolju opo
zarjajo in navdušujejo za le
poto in raznolikost dreves.

Zajeziti to  veliko škodo za 
človeka ni lahka naloga. Na
ravoslovni profesorji viš jih  
srednjih šol smo se z lanskim 
letom predali načrtu botani
čnega vrta na zelenih površi
nah okoli šolskih stavb, ker se 
zavedamo, kako zelo pomem
bna je za človekovo ravnote
žje, osebnost in kulturo tudi 
narava. Z  njo mora mlad člo
vek čimprej vzpostaviti p ri
sten dinamičen odnos.

Naš botanični v rt šteje že 
okrog stoštirideset p rim er
kov. N jihova porazdelitev v

posrednem stiku z zemljo. 
Drugi so se pri tem delu "kon
čno čutili koristne". Dijaki, 
člani mladinskih organizacij, 
pa so se takoj smiselno vživeli 
v vrtnarska opravila.

Ta neposredni stik z rast
linskim svetom bo v dijakih ne
dvomno pustil pozitivne sledo
ve. Ko bodo po petletnem šo
lanju zapustili šolsko sredi
šče, bodo seznanjeni z marsi
katero vrsto, imeli bodo bolj od
prte oči in srce za širše narav
no okolje. Upamo, da bodo do
zoreli vekologe in vzljubili čim 
več dreves, če zaradi druge
ga ne, iz hvaležnosti, da so bili 
kdaj pa kdaj rešeni učilnice.

MARJAN DRUFOVKA

Na vrtu pred Terpinovo do
mačijo, na Klancu v Števerja- 
nu, se je  v četrtek, 1 7. junija 
zvečer, zbrala množica ljudi, 
domačinov in drugih, ugled
nih oseb in preprostih rado
vednežev. Pod lipo so zbrani 
prijatelji prisluhnili predstavi
tvi knjige Po prehojeni po ti dr. 
Draga Stoke. Večer sta orga
nizirala David Grinovero (pred
stavnik krožka Anton Gregor
čič) in pa neutrudljivi in iznaj
dljivi domačin Marjan Terpin. 
Knjigo je predstavil kulturnik 
Saša Martelanc, nekatere od
lomke pa je prebrala Matejka 
Peterlin Maver. Navzoči smo 
bili deležni rojstva nove slo
venske knjige, ki je bila pred
stavljena na razglednem šte- 
verjanskem gričku. Knjiga je 
na prvi pogled zelo lepa, saj 
stoji na naslovni strani roman
tično obarvani Kontovel, av

torjeva rojstna vas; vsebinsko 
je knjiga posejana s poetični
mi utrinki. Podnaslov knjiži
ce, Spominske črtice, nazna
nja bralcu, kako seje avtor lo
til avtobiografskega dela, v ka
terem nam zastira vrata svoje 
osebnosti. Tako nas pelje v ot
roška leta, po stezicah oseb
ne sreče in bolečin, kjer spoz
namo, kako je  doživljal tragi
ko vojne in oddih ob njenem 
koncu. Nekaj črtic je posvetil 
srečanju s pomembnimi ljud
mi, ki so mu pustili močan 
vtis; tu zasledimo tudi imena 
nekaterih avtorjevih p riljub
ljenih prijateljev. Zaidemo na
to v poglavja, kjer spoznamo 
strani njegovega občutljivega 
življenja. V drugi polovici knji
ge zasledimo biser, ki izhaja 
iz trpljenja; lahko rečemo, da 
sta na teh straneh prisotni 
avtorjeva odkritosrčnost in iz
poved. Avtor gleda na življe
nje razmišljujoče, a ima do

ljudi čustven odnos. Knjiga 
nam kaže odprto srce dr. Dra
ga Štoke, njegovo poštenost 
in vedrino, ki poslušalca po
zdravlja v zaključnih stavkih 
knjižice.

Zaključne m isli o p rija 
telju je podal še dr. Rafko 
Dolhar, ki je obujal spomine 
na prvo srečanje in spomine, 
ki segajo daleč v medvojna 
leta. Pohvalil je  dragega in 
trdnega prija te lja  ob iz idu 
komaj predstavljene knjige 
črtic  in poetičn ih m isli ter 
obudil tudi skupno politično 
sodelovanje in delo.v

Kot se spodobi v Števerja- 
nu, se je prije tn i večer na 
Terpinovi dom ačiji končal s 
kozarčkom vina soseda D o
minika Humarja in z dom a
čo jedjo: s komaj pečenim 
kruhom  gospe M irke, suro
vim  pršutom, domačim  pe
civom  in seveda češnjami.

K O N E C  P O U K A  N A  OS V STEVERJANU

VESELO SLOVO OD  
ŠOLSKIH KLOPI

Šolske duri so se končno 
zaprle - le za velike in male 
maturante bodo še nekaj časa 
odprte - in učenci so radostno 
pozdravili konec pouka.

Tudi v Števerjanu otroci že 
uživajo sladko prostost, ki so 
jo  v sredo, 9. junija, podčrtali 
s prisrčno prireditvijo. Štever- 
janski malčki, ki obiskujejo vr
tec, so pogumno zaigrali ljub
ko pravljico Zrcalce. V prizor
čku nastopajo gozdne živali- 
ce, ki se prerekajo in se ne 
morejo zediniti, čigav portret 
odkriva zrcalce. Malčki v lepo 
zamišljenih kostum ih so se 
pod vodstvom sestre Lucije, 
ki je narisala in izdelala scen
sko ozadje, izvrstno znašli na 
šolskem odru in poželi topel 
aplavz. Le-tega so bili deležni 
tudi osnovnošolci, ki so ubra
no odigrali, zapeli, in zarajali 
spevoigroKresniček. Šolarje je 
v slikovite kostume oblekla u- 
čiteljica in slikarka Nadja Bev- 
čar, sproščeno po odru pa jih 
je vodila učiteljica Anka Čer
nič, ki je že velikokrat razda
la svojo navdušeno režijsko 
zagnanost prav šolskim pri-

i reditvam. Z letošnjim letom 
zapušča šolsko delo, a prav 
gotovo bo svojo sicer zaslu- 
ženo, a še preveč "rosno" u- 
pokojitev izkoristila za nadalj
nje delovanje na kulturnem 
polju, kakor ji je zaželel pri
sotni števerjanski župan Ha
drijan Corsi. V imenu vsega 
učnega osebja se ji je za trud 

i in požrtvovalnost zahvalila 
tudi ravnateljica M irka Braj
nik. Med publiko sta bila tudi 
odbornik za šolstvo Roman 
Di Battista inžupnikA. Lazar.

Učenci OŠ A. Gradnik iz 
Števerjana so prejeli bralne 
značke-mapein nalepke, ki so 
si jih  "prislužili" z marljivim  
branjem knjig. Srečanje v pro
storni šolski dvoranici-telova- 

: dnici - žal je na lepi, moderno 
zasnovani šoli samo trinajst ot
rok! - so zaokrožili s petjem 
znanih pesmic pod vodstvom 
učiteljice Barbare Peršič in ig
ranjem na flavte ter O rff gla- 
sbila. Dobrote, ki so krasile 
mizo, so vabile prisotne, naj 
prigriznejo in nazdravijo sre
čnemu koncu šolskega leta. 
----------------  IK

SKUPNOST
D R U Ž IN
SONČNIC A

Mestne družine, ki se zbira
jo v pastoralnem središču Sv. 
Ivana, so zadnje čase razmiš
ljale, da bi si privzele uradno 
organizirano obliko. Nekatere 
mlajše družine se že več let 
zbirajo in vodijo razne pobu
de, vendar imajo pri tem denar
ne težave. Prav zaradi tega, da 
bi z večjo lahkoto in bolj boga
to uresničevale svoje zamisli 
tudi s podporami javnih usta
nov, so se v nedeljo, 13. junija, 
zbrale na srečanju, na katerem 
so potrdile statut. Z njim se bo 
Skupnost registrirala pri regi
strskem uradu kot društvo ne- 
pridobitniškega značaja. Če
prav se je zamisel rodila med 
družinami slovenske mestne 
duhovnije, nameravajo pobud
niki presegati te ožje okvire in 
sodelovati ter se povezovati tu
di z družinami, posamezniki in 
društvi, ki se prepoznavajo v 
vrednotah Skupnosti.

Družine so si kot simbol iz
brale sončnico, ki obrača svoj 
cvet za toplim in svetlim son
cem in s svojo živo barvo in le
poto ponazarja življenjskost, ki 
jo skupnosti vlivajo njeni otro
ci. Srečno, Sončnica! 
--------------- HD

Z AKL J UČNI  NASTOP

RAZIGRANI  
VRHOVSKI  
GLASBENIKI

Konec maja so se pevci 
mladinskega p e v s k e g a  zbora 
(MlPZ) Vrh sv. Mihaela in go
jenci glasbene šole Emil Ko
mel - podružnica Vrh sv. M i
haela poslovili v  razigranem 
vzdušju od letošnje glasbene 
sezone.

Na večeru, ki je  potekal v 
prostorih KD Danica, so se 
številnemu občinstvu najprej 
predstavili pevci M lPZ pod 
vodstvom  M arje Feinig, na 
klavir pa je spremljala Sara 
Devetak. M ed petjem je  na
povedovalec M arko Černič 
obudil spom ine na m inulo 
sezono, ki jo  je zaznamovala 
izredno pestra kulturna dejav
nost. Sledil je nastop mladih 
glasbenikov, ki so pod men
torstvom glasbenih pedago
gov prikazali znanje, ki so ga 
pridobili med leti.

Nastopili so: kitarista E. Ra- 
detič in T. Devetak (mentor 
prof. Marja Feinig); harmoni- 
kaši: Manuel, Alex in Morena 
Visintin, K.Lavrenčič (mentor 
prof. M itja  Pernarčič); na kla
v irje  igrala Karen Ulian (men
to r prof. B. Corbatto); flavti
sti: M .Cotič, Robert in Tjaša 
Devetak, Jan in Ivan Černič, 
D. Fantin (mentor prof. Fabio 
Devetak).

Ob koncu je občinstvo pre
senetil nastop harm onikar
skega ansambla v sestavi: T. 
Lango, K. Lavrenčič, D. Primo
žič, M.Škorjanc, Alex, Manuel 
in Morena Visintin. Glasbeni 
večerje sklenil nastop glasbe
ne skupine, ki so jo  sestavlja
li: M . Leopoli (trobenta), D. 
Primožič (harmonika),J. Gru- 
dina (kontrabas), D. Šavron 
(tolkala), A. Ipavec (klavir). O- 
ba glasbena sestava je vodil 
prof. A. Ipavec.

Člana amaterske dramske 
skupine PD Štandrež Majda 
Zavadlav in Božo Tabaj pa sta 
prisotne stalno spravljala v 
smeh z veseloigro Tat s čirom.

Pred zasluženimi počitn i
cami čaka člane MlPZ Vrh sv. 
Mihaela še nastop Pod cer- 
kevnim obokom, ki bo v četr
tek, 24. junija, v cerkvi sv. Iva
na v Gorici.

Zborček pa se bo spet sre
čal avgusta na poučnem izle
tu po Koroški.
----------------  (MAR)
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29.  ŠTEVERJANSKI  
FESTIVAL VABI

S opranistka A lessandra 
Schettino iz Štandreža je pre
jela prve dni ju n ija  na med
narodnem tekmovanju C.A. 
Seghizzi v kategoriji za gojen
ce solopetja posebno nagra
do, š tipend ijo  S oroptim ist 
International Club. Ker se je 
med udeleženci posebno iz
kazala, je  pre je la d ijak in ja  
prof. Franke Žgavec naSCGV 
Komel poleg denarne nagra
de tudi priznanje, da bo lahko 
drugo leto zastonj nastopila 
na tekmovanju. Z  m ladim  in 
obetavnim "štandreškim slav
čkom" smo se zato rade volje 
pogovorili.

Od k d a j poješ?
Vsi pravijo, da je  imel moj 

ded po mamini strani lep te
nor. V družini so vsi radi peli, 
mama in strici so sodelovali 
pri pevskih zborih. Ko sem bi
la stara dobrih pet let, sem za
čela peti v otroškem zboru v 
Štandrežu. Zahvaliti se m o
ram tedanji zborovodkinji El
viri Chiabai, ki m e je  uvedla v 
ta svet. Po srednji šoli sem av
tom atično stopila v mešani 
zbor, kjer pojem še zdaj, koli
kor pač zmorem. Zdaj sem 
pred izpitom  tretjega letnika 
solopetja, po lanskem izpitu 
iz harmonije pripravljam zgo
dovino glasbe, s klavirjem pa 
se bližam osmemu letniku.

Poješ tu d i v 
m ešanem zb o ru  Lojze  

B ra tu ž  v Gorici?
Da, od njegove obnovitve 

pred nekaj leti. V njem se znaj

dem dobro, saj vem, da se od 
dirigenta Stojana Kureta lah
ko naučim ogrom no. Poleg 
tega naš oddelek solopetja 
redno sodeluje z zborom .

K oliko  let p a  
š tu d ira š  solopetje?
Solopetje študiram štiri le

ta, do njega pa sem prišla ne
kako slučajno. Zahvaliti se 
m oram  profesoric i klavirja 
H eleni Plesničar, ki me je 
vprašala, ali mi je  všeč peti, 
in me usmerila do prof. Žgav- 
čeve; ta je  rekla, da imam t.i. 
"lirični sopran". Tako sem po
prijela za tehniko in počasi 
napredujem. Do zdaj sem se 
tudi z uspehi udeležila tekmo
vanj v Ljubljani in Postojni. To 
so lepe izkušnje tudi zaradi 
soočanja z drugim i gojenci.

Z a k a j t i  je  sploh  
všeč peti?

Ko pojem, se počutim  do
bro in želim, da pride kaj iz 
mene. Nočem biti kot steber, 
ki odp ira  usta pred obč in 
stvom. Všeč mi je, če v ljudeh 
vzbudim  kakšno občutje. Ne 
vem pa, če bo to moja karie
ra; zaenkrat v to upam. Po
leg vsega namreč študiram 
politične vede na tržaški uni
verzi.

K a j čutiš, ko 
stopiš na oder?

Odvisno je  od odra in pu
blike. Enoje peti na glasbeni 

j šoli, drugo v dvorani, tretje v 
cerkvi. Tudi če so tehnika, pe
sem in barva glasu iste, zveni 
petje na drugačen način. Po
membna je tudi m im ika, tre 
ba se je spustiti v  vlogo parti
ture. Meni bolj prilegajo ve
sele vloge. Če vidiš, da se tudi 
ljudje z nasmehom odzivajo 
na tvoje petje, ti je potem še

bolj do tega, da jim  podariš 
še več. Rada pojem tudi samo
speve, klasične in slovenske. 
Všeč mi je tudi peti v duetih, 
tercetih in drugih zasedbah.

K a te ro  glasbo  
ra d a  poslušaš?

Dosti in rada poslušam ra
dio, in sicer skoraj vse glasbe
ne zvrsti. Všeč so mi jazz in 
veliki protagonisti zlasti ame
riške lahke glasbe, kot so Si
natra, M inelli, Fitgerald idr. Si
cer pa me priteguje vse, kar 
ima opraviti z umetnostjo, od 
slikarskih in fotografskih raz
stav do film a.

Im a š  lep in m ehak  
vibrato . Je to dosežek  

š tu d ija  a li  s tvar  
narave?

Vibrata ne izsiljujem; m i
slim, da se do njega pride po 
naravni poti, ko se začenja 
glas oblikovati in razvijati. U- 
čiti se solopetje ne pomeni 
samo sodelovati pri razredu 
nekega profesorja. Pomemb
no je uporabljati tudi glavo. 
To je pogoj za napredovanje. 
Pri vsaki lekciji se česa nove
ga naučim.

K a j p a  trem a?
Mislim, da seje ne bom ni

koli rešila. Z  nastopi pa se na
učiš jo  zadržati v sebi. Lahko 
jo  "obrneš" v smislu, da ti strah 
omogoča biti pri petju bolj 
zbran in pozoren. Ko sem pr
vič nastopila, sem gledala ze
leno lučko na robu dvorane; 
potem pa sem razumela, da 
pojem za ljudi in jih  moram 
gledati v oči. Če ne kom uni
ciram ničesar, je  vse zaman. 
---------------DD

Med Borovci v Števerjanu 
bo spet veselo. O d petka, 2. 
julija, do nedelje, 4., bo namreč 
potekal festival narodnoza
bavne glasbe, ki bo tokrat 29. 
po vrsti. Na dveh tekm oval
nih večerih se bo ob 20.30 
zvrstilo 24 skupin, ki se bodo 
potegovale za najboljši an
sam bel, voka lno  izvedbo, 
kvintet, trio, najboljšega debi
tanta in melodijo. Nagrade bo 
dodelila komisija za glasbo, ki 
jo  bodo sestavljali: Franc La
čen, V lad im ir Čadež, Janez 
Per, Tullio M ožina, Florijan 
Lango, Lojze Hlede in Mihael 
Corsi. Poleg bogatih denarnih 
nagrad v skupnem  znesku
5.300.000 lir podeljuje orga
nizator festivala, t.j. Sloven
sko katoliško prosvetno druš
tvo F.B. Sedej, tudi nagrado 
avtorju najboljšega besedila. 
Za to se bo sestala posebna 
kom is ija : M ilan  Jež, Irm a 
Rauh in Franka Padovan.

K uresničitvi festivala so pri
pomogli pokrovitelji in pod
porniki, ki so navedeni v  z in
fo rm acijam i bogati p rilo ž 
nostni brošuri, ki jo  je om o
gočila Zveza slovenske kato
liške prosvete iz Gorice.

Tudi 29. festival bosta pro
fesionalno povezovala Betka 
Šuhel in Janez Dolinar, poklic
na napovedovalca na RTVSlo- 
venija. Glasbene večere bo v 
prostorih Sedejevega doma 
spremljala fotografska razsta
va domačina Silvana Pittolija.

Ljubitelje tovrstne glasbe 
lepo vabimo, da skupaj z na
mi p ris luhne jo  naslednjim  
nastopajočim:

Istrskim vinogradnikom iz 
Škofij, Fantom spod Čodra, 
Begunjčanom, Francu Veglju, 
Veselim Planšarjem iz D om 
žal, Rogaškemu odmevu iz 
Podplata, Cvetu iz Radeč, M ir
ku Slosarju s prijatelji, M ladim  
Dolenjcem, Sicerju iz Rado
melj, Bobrom iz Brezovice, 
Vesni in Vlasti s prijatelji, Li
povškom z Velenj, Vasoval
cem iz Semiča, Marjanu D ro
feniku, Šaleškim fantom, Viti 
iz Tržiča, Toplišku iz Rogaške 
S latine, Sedm em u raju iz 
Zreč, Rokovnjačem iz Blego- 
vice, Shovv bandu klobuk, La
bodu iz Novega mesta, Tine
tu Staretu in Valovom ter D i
namiki iz Desternika.

Na nedeljskem finalu, ki se 
bo začel ob 17. uri, bo nestr
pnost ob čakanju na razgla
sitev zm agova lcev skušal 
o m iliti in nas zabavati več
kratni zmagovalec festivala, 
ansambel Štajerskih sedem.

Celoten festival bodo sprem
ljali razstava vin vseh briških v i
nogradnikov (od Števerjana, 
Oslavja, Plešivega, Dolenj do 
Dobrovega) in kioski s tipični
mi jedmi in pijačami.

Poskrbljeno bo za vse, za
to  vabimo, da se polnoštevil
no udeležite praznika sloven
ske glasbe v Števerjanu!

B R A L N A  Z N A Č K A  V SOLI  JOSI P  A B R A M  V P EV MI

SREČANJE S P E S N IK O M
S C G V  K O M E L  O B  K O N C U  S O L S K E G A  LETA

G LA SB E N I P O K L O N
•  •  •  •  • •  • • • • • • •

10. junij, zadnji šolski dan, 
je bil za šolo J. Abram iz Pev- 
me spet praznično obarvan. 
Po šolski maši so se učenci 
zbrali v učilnici II. razreda. Pri
šel je  težko pričakovani dan 
podeljevanja bralnih značk. V

F IL M  V ID F .O  M O N IT O R  
P R E V IE W  

V četrtek, 24. t.m., bo Kino- 
atelje sklenil sezono Gorica ki- 
nema 98/99 s posebnim veče
rom  v ul. Ascoli ob 21. uri (v 
prim eru dežja v Kulturnem 
domu). Film Video M onito r 
Preview  bo naznanil tradicio
nalni pregled slovenskega fil
ma, videa, tv  in vveba, ki bo 
letos od 20. do 23. oktobra. 
Sodelujejo videoprodukcijski 
center Kairos, Krea design a- 
gency in Slovenski program 
deželnega sedeža RAI za F-Jk.

gosteh smo im eli pesnika, 
časnikarja in prijatelja Jurija 
Paljka, ki je vidno presenečen 
sedel med otroki, ko so njih 
srebrni glasovi prebrali nekaj 
u trinkov njegovih glos in pe
smi. "Ko ste začeli, sem se za
mislil, da bi tudi jaz tako za
čel," je rekel, "a besedilo se mi 
je  zdelo nekam poznano, pre
več poznano... moje!..."

Nešteto drobnih očk je o- 
suplo strmelo vanj. V začetku 
nam je povedal, daje kar mal
ce v zadregi, ker otrokom  ni 
vajen predavati; a to  je  le ma
lo trajalo, saj so otroci s svoji
mi iskrenimi (ne prej priprav
ljenimi) vprašanji prelomili led 
in ustvarilo se je tako prije t
no vzdušje, da ne bi vedel, 
kdo je bil srečnejši - on ali oni. 
Jurij nam je povedal, da je ho
tel kot o trok postati astro
navt in je  zato s pom očjo pri
jatelja pisal na NASO. Pove

dal je, daje svojo prvo pesmi
co, ki je pela o žitu in mahu, 
napisal v šolskih letih. Svoj 
prosti čas, ki ga je zelo malo, 
rad preživlja z družino. Izve
deli smo, da ne prenaša hinav
cev in arogantnežev, ki jih  je 
žal današnja družba polna. 
Povedal je, da je  izdal že tri 
zbirke pesmi, četrta bo izšla 
v oktobru. Že veliko pesmi je 
napisal, a tiste, v katerih izpo
veduje čustva, nerad raznaša 
v javnost. Piše za Novi glas, 
radio, Primorski dnevnik in 
druge časnike. Povedal je, ka
ko je branje pom em bno za 
vsakogar, saj te knjige boga
tijo, popeljejo v neznane sve
tove, te bodrijo, veselijo, so ti 
prijateljice... Jurij intenzivno 
živi vsak trenutek svojega živ
ljenja; prijeten je, ker ni pona
rejen, se ne važi ali precenju
je. Rad pove in napiše, kar 
misli. In to je  lepo, vsakdo te
ga namreč ne zmore.

Predstavnik Kmečke ban
ke Zdravko Kuštrin je podelil 
učencem 5. razreda v dar le
po knjigo, katere nakup je o- 
mogočila prav Kmečka ban
ka. Učenci pa so še lepo za
peli, tako kot znajo le otroci. 
Jurij Paljk nam je še obljubil, 
da bo v kratkem napisal pes
m ico tudi za našo šolo. Po 
enournem kramljanju je bilo 
vsem še vedno tako prijetno, 
da smo se s težavo razšli.

■ -JA

Tudi letos so ob koncu tru 
da polnega šolskega leta u- 
čenci Slovenskega centra za 
glasbeno vzgojo Emil Komel 
iz Gorice pripravili staršem in 
vsem tistim , ki jim  je klasična 
glasba pri srcu, tradicionalni 
glasbeni poklon.

8. JUNIJA
Prvi so bili na vrsti najm- 

lajši gojenci, ki polagoma od
krivajo neslutene razsežnosti 
glasbene in plesne umetnosti. 
V  torek, 8. junija, so namreč 
na velikem odru Kulturnega 
centra Lojze Bratuž zelo šte
v iln im  gledalcem prikazali, 
koliko znanja so osvojili v teh 
dolgih mesecih. Male nožiče 
v rožnatih baletnih čeveljčkih 
- v lahkotni svet plesa jih vodi 
Nataša Sirk - so pokazale, ka
ko se privajajo na osnovne 
baletne gibe, a tudi, kako se 
že znajdejo v pravih baletnih 
izrezih. Zaplesale so namreč 
D. ŠoštakovičaBam6o//ne, G. 
Rossinija Tarantello, obakrat 
v pisanih kostum ih, ki jih  je z 
običajno natančnostjo in iz
najdljivostjo izdelala Sneži
ča Černič. Gledalce je še po
sebno navdušila Mateja Fajt, 
ki je  kar sama obvladala oder 
s svojim ruskim plesom ome
njenega skladatelja. M ed ba
let pa se je "vrinil" tudi šolski 
godalni orkester, ki seje pod 
potrpežljivo taktirko Aleksan
dra Sluge poizkusil z loki v 
treh skladbah S. M . Nelsona.

j Poznopopoldansko prired i
tev je sklenil združeni pevski 
zbor - sestavljajo ga mali pev
ci SCGV E. Komel-Gorica, Ple- 
šivo, Vrh sv. M ihaela - ,  ki so 
ga pripravile Barbara Corbat- 
to, Marja Feinig in Damjana 
Čevdek; ob klavirski sprem- 

; Ijavi slednje so se radoživo za
iskrile tri pesmice. Med posa
meznimi nastopi so se na pla
tnu prikazali igrivi izseki iz šol- 

; skega življenja najmlajših o- 
biskovalcev goriškega glasbe
nega središča.

14. JUNIJA
Bogat poustvarjalni večer 

so v ponedeljek, 14. t.m., po
nudili goriškemu občinstvu 
tudi nekoliko starejši in bolj 
izvežbani gojenci SCGV Ko- 

; mel v veliki dvorani Kulturne- 
| ga centra Lojze Bratuž na ve- 
1 čeru, ki je nosil naslov V gale
riji zvokov in glasov. V prvi sku
pinici so nastopile poleg obe
tavne flavtistke še štiri mlade 
pianistke, med katerimi je za
blestela Nina Kruh iz razreda 
prof. Sijavuša Gadžijeva. Na
to je stopil na oder doberdob- 
ski otroški zbor Veseljaki, ki 
je pod vodstvom Lucije Lav
renčič in ob spremljavi O rff 
instrum entov zapel tri živah
ne in duhovite pesmice. V na
slednji skupinici smo slišali še 
en klavir, flavto, duo violin in 
čarobno oboo, nato pa sopra
nistko Julijo Kramar, ki jo  je 
na klav ir spremljala prof. In

grid Silič. Tudi pianistka Maja 
Furst ni razočarala pričako
vanj in jasno pokazala suve
reno in zrelo igro. Za konec 
pa je trio  Peter Gus (violina), 
Aleksander Sluga (čelo) in Da
vid Bandelli (klavir) prek Hay- 
dnovega tria št. 3 v C duru 
pokazal, kako je  lahko m la
di č lovek resnično predan 
glasbi. U m etn iško izobraže
vanje se neprenehom a raz
vija in se nikdar ne konča; o- 
bratno: postane del življenja 
poustvarjalca, ki mu spet daje 
novega življenja.

16. JUNIJA
Visoko um etn iško raven 

so pokazale tud i tri p ianist
ke po d ip lo m ske g a  teča ja  
prof. Sijavuša Gadžijeva v 
dvorani pokrajinskega m u
zeja na goriškem  gradu v 

; sredo, 16. jun ija . Goričanka 
Francesca Ceccarello, ki se 
je približala azerskemu m oj
stru v zadnjih letih, je  zaigra
la Griegovo Sonato v a molu 

: op. 36. Bazovka Tamara Ra- 
! seni, ki je pred nekaj tedni 
dosegla izreden uspeh na 
p ia n is tičn e m  tekm ovan ju  
C itta d' Arenzano v Liguriji, je 

j z Lisztom in Ravelom poka
zala sm iselno in zanesljivo 
igro. Vipavka Andreja Furlan 
Kosmač, nekdanja gojenka 

j slavne Dubravke Tomšič, ki 
se izpopolnjuje pri prof. Gad- 
žijevu, pa se je poslovila od 
goriškega občinstva z Brahm
som in Prokofjevom. 
--------------IK-D
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V L J U B L J A N I

VI .  TABOR  
SLOVENCEV  
PO SVETU

V soboto, 19. junija, je po
tekal v prostorih zavoda sve
tega Stanislava v Ljubljani VI. 
tabor Slovencev po svetu, ki 
ga je tudi letos organiziralo 
društvo Slovenija v svetu. V 
jutranjih  urah je bila okrogla 
miza na tem o Sistemi in m o 
žnosti učenja slovenščine do
ma in po  svetu, pri kateri so 
sodelovali učitelji in zastop
niki slovenskih šol po svetu 
ter vodje tečajev slovenske
ga jezika in ku ltu re  v Slove
niji, zamejstvu in zdomstvu. 
Okroglo mizo je vodila dr. Ve- 
rena Koršič Zorn, javna de
lavka in um etnostna zgodo
vinarka iz Gorice, ki živi z 
družino v Ljubljani. O krogle 
mize so se udeležili tudi v id 
ni ku lturn i in političn i pred
stavniki, med njim i predsed
nik parlamentarne kom isije 
za Slovence po svetu dr. M a
rijan Schiffrer. Popoldne pa 
so se navzoči p ri okrogli m i
zi in tudi drugi, ki so se zbrali 
na kraju prireditve, udeležili 
pestrega kulturnega progra
ma, ki sta ga oblikovala Smi- 
helski kvintet iz Koroške in 
dramska skupina Prosvetne
ga društva Štandrež pri G o
rici s priljubljeno igro Jaz sem 
Berto. V  režiji Janeza Starine 
sta nastopila Majda Paulin in 
Božidar Tabaj.

F ES T I V A L

21. FOLKEST PRED 
VRATI

ERIKA JAZBAR

Prve dni junija so v Vidmu 
predstavili spored letošnje 21. 
izvedbe Folkesta, najpomem
bnejšega mednarodnega fe
stivala etnične glasbe v Furla- 
niji-Julijski krajini. Dežela pred
stavlja idealno prizorišče za 
srečanje med različnimi etni
čnimi skupinami, saj se na nje
nih tleh prepletajo in soočajo 
že stoletja različne jezikovne 
in kulturne skupnosti. Po dvaj
setih letih nepretrganega na
stopanja se Folkest ponavlja 
z izvrstnim programom, pro
tagonisti in izvajalci v že usta
ljenem okviru, ki ga ne gre 
spreminjati.

Etnična specifičnost bo to 
rej kraljevala od 1. do 25. ju li
ja na približno 40 koncertih 
na širšem obmejnem obm o
čju. Ob štirih pokrajinah naše 
dežele bo pobuda zajela tudi 
Koroško in Slovenijo oz. Istro 
s posebnim težiščem v Furla
niji. Manifestacijo bodo odpr
li v Pordenonu s koncertom 
anglo-makedonske skupine 
Szepora. Skrbno izbrane in 
organizirane koncerte bodo 
izvajali na zgodovinskih trgih, 
v gradovih, starih vilah in dru
gih očarljivih scenarijih, na 
njih bodo nastopali že priz
nane skupine in posamezni
ki, ne gre pa spregledati manj 
poznanih imen umetnikov rit
ma in melodije, ki v svojih iz

vajanjih prepletajo različne pr
vine ljudskih zakladnic in us
tvarjajo nepričakovano celoto.

Med najpomembnejše ' do
godke" štejejo izvedenci in or
ganizatorji trojico koncertov 
v Vidmu od 15. do 17. julija: 
poklon italijanskemu kantav- 
torju De Andreju z naslovom 
Canti randagi, koncert skupi
ne Jethro Tuli ter 17. julija edi
ni ita lijanski koncert M ika 
Oldfielda. Zaključni del festi
vala bo vSpilimbergu z nasto
pi Jamesa Taylora (24. julija) 
in Billa Wymana s skupino 
The Rhytm Kings (25. julija). 
O b tem velja še povedati, da 
bo v naši bližini koncert v De
vinu 9. julija (Gruppo Emilia- 
no di mušica popolare). Po 
daljšem presledku bo nasto
pila na Folkestu tudi sloven
ska skupina, in sicer Vlado 
Kreslin 2. ju lija  v Vidmu. V 
Sloveniji so na programu trije 
koncerti, med katerimi ome
nimo zadnjega, ki bo 26. ju 
lija v Kopru in bo sklenil fe
stival. Na Titovem trgu bo na
mreč nastopil Goran Bregovič.

Nazadnje spomnimo, da 
bomo lahko zadnje dni julija 
prisluhnili tudi beneški ljudski 
tradiciji. Na priljubljenem Se- 

| njamu beneške piesmi bodo 
namreč nastopili mlajši in sta
rejši slovenski izvajalci in pred
stavili beneško zakladnico 
melodij in motivov.

l i l  elegacija slovenske na
rodne skupnosti, ki živi v Ita
liji, je v prvih dneh jun ija  o- 
pravila zan im iv in poučen 
obisk pri danski skupnosti v 
Schlesvvig Holsteinu v Nem
čiji in pri nemški skupnosti v 
severnem  Schlesvvigu na 
Danskem.

Delegacija, ki so jo  sestav
ljala Emidij Susič in Bojan Bre
zigar zaSLORI, Jole Namor za 
SKGZ in Giorgio Banchig in 
Sergij Pahor zaSSO, je šla naj
prej v Flensburg, staro prista
niško mesto na Baltiku, kjer 
se je sestala z najvidnejšimi 
predstavniki političnih in kul
tu rn ih  o rgan izacij danske 
manjšine v Nemčiji. Manjšin
sko področje na obeh straneh 
meje je v preteklosti večkrat 
menjalo gospodarje, dokler 
niso zadeve rešili z referen
dum om  1.1920, ki je začrtal 
dokončno mejo, kar sta po
tem obe državi 1.1955 potr
dili s sporazumom, J<i odslej 
ščiti obe manjšini. Še danes 
je to skoro vzoren primer m i
roljubnega reševanja mejne 
in manjšinske problematike.

Danska manjšina v Nem
čiji je zelo dobro organizira
na tako s kulturnega kot s šol
skega in socialnega vidika. 
Šteje več kot 130 društev, mla
dinske organizacije in se na
slanja na solidno avtonomno 
šolsko mrežo, ki gre od o tro 
škega vrtca do višjih šol. Ta 
mreža šteje okrog 50 šolskih 
ustanov s skoro 6.000 učenci 
in dijaki in več kot 600 šolniki.

P O U Č E N  OBISK  
ZAMEJCEV  
N A  D A NSKEM  
IN V NEMČIJ I

Študijski naslovi veljajo tako 
v Nemčiji kot na Danskem in 
v Skandinaviji. M anjšino f i
nančno podpira v glavnem 
danska vlada, vendar pa pri
hajajo prispevki tudi iz dežele 
Schlesvvig Flolstein. Danci v 
Nemčiji imajo tudi lastno etni
čno politično stranko, ki zbe
re več kot 38.000 glasov. V 
deželni svet so izvolili dva za
stopnika, tudi zato ker danska 
manjšinska stranka ni podvr
žena 5% pragu, ki je predvi
den za ostale nemške stranke.

Slovenska delegacija je o- 
biskala tudi uredništvo dan
skega manjšinskega dnevnika 
Flensburg Avis, ki izhaja že 
več kot 120 let. Pri njem je v 
službi 30 časnikarjev, v celot
ni založbi in tiskarskem pod
jetju pa več kot 70. Finančni 
primanjkljaj krije danska dr
žava, kar potrjuje, da manjši
na daje velik pomen redni 
dnevni informaciji. Obisk se 
je nadaljeval v višji šoli ter v 
velikem danskem kulturnem 
centru s knjižnico (400.000 
zvezkov), z razstavno galeri
jo, mladinskim centrom in bo
gatim arhivom. Dan v Flens- 
burgu seje končal s pogovo
rom na Evropskem inštitutu 
za manjšine, ki ima sedež v

O OBISKIH
Čeprav je  nedavni C linto

nov obisk v Sloveniji še sedaj 
izjemno odmeven, ne m isli
m o na te vrste obiske, ki so dr
žavnega značaja in so seveda 
tudi, a ne samo, prijateljske 
narave, ampak m islim o na o- 
biske, ki jih  sami doživljamo, 
ko hodim o na obiske ali pa jih  
sprejemamo.

Kolikokrat se je  že zgodilo, 
da smo sami odšli na obisk k 
nekomu in nismo vedeli, kako 
bi se p ri njem obnašali. Pravil
no smo šli k njemu ob taki uri, 
da ga nismo našli ravno pri ko
silu ali p ri večerji in tud i p ri 
spanju ne, a vseeno nismo ve
deli, ali bo vesel našega obiska. 
Tudi zato se danes obiski prija
teljem in znancem najavljajo, 
kar po  m oje obiskom jem lje  
veliko čara, ki biga sicer imeli, 
če ne b i b ili najavljeni, saj so 
prijetna in nenadejana prese
nečenja m ed prijatelji sol živ
ljenja. Po moje prijatelja lah
ko obiščemo ob vsaki uri, ra
zen ob času kosila in večerje 
ter seveda v poznih  nočnih 
urah, ko b i m orali vsi pošteni 
ljudje spati, če pa že ne prav 
spati, pa vsaj počivati. Zdi se 
mi, da je najavljanje obiska 
prijatelju tista malomeščanska 
navada, ki v prijateljskih od
nosih ne b i smela biti, razen v 
primerih, ko se je  za sestanek 
in obisk potrebno dogovoriti, 
ker b i sicer prijatelja ne našli

JURIJ PALJK

doma ali pa b i šele p ri njem  
videli, da ravno beli kopalni
co in kuhinjo.

O  obiskih je  bilo že veliko 
napisanega in še veliko tudi bo, 
ker je  človek pač bitje, k i brez 
sočloveka ne more; pravimo  
mu, da je  družabno bitje. Seve
da so m ed nami tud i taki, za 
katere na Vipavskem rečejo, 
da b i b ilo  bolje, če b i sami ži
veli na Gori, nekje v Trnov
skem gozdu, in b i jim  zato sa
m o medved delal družbo. Za
to takim ljudem  na tihem  re
čemo tudi, da so medvedi, saj 
se v družbi ne znajo obnašati 
ali pa se obnašajo tako, da bi 
bilo  zares bolje, če bi se tako 
obnašali samo pred samim  
seboj in morda rjavim medve
dom, ki živi v Trnovskem go
zdu.

To so tisti ljudje, ki začno 
pom etati hišo, ko pridete k 
njim  v goste, ali pa vas sprej
mejo na vratih: samo malce 
odprejo vrata, ko ste pozvoni
li in vi čakate, da vas bodo po 
vabili noter, a vas ne; tako skr
bno s telesom zastrejo vrata, 
da se vam zdi, da so večji, kot 
pa so v resnici. Če pa živijo v 
vili ali hiši, na vaš klic odgovo
rijo kar po  interfonu, kot tudi 
rečemo tisti zoprni stvarci, ka
teri m i v zamejstvu pravimo  
kar lepo po  slovensko "citofo-

no", zoprni zato, ker samo ne
kaj slišimo, nikdar pa nikogar 
ne vidimo. Če ste srečni, se 
vam tudi prikažejo kar na bal
konu, od  koder vam odgovar
ja jo  na vprašanja, vrtnih vrat 
pa ne odprejo.

Potem je  tu še skupina lju 
di, ki skrbno pazijo, da te ne 
spustijo v hišo in imajo zato 
sprejemno sobo kar na dvori
šču, kjer goste sprejemajo in 
se od  njih tud i h itro poslav
ljajo; nikdar ne veš, če je to za
radi tega, ker im ajo  v hiši ne- 
sluteno bogastvo in se bojijo, 
da jim  ga boš odnesel, ali pa 
imajo v hiši vse umazano in 
razmetano, kar je  tudi mogo
če. Obstaja pa seveda tud i 
možnost, da imajo v hiši tako 
čisto in spravljeno, da je zares 
bolje, če te ne povabijo vanjo, 
ker b i jim  jo  sicer lahko pom a
zal. M ed n jim i so tudi nekate
ri, ki imajo sprejemno sobo še 
po nekaj letih, odkar so se vse
lili v hišo, prekrito z najlonski
m i prti, da se ne b i kaj umaza
lo in porabilo: tako pa je ved
no čisto in lepo, z najlonom  
pokrito  in skorajda večno! Ta
ko lepo je, da je skoraj škoda 
umreti, ko imaš tako lepo h i
šo: nobene smeti nikjer, d i
vane z najlonom  lepo pokri
te in nobenega gosta nikdar; 
tega sprejmeš kar na dvorišču 
ali pa ga popelješ v slovito  

j garažo, kjer si uredil kotiček 
\ tud i za goste in tam seveda 
| skuhaš tudi kavo ali pa čaj,
\ odpreš napolitanke. Kaj za- 
I to, če so stolice polom ljene

in imaš nove v sprejemnici z 
najlonom pokrite ! Saj se ne 
"sekiramo", nobenega obotav
ljanja n i m ed nam i: "Mi smo 
prijatelji in med prijatelji se ra
zum em o in vemo, da je  več 
vreden z najlonom prekriti di
van kot pa prijatelj, ki je  prišel 
na obisk!"

Če smo pozabili na tiste, ki 
ti takoj ob prihodu nataknejo 
copate, je to nalašč, ker se nam 
smilijo, da ne govorimo o tistih, 
p ri katerih lahko na obisku 
presedite cele ure, ne da bi vaši 
gostitelji n iti pom islili vsaj na 
kavo ali na kozarec vode, če 
že vina nočejo dati!

Če nočemo reči nobene o 
tistih m ed nami, ki zavijajo 
oči navzgor in počez, medtem  
ko ste vi p ri njih, in se jim  ra
vno takrat nekdo najavi v go
ste, ker ste lahko gotovi, da 
isto počno, ko jim  telefonira
te vi, po tem  ne bom o rekli 
nobene n iti o  tistih, ki v goste 
nočejo priti, ker se bojijo, da 
bi potem  morali sami vas go
stiti na obisku!

Če ste obiskov pri vas že siti, 
lahko naredite tako, kot dela 
m oj daljni sosed, ki sistema
tično skriva avto v garažo, her
m etično zapre hišo, celo pol- 
kna sredi dneva zapre, da bi 
se ja videlo, kako ga ni doma, 
in se skriva v garaži, iz katere 
skozi posebno luknjico kuka, 
ko pridejo k njemu nezaželeni 
ljudje, da bi m u ja ne bilo po 
trebno kuhati čaja in servirati 
keksov; drugega še sam sebi 
n eb i privoščil!

Če ste obiskov siti in noče
te nikam or na obisk, pojd ite  
tako ko t moja znanka vedno 
sami na izlet in si m ed izlet
niki sami p ri šanku privoščite 
kavico in rezino torte, m ed  
plačevanjem skrbno glejte v 
tla, da ja ne b i srečali oči vaše
ga popotnega tovariša, ki zra
ven tudi kavo pije: velikih šans 
namreč nimate, ker ste kato
liško vzgojeni in imate vseeno 
v sebi še nekaj vesti; prav zato 
veste, da ne b i smeli b iti tako 
nesramno egoistični, da n iti 
znancu kave ne plačate, kaj še
le prijatelju, in tako vam osta
nejo edino še tla, kamor gle
date, kot da bi prav tam izgu
b ili 50 tisoč lir, a jih  niste; le 
nekaj človečnosti ste, samo te.

Če so vam obiski odveč, 
potem  se zaprite v svojo ka
mrico in v nji ostanite, a vsee
no poslušajte vsaj majhen na
svet: vsaj ko ste sami doma, 
snemite za božjo voljo z diva
nov in foteljev tisti prekleti 
najlon, vsaj zase ga snemite! 
In potem  se glejte v ogledalo, 
časa imate namreč dovolj in 
na pretek, saj ste vendar tako 
srečno sami. In vsaj zase od
prite  tisto buteljko vina, ki ste 
jo  pred znancem zadnjič skri
li, odprite jo, preden začne vi
no v nji dišati po  zamašku. 
Včasih, vsaj ponoči, ko ni niko
gar v bližini, pa vseeno odpri
te okna in vrata vašega varne
ga doma; zaprti prostori smr
dijo, v zaprtih prostorih se tež
ko diha; tudi če ste radi sami!

tem mestu. V Severnem Schles
vvigu živi oko li 15.000 do
20.000 pripadnikov nemške 
manjšine. Imajo krovno orga
nizacijo, na katero se nasla
njajo kulturna društva, mla
dinske in športne organiza
cije, kulturni centri, šolski si
stem (ki je prav tako avtono
men kot danski) in od katere 
je  odvisna celo nemška etni
čna politična stranka. Vse fi
nanciranje, tako dansko kot 
nemško, gre preko te ustano
ve, ki deli sredstva šolam in 
drugim organizacijam. Pred
stavniki manjšine so sloven
ski delegaciji podali zelo na
tančen opis položaja svoje 
skupnosti, orisali vlogo osred
nje organizacije ter podrob
no poročali o kriterijih finan
ciranja in zadevnih postopkih. 
Politična stranka deluje samo 
na krajevni ravni. Pred leti se 
ji je  posrečilo spraviti svoje 
zastopnike tud i v osrednji 
parlament, kasneje pa to ni bi
lo več mogoče. V zameno pa 
je danska vlada za nemško 
manjšino predvidela tajništvo 
v Kobenhavnu, ki skrbi za 
stalne stike s parlamentom in 
z dansko vlado, pred kateri
ma brani manjšinske intere
se. Za dvojezičnost se ne po
tegujejo in je dejansko tudi ni. 
(Verjetno je to posledica za
mer, ki izvirajo še iz druge 
svetovne vojne, ko je manjši
na potegni la z nemški m oku
patorjem. Prav tako skoro ni 
znaka dvojezičnosti pri Dan
cih na Nemškem.)

Slovenska delegacija je na
to obiskala sedež nemškega 
tednika Der Nordschlesvvi- 
ger, eno izmed nemških šol 
in zelo dobro oprem ljen za
vod Tingleff z internatom, ki 
ga obiskujejo tudi pripadniki 
nemške manjšine, razposeja- 
ni po vsej Danski. Na člane 
slovenske delegacije je nare
dila velik vtis avtonomija, ki 
jo  uživa šolski sistem, v kate
rem je uveljavljeno samou
pravljanje, tako z didaktične
ga kot s finančnega stališča, 
in ki se naslanja na močno so
delovanje družin. Zbor star
šev izvoli ravnatelja, ta pa ima 
prosto izbiro šolnikov.

Delegaciji so se naravnost 
ponujale primerjave s položa
jem slovenske manjšine v Ita
liji; kar pa je najbolj padlo v 
oči in kar lahko služi kot spo
dbuda za vse manjšine, je u- 
gotovitev, da tako Danci v 
Nemčiji kot Nemci na Dan
skem lahko računajo na znat
na materialna sredstva, a tudi 
na izvirne ideje, s katerimi vz
držujejo stik z mladino. Velik 
poudarek je dan šolskemu si
stemu in občilom s posebnim 
ozirom na dnevnike. Pri njih 
ni opazna prevelika zaskrb
ljenost glede pojava asimila
cije, ne samo zato ker se vsi 
zavedajo pomena ohranitve 
svoje identitete, a tudi zato, 
ker pripadati manjšini pome
ni poznati vsaj dva jezika. 
----------------- GB

RUBRIKE
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SE O  Z D R U Z E V A N J U  M E D  SLS I N S K D

LE Z N O V I M  Z A K O N O M  
D O  VEČINSKEGA  

V O LIL N E G A  SISTEMA

SLOVENIJA

O B  4 0 0 - L E T N I C I  N A S E L I T V E

TURISTIČNA POT PO 
PLANOTI GORA

Kmalu bo m inilo 400 let, 
odkar se je človek naselil na 
planoti nad Ajdovščino, ki je 
znana z imenom Gora.

V zadnjih letih deluje na 
Predmeji Društvo za ohranja
nje in varovanje naravne in 
kulturne dediščine Gora, ki iz
daja tudi glasilo z imenom 
Časopis o Gori, Gorjankah in 
Gorjanih. Očitni so sistema
tični napori, da bi Goro spet 
oživili, da bi se izseljevanje 
ustavilo in da bi območju za
gotovili razvoj zlasti s pospe
ševanjem turizma.

V petek, 18. junija, je D ru
štvo Gora odprlo turistično 
pot, ki pelje po vseh zaselkih 
in naseljih omenjenega ob
močja ter ob spomenikih in 
drugih obeležjih tamkajšnje 
naravne in kulturne dedišči
ne. Izdalo je tudi turistični vo
dnik. V njem je objavljenih 
veliko značilnosti in podrob
nosti o Gori, besedilo pa je 
napisal zbiralec tamkajšnjega 
naravnega blaga, pesnik in pi
satelj Franc Černigoj.

Goro je Franc Černigoj 
predstavil z razm išljanji o 
njenih ljudeh. Napisal je tudi 
naslednje: "Naša Gora je kot 
usoda. Če se na njej rodiš, si 
obsojen na Vračanje. To je  po
leg Revščine in pečata Števil

ne družine osnovna značaj
ska črta vsakega Gorjana iz 
prejšnjih časov. Z rojstvom je 
obsojen na vračanje, fizično 
in duhovno, in na brezpogoj
no ljubezen." I n "ko se Gorjan 
spusti z njenega čela", odne
se s sabo v svet svojo Goro, 
njen krušljivi kamen, skale, 
skripe in skrle, g rub lje  in 

i škarpe, škole in školce, kam
nite griče in orlovce; venec 
gora nad Goro, brege in bre
gove, griče in hribe in vrho
ve, skuke, kuke in čela, kuc- 

| Ije in Šunike, doline in dolin- 
ce, jame in jačke, grape, luk
nje in badnje, ledenice in bre
zna, rupe, loze in drage; griže 
in seče, laze in lazke, koreni
ne, meje in predmeje in meji- 

; ce; gorske zime in burje, po
ledenele gole trše in breste, 
zastavo nad Kozjimi stena
mi, Medvedjim vrhom, pa ča
robne božične večere. Vse to 
in še vse tisto, kar je  z bese
do, sliko in posnetim zvo
kom neizrekljivo, odnese s 
sabo v svet. In vse to ga neu
stavljivo vleče nazaj in vrne 
se vsak za gotovo."

Ob štiristoletnici naselitve 
Gore je izšla tudi nova števil
ka Časopisa o Gori, Gorjankah 
in Gorjanih.
----------------- M .

V I P A V A  /  O B  O B Č I N S K E M  P R A Z N I K U

O B N O VIL I  SARKOFAGA IZ EGIPTA

A M  N ESTY 
I N T E R N A T I O N A L

V SLOVENIJI  
NI G R O B IH  
KRŠITEV 
Č L O V E K O V IH  
PRAVIC

Mednarodna organizacija 
Amnesty International (Al) v 
najnovejšem poročilu o sta
nju človekovih pravic ne o- 
menja Slovenije med kršitelji 
omenjenih pravic. To pome
ni, da ni grobih ali sistemati
čnih kršitev človekovih pra
vic, kakršne so ugotovili v kar 
142 državah sveta. Kljub te
mu raziskovalci organizacije 
preiskujejo nekaj prim erov 
policijskega nasilja v Sloveni
ji. V teh primerih praviloma 
stopijo v stik s predstavniki 
slovenskih oblasti. Slovenija 
se prav tako ne more pohva
liti s politiko, ki jo  vodi do be
guncev in do prosilcev za po
litično zatočišče. "Amnesty In
ternational namreč zahteva 
učinkovito in trajno zatočišče 
beguncev s Kosova, saj je to 
tudi mednarodno-pravna ob
veznost Slovenije," je dejala 
Anita Longo, podpredsednica 
Al Slovenije in njena usklaje
val ka odnosov do beguncev.

V kroniki političnega do
gajanja v Sloveniji naj tudi 
om enim o, da je  izšla prva 
številka Primorskega rodolju
ba, glasila društva za nego
vanje ro d o lju b n ih  tra d ic ij 
organizacije TIGR. Vsebina je
pestra, aktualna in zanimiva. 
V uvodniku je predsednik 
društva Svito V ižintin  k riti
čen do slovenske države, "za 
katero se zdi, kot da se nima 
časa o d lo č n o  p o s ta v iti v 
bran slovenske narodnosti v 
zamejstvu. Sedaj, v samostoj
ni državi, ko se pripravljamo 
na vključitev v Evropsko zve
zo, m oram o preteklost s so
sedi državno-tvorno razčis
titi in uveljaviti pravice Slo
vencev v Italiji, Avstriji in na 
Hrvaškem. Pozneje bo težje 
ali celo nemogoče".
-----------------M .

SPRAVNA 
SLOVESNOST 
V ROGU

Več tisoč glava množica iz 
vseh krajev Slovenije se je tu 
di letos udeležila spravne slo
vesnosti ob množičnem grobi
šču v Kočevskem rogu, kjer po
čivajo ostanki žrtev komunisti
čne revolucije. Slovesnost je 
bila v nedeljo, 20. t.m . Žalno 
mašno daritev je vodil ljub
ljanski nadškof msgr. Franc 
Rode, ki je v pridigi tudi poča
stil spomin pomorjenih žrtev 
in se ponovno zavzel za spra
vo, katere prvi pogoj je resni
ca. Po verskem obredu je v 
imenu prirediteljev, in sicer 
Nove slovenske zaveze, spre
govoril bivši slovenski gene
ralni javni tožilec dr. Anton 
Drobnič. Ta dan je bila po
membna slovesnost tudi v Ko
čevski Reki. Ljubljanski nad
škof je namreč posvetil novo 
cerkev, saj so prejšnjo bili po
rušili v času komunizma.

MARJAN DROBEŽ

Politične stranke v Slove
niji so se že začele pripravlja
ti na državnozborske volitve, 
ki bodo  p ro ti koncu leta
2000. V SLS in SKD se nada
ljujejo postopki za združitev 
obeh strank v enotno politično 
stranko. O  tem sta upravni 
o d b o r S lovenske l j udske 
stranke in svet Slovenskih 
krščanskih demokratov 15. 
junija sprejela skupno izjavo. 
"Nova združena stranka bo 
desnega in sredinskega pro
fila, ki bo izhajala iz tistih kul- 
turno-civilizacijskih vrednot, v 
katerih se prepoznava večina 
Slovencev in so podlaga za 
krepitev slovenske narodne 
istovetnosti, kot tudi uveljav
ljanje slovenskih državnih in 
narodnih interesov v novih 
evropskih in svetovnih okvi
rih", beremo v izjavi.

Pobudniki združitve na
dalje poudarjajo, "da bo nova 
po litična stranka Slovenijo 
popeljala v politično druga
čnost. Gre za veliko dejanje, 
veliko pričakovanje in za veli
ke cilje. Š iritev političnega 
prostora naj bi spodbudila 
volivce, tudi tiste, ki so iz raz
nih razlogov morda postali 
razočarani in zagrenjeni, da 
se udeleže naslednjih držav
nozborskih volitev in prispe
vajo k uspehu nove politične 
opcije."

Združitev obeh strank pa 
ovira še nekaj čeri. Tako še ni 
jasno, kako bodo reševali na
sprotja, ki izhajajo iz tega, da 
je SLS vladna stranka, SKD pa 
v opoziciji. Nekateri menijo, 
da bi morala SLS v prid zdru
žitve zapustiti koalicijo, torej 
vlado. Tudi še ni nič znanega 
o tem, kdo bo predsednik no
ve stranke in kako se bo ime
novala.

ZdruževanjeSLS in SKD do
kazuje, da se je v Sloveniji pri
čelo snovanje političnih blo
kov, kakršni bi se lahko uve
ljavili v predvidenem dvokro
žnem večinskem volilnem si
stemu. Toda ni gotovo, da bo 
ta sistem sprejet, čeprav gaje 
s svojo znano odločbo zapo
vedalo ustavno sodišče. Po
slanci SDS in SKD so v držav
nem zboru predlagali, naj bi 
omenjeni dvokrožni večinski 
v o liln i s istem  uzakon ili s 
spremembo veljavnega zako
na o volitvah poslancev. Toda 
njihov predlog je bil pri gla
sovanju v petek, 18. junija, 
zavrnjen, kar je povzročilo 
ostre polemike med poslan
ci koalicijskih in opozicijskih 
strank.

Razpravo o volilnem siste
mu bo zdaj treba vrniti na za
četek. Poslanci iz LDS se zav
zemajo za to, da bi parlament 
v najkrajšem času ustanovil 
posebno delovno telo, ki bi v 
sodelovanju s strokovnjaki za 
volilne sisteme in ob soglasju 
parlam entarnih strank p ri
pravilo besedilo novega zako
na o volitvah. Poslanci iz SDS 
in SKD pa bodo najbrž zahte

vali izredno zasedanje držav
nega zbora, na katerem bodo 
ponovno predstavili svoj pre
dlog o uvedbi dvokrožnega 
večinskega volilnega sistema.

M IL A N  KUČAN IN 
POLIT IČNE STRANKE

Predsednik Slovenije Milan 
Kučan je v obsežnem intervju
ju, ki gaje v soboto, 19. junija, 
objavil časnik Delo, odgovo
ril tudi na vprašanje, s čim  se 
bo ukvarjal po jeseni leta 
2002, ko se mu bo iztekel 
mandat. Dejal je, "da se bo na 
vsak način upokojil, pač v 
skladu z zakonom." Na vpra
šanje o tem, ali bo po prene
hanju mandata državnega po
glavarja, ko mu ne bo treba 
več predstavljati vseh držav
ljanov, znova postal član ZLSD, 
pa je odgovoril: "O svojem 
prihodnjem  političnem živ
ljenju ne razmišljam veliko. Še 
najmanj razmišljam o tem, da 
bi bil aktiven v kakšni stranki. 
Ta hip ni po moji meri nobe
na slovenska politična stran
ka. Morda tudi nekako nisem 
človek, ki bi bil rojen za stran
karsko življenje v ožjem po
menu." Glede t.i. tretje poti za 
prihodnost in usmeritev Slo-

PREDSEDNIK  
D J U K A N O V IČ  
V LJUBLJANI

Č rnogorsk i p redsedn ik  
M ilo  Djukanovič, ki je obiskal 
slovensko prestolnico v času 
obiska ameriškega predsed
nika, s katerim seje tudi po
govarjal, je imel v torek, 22. 
t.m., srečanje z najvišjimi pred
stavniki Slovenske gospodar
ske zbornice in predstavniki 
velikih slovenskih podjetij, kot 
so slovenska gradbena pod
jetja, Lek, Petrol, HIT in druga. 
Črnogorskega predsednika je 
spremljala skupina najvidnej
ših predstavnikov črnogor
skega in jugoslovanskega go
spodarstva, ki so se s sloven
skimi partnerji dogovorili za 
vrsto načrtov, predvsem pa 
so se domenili, da se mora 
nujno izboljšati blagovna iz
menjava med državama, kar 
je tud i uresničljivo. Zaradi 
dolgoletnih vojn na ozemlju 
nekdanje Jugoslavije je poleg 
prebivalstva utrpelo izjemno 
hude posledice vojne gospo
darstvo; posredno tudi Slove
nija, ki je imela na ozemlju 
nekdanje Jugoslavije svoj naj
večji trg. Predsednik Črne go
re je  na srečanju s gospodar
stveniki dejal, da sedaj ob
stajajo stvarne možnosti, da 
bi se trgovniska izmenjava 
povečala; nakazal je tudi mo
žnost večjega sodelovanja 
slovenskih gradbenih podjetij 
pri obnovi Crne gore in ZRJ. 
Govorili so tudi o turizm u in 
gospodarskem sodelovanju, 
za katerega se še posebej za
nimajo slovenska podjetja.

venije, ki jo  razglaša predse
dnik ZLSD Borut Pahor, pou
darja Kučan, "da ga ne toliko 
zaradi stranke, ampak zaradi 
Slovenije zanima, kaj naj bi 
tretja pot lahko sploh bila." V 
odgovoru za dnevnik Delo je 
predsednik Kučan tudi menil, 
"da Slovenija potrebuje t.i. 
žlahtno konservativno stran
ko, ki bi nastala z združitvijo 
SLS in SKD. Žlahtna konserva
tivna stranka naj bi po mojem 
mnenju bila skrbnica tradicio
nalnih vrednot, na katerih se 
je v preteklosti oblikoval slo
venski narod, hkrati pa bi bila 
odprta, povezovalna in usmer
jena v svet."

O b občinskem prazniku v 
Vipavi, ki ga proslavljajo 24. 
junija, so slovesno zaznamo
vali tud i zaključek obnove 
dveh granitnih sarkofagov, ki 
zaradi svoje pom em bnosti 
sodita v svetovno dediščino. 
Na svetu jih je samo šest. Sar
kofaga stojita na grobni par
celi vipavske rodbine Hrova
tin in sta pomembna za pre
učevanje zgodnje egiptovske 
zgodovine in tudi naše civili
zacije, katere temelji so tudi 
v starem Egiptu.

Mešani pevski zbor V rto j
ba, ki ga že od ustanovitve da
lje vodi Zdravko Leban, bo pri
hodnje leto praznoval 20-let- 
nico. Že ves čas obstoja pa na 
pomlad prireja letni koncert, 
tako tudi v soboto, 12. junija 
letos, tokrat že devetnajstič.

Vrtojbenski pevski zbor na 
to manifestacijo, ki pomeni ne
kak vrhunec in zaključek sezo
ne, vsakič povabi tudi kak go
stujoči zbor. Letos sta prišla v 
V rtojbo Ženski pevski zbor 
Jezero iz Doberdoba, ki ga vo
di Dario Bertinazzi, in Mešani 
pevski zbor Mačkolje, katere
ga dirigent je Ivo Lešnik. V ča
su, ko pogostokrat poslušamo 
tožbe o premajhnem kultur
nem sodelovanju med mati-

Eden od pionirjev odkriva
nja faraonske zapuščine je bil 
vipavski rojak Anton Vitez pl. 
Lavrin (von Laurin), diplomat, 
arheolog in zbiralec starin, ki 
je sarkofaga sredi prejšnjega 
stoletja poslal iz Egipta v rod
no Vipavo. V njih počivajo naj
starejši sin Albert Aleksander 
in njegovi starši, Jernej injože- 
fa Lavrin. Domnevajo, daje tu
di vitez Lavrin želel počivati v 
Vipavi, a se je njegova življenj
ska pot končala v Milanu, kjer 
je umrl 12. junija 1869.

co in zamejstvom ter o neu
poštevanju skupnega sloven
skega kulturnega prostora, je 
ta poteza Vrtojbencev zato še 
to liko bolj pohvalna.

Koncert v Vrtojbi je tudi le
tos potekal v tamkajšnjem 
Kulturnem domu, uvodoma 
pa je nastopil domači Mešani 
pevski zbor Vrtojba. Zbor se 
je osredotočil na izvajanje 
skladb slovenskih sklada
teljev tega stoletja, med kate
rim i so prevladovale umetne 
pesmi, bilo pa je tudi nekaj pri
redb slovenskih ljudskih. Žbor 
je potrdil svoje dosedanje kva
litete, saj dirigent goji skrbne 
interpretacije, zaradi pogos
tih menjav zlasti v ženskem 
delu zbora pa posveča poseb

Vipavska sarkofaga je mo
čno načel zob časa. S finan
čnim prispevkom ministrstva 
za kulturo in občine Vipava so 
dragocena sarkofaga obno
vili, grobnico pa preuredili. 
Oba spomenika oskrbuje To
maž Hrovatin iz Vipave, pra
vnuk viteza Lavrina. O  slav
nem vipavskem rojaku so po
sneli tudi kratki film  z naslo
vom  Vitez m ed faraoni. Pred
vajali so ga 24. junija na dvor
cu Zemono.
-----------------M .

no pozornost kultivirani vo
kalni tehniki in natančni into
naciji. Presenetil je tudi Žen
ski pevski zbor Jezero, ki je 
kljub dejstvu, da je razmero
ma maloštevilen, uspel ustva
riti ubran zvok z logičnimi in
terpretacijami. V izboru spo
reda je prevladovala sloven
ska umetna pesem, deloma 
pa tudi ljudska. Zbor iz Mač- 
kolj je imel slogovno in tudi 
po izvoru bolj raznolik spo
red, saj je vanj poleg sloven
skih uvrstil tudi dela tujih skla
dateljev. Omenjeni zbor je zelo 
številen, razpolaga tudi z iz
datno zvočnostjo in bo z na
da ljn jim  delom  nedvomno 
dosegel še večjo enovitost.

Koncertu v Vrtojbi je sledi
la zabava z zakusko, ki je po
nudila možnost sklepanja no
vih prijateljstev in strokovnih 
vezi ter izmenjave mnenj.

MV
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SLOVE N I JA

A M B A S A D O R J I  REPUBLIKE  
SLOVENIJE V Z N A N O S T I

Tudi letos so bili razglašeni 
prejemniki priznanj Ambasa
dor republike Slovenije v zna
nosti in priznanja za razisko
valne dosežke, s katerimi se 
utrjuje in razvija identiteta Slo
vencev in Slovenije. Priznanja 
Ambasador RS v znanosti so 
prejeli prof. dr. Andreas M o- 
ritsch, dr. Dušanka Janežič in 
akademik prof. dr. Jože Krašo-

JUBILEJ
EKONOMSKO
POSLOVNE
FAKULTETE
V MARIBORU

Na njej je diplomiralo, 
magistriralo in doktorira
lo tudi več Primorcev.

V petek, 18. junija, je  Eko
nomsko poslovna fakulteta v 
Mariboru svečano praznova
la 40-letnico delovanja. V ve
liki dvorani Slovenskega na
rodnega gledališča v M aribo
ru je bil izveden zanim iv pro
gram akademije. Po pozdrav
nem govoru dekana prof. dr. 
Lea Gusla so na odru v živo 
kram lja li soustanovite lji o- 
menjene fakultete, t.j. prof. dr. 
Tine Lah, prof. dr. Bogomir 
Deželak, prof. dr. Danilo Po
žar. Posamezne točke je po
vezoval Sandi Čolnik z RTV 
Slovenija. Program akademi
je je imel tudi nekaj kulturnih 
točk, s katerimi so nastopali 
Igor M itrovič, Ljubljanski go
dalni kvartet in Slovenski ok
tet. Sicer pa je bil predviden 
slavnostni govor predsednika 
vlade RS dr. Janeza Drnovška. 
Zaradi državniškega obiska v 
Egiptu pa je le-ta izpadel.

Iz zgoščenega in bogate
ga dela in ustvarjanja om e
njene fakultete bi omenili, da 
je bil začetek dela dne 1.9.'59 
z Višjo komercialno šolo, ki 
je  nato prerasla v visoko šolo 
in kasneje v sedanjo fakulte
to. Leto 1996 je b ilo  svojevr
sten mejnik, saj je oktobra di
plomiral 5000. d iplom ant na 
fakultetnem programu. Gene
racija rednih študentov šteje 
od 2200 do 2600 študentov. 
Na podiplomskem študiju se 
izobražuje na klasičnem ma
gistrskem študiju letno več 
kot 180 študentov, na podi
plomskem študiju MBA pa 
25. Sicer pa ima fakulteta do
bro organiziran izredni študij 
po vsej Sloveniji. Poleg rednih 
študentov je študij na fakul
teti končalo do konca 1.1998 
več kot 5000 izrednih štu
dentov višješolskega in več 
kot 2000 izrednih študentov 
fakultetnega študija. Fakulte
ta je odprta tudi za sodelova
nje s številnim i univerzami 
doma in po svetu. Številne 
zanimivosti, podrobnosti in 
uspehi fakultete so vidni tudi 
v posebnem almanahu, ki je 
izšel ob jubileju.

Prepričani smo, da bo us
tvarjalno delo na tej fakulteti 
tudi v bodoče povezovalo te
orijo  in prakso.

GABRIJEL DEVETAK

vec. Priznanje za raziskoval
ne dosežke pa je prejel prof. 
dr. Janko Prunk. Priznanja so 
slovesno podelili v sredo, 23. 
junija, v Narodni galeriji v  Lju
bljani, slavnostni govornik pa 
je bil slovenski m inister za 
znanost in tehnologijo dr. Loj
ze Marinček.

Prof. dr. Andreas Moritsch 
je redni univerzitetni profe
sor, vodja Oddelka za zgodo
vino vzhodne in jugovzhod
ne Evrope na univerzi v Ce
lovcu in predsednik komiteja 
Avstrija-Slovenija pri Avstrij
ski akademiji znanosti in u- 
metnosti. Raziskovalno in 
predavateljsko se posveča 
slovanski - ruski, slovenski in 
južnoslovanski - zgodovini, 
poleg tega se posebej ukvarja 
z nacionalno problematiko, 
hkrati pa preiskuje politične 
in socialne razloge za narod
nopolitične odločitve in opre
delitve koroškega slovenske
ga prebivalstva.

Dr. Dušanka Janežič je višja 
znanstvena sodelavka in vo
dja Centra za m olekularno 
m odeliranje na Kemijskem 
inštitutu in znanstvena sode
lavka za področje fizikalne 
kemije na univerzi v Ljublja
ni. Z dolgoletnim znanstve
noraziskovaln im  delom na 
področju molekularnega mo- 
deliranjasi je pridobila ugled 
med vodiln im i strokovnjaki v 
svetu. Temeljne usm eritve 
njenega dela so izpopolnje
vanje in razvoj algoritmov sta
tistične mehanike ter izpo
polnitve simulacijskih metod.

Akademik prof. dr. Jože 
Krašovec je doktor teologije, 
filozofije, bibličnih ved in zgo
dovine religij-religijske antro
pologije. Je redni član SAZU 
ter redni član Evropske aka
demije znanosti in umetnosti 
v Salzburgu. O d leta 1985 je 
predsednik koordinacijskega 
odbora za novi prevod Sv. pi
sma v slovenščino. Izdal je 
več znanstvenih del in razprav. 
Posebej pomembna je bila or
ganizacija simpozija o inter
pretaciji Sv. pisma v okviru 
SAZU v Ljubljani leta 1996, 
kjer so sodelovali najpomem
bnejši znanstveniki tega pod
ročja iz vsega sveta. Njegovo 
delovanje na področju vpra
šanj krivde, sprave in odpušča
nja sega v sam vrh tovrstn ih  
znanstvenih prizadevanj.

Prof. dr. Janko Prunk, ki je 
prejel priznanje za raziskoval
ne dosežke, pa je zgodovinar, 
redni profesor novejše zgo
dovine na fakulteti za druž
bene vedeuniverze v Ljublja
ni. Bi l je med začetniki objek
tivno kritičnega obravnava
nja slovenske zgodovine prve 
po lovice 20. stoletja, zelo 
zgodaj pa se je začel povezo
vati z zgodovinsko vedo v tuji
ni. Pred poldrugim  desetlet
jem se je začel posvečati zgo
dovini slovenskega narodne
ga vprašanja in napisal o tem 
vrsto knjig, ki so doživele ve
lik odmev in priznanje. Prof. 
Prunk je v slovenski in tuji 
strokovni javnosti, doma pa 
tudi širšemu občinstvu poz
nan kot eden vodilnih sloven
skih zgodovinarjev.

51 . M E D N A R O D N I  V Z O R Č N I  VELESEJEM

TRST M ED  V Z H O D O M  
IN Z A H O D O M  
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I T A L I J A N S K O  P R A V O

EVRO IN DRUŽBE:  
ZAK O N SKI POPRAVKI

V teh dneh poteka na trža
škem sejmišču 51. mednarod
ni vzorčni velesejem, ki sega 
udeležuje 32 držav, med ka
terim i tudi Slovenija. Uradno 
odprtje je bilo 18. junija; ude
ležili so se ga predstavniki 
krajevnih in državnih oblasti, 
med katerimi je  bil podtajnik 
pri italijanskem ministrstvu za 
zunanjotrgovino Antonio Ca- 
bras, ki je prerezal slavnostni 
trak (na sliki).

Številni gostje so v svojih 
posegih poudarili pomen ta
kih pobud, pri katerih sode
lujejo operaterji iz različnih 
držav. Še posebej je bila pod
črtana vloga Trsta kot vezne
ga člena sodelovanja med ev
ropskim zahodom in vzhodom.

V okviru 51. mednarodne
ga vzorčnega velesejma po
teka specializirani sejem 4T,

posvečen turizmu, gostinstvu 
in trgovini, novost na letoš
njem sejmu pa predstavlja tu 
di razstava pohištva in stano
vanjske opreme.

V ponedeljek, 21. junija, je 
v okviru tržaškega velesejma 
potekal Dan Slovenije. V Trst 
je prispela tudi delegacija Go
spodarske zbornice Slovenije 
(GZS sodeluje že četrtič na tr
žaškem vzorčnem  velesej
mu), ki seje drugič sestala s 
predstavništvom tukajšnjega 
Slovenskega deželnega go
spodarskega združenja in z 
z as t ops t v om T rgov inske  
zbornice. Spored Dneva Slo
venije pa je med drugim vse
boval posvet na temo Integra
cija turistične ponudbe kraško- 
obalnega območja Slovenije 
in Italije.

DAMJAN HLEDE

V prejšnjih dneh je bil objav
ljen odlok, ki ga je ministrski 
svet sprejel 9. junija in s kate
rim uvaja nekatere popravke 
operativnega značaja k doslej 
veljavni zakonodaji o upora
bi evra znotra j ita lijanskih 
družb.

V zvezi s tem, kar smo pi
sali zadnjič, je zanim iv pred
vsem popravek, ki razširja na 
vse družbe poenostavljeni 
postopek, ki gaje šesti odsta
vek 17. člena zakona št. 213/ 
98 sprva predvideval le za 
družbe s privilegiranim i del
nicam i ali ka terih  de ln ice 
imajo nom inalno vrednost, 
nižjo od dvesto lir. V zvezi s 
sodno odobritvijo družbene
ga sklepa o pretvorbi glavni
ce uvaja novi od lok  neko 
dvojno pot za pri mere, v kate
rih bo sklep o pretvorbi opra
vil upravni odbor: sodna odo
britev bo potrebna le v prime
rih, ko sklep ne bo izveden z 
notarskim zapisom. Novi od
lok uvaja tudi pomembno no
vost davčne narave. Določa 
namreč, da so družbeni skle
pi, ki imajo kot edini namen 
prilagoditev evru, davčno nev
tralni, prosti torej registrskega 
davka in koleka.

V zvezi z družbami z ome
jeno odgovornostjo (SRL) je 
zakon št. 213/98 uvedel samo 
najnižjo vrednost udeležbe 
pri družbeni glavnici (od 1000 
lir na 1 evro), ni pa vzporedno 
s tem tudi prilagodil norme o 
glasovanju (člen 2485 civil
nega zakonika, ki določa, da 
ima vsak član v občnem zbo
ru en glas za vsakih tisoč lir 
posedovanega deleža). Novi 
odlok zapolnjuje to vrzel in u- 
vaja načelo 1 evro =  1 glas.

Novi odlok uvaja tudi ne
kaj določil v zvezi z zadruga
mi. Spreminja namreč člen 
2521 civilnega zakonika in 
tretji člen zakona št. 59/92, ki 
določata najvišjo mero dele
žev ali delnic, ki jih lahko po
seduje posamezni član za
druge (fizična oseba). Odslej 
bo najvišja možna vrednost 
zadružne soudeležbe znašala 
50.000 evrov (doslej p rib li
žno 101 m ilijona lir). Izjemo 
bodo še naprej predstavljale 
zadruge za transformiranje, 
shranjevanje in komercializa
cijo kmetijskih pridelkov ter 
zadruge za p ro izvodn jo  in 
delo, katerih najvišja vrednost 
deležev bo znašala 70.000 
evrov (doslej prib ližno 152 
m ilijonov lir).

S E M I N A R  V G O R I C I

NOVE PODJETNIŠKE 
POBUDE ZA ŽENSKE 

NA PODEŽELJU
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Možnosti in sredstva za raz
voj kmečkega in podeželskega 
podjetništva. Tako se je glasil 
naslov seminarja, ki so ga v 
petek, 18. t.m., priredilevGo- 
rici vsedržavna ustanova za 
p o k licn o  izobraževan je  v 
kmetijstvu INIPA, Zveza nepo
srednih obdelovalcev in njen 
Koordinacijski odbor za žen
sko podjetništvo, pod pokro
viteljstvom Evropskega social
nega sklada, Italijanskega m i
nistrstva za delo in socialno 
skrbstvo ter ustanove INIPA.

Na seminarju so nastopili 
razni predavatelji in predava
teljice, ki so osvetlili vsedržav
ni načrt za poživitev podjet
niških pobud na podeželju in 
vlogo, ki naj bi odigrale žen
ske v tem smislu. Posebno

pozornost so namenili ute
meljitvi vloge, ki jo lahko odi
grajo kmetije pri razvoju po
deželja v širšem smislu, a tudi 
predstavitvi zadevne deželne 
zakonodaje ter m ožnostim  
črpanja sredstev iz posebnih 
evropskih skladov za razvoj 
podeželja in ohranitev pose
ljenosti goratih področij. Na 
sem inarju so bile prisotne 
številne slovenske kmetice iz 
Brd in s tržaškega Krasa, saj 
se je na seminar organizira
no odpravila skupina šestih 
članic pred kratkim ustanov
ljenega Združenja slovenskih 
kmečkih in podeželskih žena, 
kar se nam zdi zelo spodbu
dno za ohranitev in razvoj na- 

: ših kmetij.

ZAPADLOSTI

PRIJAVA
V I N O G R A D O V

Vinogradnike, ki bi že
leli vpisati vinograde v se
zname vinogradov z za
ščitenim  poreklom  DOC, 
naj opozorim o, da 30. ju 
nija zapade rok za pred
stavitev zadevne prošnje 
in dokum entacije na p ri
s to jne  urade trgovsk ih  
zbornic.

ZADNJI  DNEVI  
ZA DAVEK ICI

Do konca tega meseca 
je treba plačati občinski 
davek na neprem ičnine 
ICI. Občinske uprave so v 
teh dneh prek pooblašče
nih davčnih izterjevalnic 
posla le  davčn im  zave
zancem na dom  položni
ce tekočega računa za 
plačilo tega davka s poso
jili o samem davku in na
činu obračunavanja.

TURISTIČNE  
KMETIJE SE MORAJO  
PRI LAGODI TI  
DEŽ. Z A K O N U  2 5 /9 6

Deželno odborn ištvo  
za km e tijs tvo  opozarja  
vse, ki se ukvarjajo s tu ri
stično dejavnostjo na kme
tijah, da 9. avgusta zapade 
rok za prilagoditev struk
tur in urnika odprtja agro- 
turističn ih kmetij, kot to  
odreja deželni zakon št. 
25 iz leta 1996. Zakon do
loča, da smejo turistične 
kmetije ponujati popolne 
obroke hrane le 210 dni v 
letu in da lahko razpolaga
jo z največ 80 mesti pri m i
zah. Po zapadlosti roka se 
napovedujejo pregledi in 
za kršitelje visoke kazni.

LEP USPEH 
ZA KOZJI SIR 
D IM IT R IJA  
ŽBOGARJA

&
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Na začetku junija, t.j. 6. 
t.m., je bila v vasi Timau v Kar- 
niji deželna razstava koz in 
kozjih sirov, ki ga prireja tam
kajšnja vaška skupnost v so
delovanju z deželno ustano
vo ERSA in videmskim vseu
čiliščem. Med 16 kozjimi siri, 
ki jih je ocenjevala posebna 
komisija, je največ točk zbral 
sir D imitrija Žbogarja, ki se že 
več let ukvarja s kozjerejo in 
predelavo kozjega mleka v ra
zlične mlekarske izdelke za 
potrebe družinske turistične 
kmetije Gruden-Žbogar v Sa- 
matorci. Komisija je ob lepem 
zunanjem videzu in obliki ter 
strukturi sira ocenjevala pred
vsem okus in skladnost vseh 
prvin ter menila, da je Žbo
garjev sir vreden najvišjega 
priznanja, tudi ker je sirarju 
uspelo v sim ohraniti osnov
ne prvine in svežino kozjega 
mleka. O b uspehu mu seve
da čestitamo!
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DOSLEJ NAJUSPEŠNEJŠA  
Š P O R TN A  S E ZO N A

IGORCOTiC

Športno združenje Sloga 
je vodilno odbojkarsko dru
štvo v tržaški pokrajini in de
luje v glavnem na vzhodnem 
tržaškem Krasu. M inulo sezo
no so člani množičnega slo
venskega športnega gibanja 
kronali zelo uspešno sezono 
z napredovanjem bodisi m o
ške kot ženske ekipe v držav
no B2 ligo. Da so uspehi sad 
dobro načrtovanega in izpe
ljanega dela potrju je jo tudi 
številn i uspehi na m lad in
skem področju. Naj dodamo 
še, da v okviru društva deluje s 
tudi zelo aktivna planinska § 
sekcija. Predsednik enega iz
med vodiln ih  odbojkarskih 
deželnih gibanj Vojko M io t je 
rade volje pristal na pogovor. 

Gospod M iot, p re d  
k ra tk im  je  b il občni 
zb o r ŠZ Sloga. K ako  

je  potekal?
Sam potek občnih zborov 

SZ Sloga je precej neobičajen, 
če ga primerjam z občnim i 
zbori drugih sorodnih orga
nizacij. Poleg formalnega dela 
je naš občni zbor pravi dru
štveni praznik, saj poteka ob 
prisotnosti velike večine čla
nov, od rekreativcev planin
skega odseka do najmanjših 
odbojkarskih začetnikov in 
njihovih staršev, poleg teh pa 
je še cela vrsta povabljenih 
predstavnikov krovnih in so
rodnih športnih organizacij, 
pokroviteljev, predstavnikov 
medijev in drugih prijateljev 
našega zd ružen ja . O bčn i 
zbor je obenem priložnost, 
da nagradimo najzaslužnejše 
posameznike in ekipe. To je 
dalo letošnjemu srečanju še 
posebno slovesen pečat gle
de na izredne podvige naših 
odbojkarjev in odbojkaric.

N ap re d o va n je  
tako moške kot ženske  

ekipe v državno  B2 
ligo  p re d s ta v lja  

izjem en uspeh, a  tu d i 
velik izz iv . K ako  

načrtu jete  delovanje  
društva v p r ih o d n ji 

sezoni? ( ig ra ls k i  
kader, trenerji, 
p o k ro v ite lji...)

Drugo plat medalje pred
stavlja seveda povečano šte
vilo težav in odgovornosti. 
Poteklo je še premalo časa od 
konca prvenstva, da bi lahko 
poročal o konkretnih načrtih. 
Človeško je, da si vsi najprej 
malo oddahnemo.

Načelno stališče odbora 
je, da omogočimo nastopanje 
v državni B2 ligi vsem igral
kam in igralcem, ki so si z na
porom in žrtvami zaslužili na
predovanje. Da jim  to om o
gočimo, pa moramo prem o
stiti veliko težav, za kar m isli
mo napeti vse naše moči.

N a  m ladinskem  
p o d ro č ju  ste že li 

odlične uspehe. B i j ih  
lah ko  n an iza li?

Na mladinskem področju, 
ki je in bo glavna strateška toč
ka naše aktivnosti, smo za

beležili niz uspehov tako na 
pokrajinski kot na deželni rav
ni. Če grem po vrsti, so mla
dinci in mladinke, ki so nasto
pale v prvenstvu z dvema eki
pama, postali pokrajinski pr
vaki. Naši naraščajniki so že 
drugo leto zapored prejeli po

krajinsko in deželno lovoriko, 
ekipe naraščaj n ic, dečkov in 
deklic pa so letos osvojile na
slov pokrajinskega podp r
vaka.

Tako m nožično  
športno gibanje, kot je  

vaše, zah teva  veliko  
n ap o ra  z  o rg a n iza c ij

skega in finančnega  
v id ika . K ako  u sk la ju 
je te  t i  dve fun kc iji?

Napora je  res veliko, ven
dar se pod veščo organizacij
sko taktirko prof. Peterlina in 
ob pomoči ostalih trenerjev 
ter drugih sodelavcev delo 
odvija uspešno. Z doprino
som in izkušnjami tega "orga
nizacijskega stroja" se tudi 
mlajši s požrtvovalnim delom 
vključujejo v društveno struk
turo. Še tako varčen motor pa 
ne deluje brez goriva (denar
ja), katerega žal vedno težje 
spravljamo nakup. Poleg star
šev, ki plačujejo vadnino za 
svoje otroke, so drugi druš
tveni viri: nabiralne akcije, o- 
glasi in šagre; nekaj malega

| primaknejo tudi uradne usta
nove, nekaj več pa pokrovi- 

i telji. Težave so tudi v tem, da 
so vsi ti prihodki neredni, kar 
onemogoča oz. znatno otež- 

! koča načrtovanje dejavnosti. 
K a te ra  je  p ra v z a 

p ra v  vloga ŠZ Sloga 
na Tržaškem ?

ŠZ Sloga deluje v glavnem 
na vzhodnem tržaškem Kra
su in zaradi tega črpa glavni
no igralskih kadrov z zelo o- 
mejenega območja. Pouspe- 

I hih in organiziranosti smo pr
vo društvo v pokrajini, kar 
predstavlja za nas le delno za
doščenje: prvič, ker ni bil to 
naš prvotni cilj, in drugič, ker 
je  ta rezultat prej posledica 
šibkosti in neorganiziranosti 
odbojkarskega gibanja na Tr
žaškem kot pa naša zasluga. 

K akšen obračun  
društvenega delova

n ja b i ra d i d a li 
p o  letu dni?

Na naslednjem občnem 
zboru bi rad poročal, da smo 
še vedno složni, da smo izpe
ljali vse načrtovano, da im a
mo več naraščaja, da smo 
poglobili sodelovanje z dru
gim i slovenskimi društvi, in 
seveda tudi to, da smo ohra
nili naši dve prvi ekipi v d r
žavni B2 ligi.

P O D V I G  STEVERJANSKE  
ŽE N S KE  EKIPE

1. MEMORIAL  
IGOR POVŠE

MARJAN DRUFOVKA

Katera dekleta so zlata vre
dna? To so morda prav šte- 
verjanska dekleta, ki se tudi 
potegujejo za zmago na raz
nih turn irjih  v malem nogo
metu na travi in plošči, po slo
venskih zaselkih vasi goriške 
pokrajine. In še večjega boga
stva so vredne, saj je nogo
met šport, ki nima niti kaplji
ce ženske miline, nežnosti in

sponsorizirala domača kme
tijska zadruga Št. Florjan. V r
hunsko briško vino podpira 
števerjanska dekleta, saj so 
tudi ona lepi sadež te male, a 
prisrčne briške vasi.

Oglejmo si še malo pobli- 
že sestavo naše ženske nogo
metne ekipe, ki jo  vid im o na 
sliki. Vratar ekipe je neustav
ljiva Kristina Corsi, ki jo  pod
pira, v primeru poškodbe, O- 
rietta Skok. Sicer pa sestavlja
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mehkobe; prav zaradi tega 
gre še večja pohvala tem mla
dim  in neizkušenim dekle
tom, ki so se začela ukvarjati 
s tem športom le pred nekaj 
leti. Tako lepo urejeno brcajo 
žogo, tečejo, počasi tudi dvi
gujejo glavo, m islijo in vid ijo 
igro, spoštujejo nasprotnice, 
jih zapeljejo in s tem omamijo 
ter jim  takoj zašijejo zadetek.

Lepa skupina mladih, vo lj
nih in hvalevrednih deklet 
predstavlja našo briško vasi
co Števerjan po raznih slo
venskih vaseh. Med seboj se 
razumejo, se veselijo, kar je 
pri igri najvažnejše. Letos se 
nam predstavljajo na igriščih 
v novih temno modrih dresih, 
za katere je poskrbela in jih

} "lokomotiva" Orietta skupaj z 
močno izboljšano Liliano Ter- 
pin in Monico Carrara nepro- 
dorni obrambni zid. V sredi
ni igrišča igrajo aerobična 
Nataša Trampuš, poper Katja 
Dorni in elegantna Martina 
Hlede. Napadalke ekipe, pra
ve strelke višje kategorije, so 
Evelin Bulfoni, Agata Pipan in 

I Izabel Mania. V ekipo se še 
počasi vključujeta Eliana Hu
mar in Silvana Vogrič. V taki 
postavi je  ekipa letos zmaga- 

i la edini doslej organizirani 
turnir, in sicer tu rn ir Simon 

i Čevdek na Peči.
Ekipi vzklikamo: pogum- 

! no vztrajajte in tako naprej! 
' Še na mnogo... zmag!

ŠZ O lym pia je 29. in 30. 
maja priredilo že IV. medna
rodni ženski tu rn ir 1. memo
rial, poimenovan po Igorju 
Povšetu. Sodelovale so štiri 
ekipe: poleg domače O lym - 
pie tudi Val, HIT nova Gorica 
ter videmski CAMST.

V prvi tekmi sta se pome- 
rilaCAMSTin Val. Videmčan- 
ke, ki so letos napredovale v 
B1 ligo, so tekm o zmagale s 
3:1; velja pa omeniti, da so se 
valovke dobro upirale. V na
slednji tekmi je O lym pia pre
senetljivo premagala HIT, saj 
so bile Novogoričanke favo
rizirane. Domače igralke bi 
lahko sklenile tekmo v treh 
setih, saj so že vodi le z 2:0 in 
v tretjem setu s 25:24; do sla
vja pa ni prišlo tako hitro, saj 
so zmagale s 3:2. V finalno 
tekmo, ki je bila naslednji dan, 
sta se tako uvrstila CAMST in 
Olympia, ostali dve ekipi pa 
sta se potegovali za 3. oz. 4. 
mesto. Tekma (Val-HIT) je bila 
izenačena in napeta, saj seje 
končala s 3:2 v prid Novi Go
rici. V finalu pa so Videmčan- 
ke v samih treh setih prema
gale domačinke.

Tekmam je sledilo nagra
jevanje; ekipe in posamezne 
igralke sta nagradila predse
dnik goriške odbojkarske zve
ze Angelo Bocciero ter Igor 
jev oče Janez Povše. Mesto 
najboljše igralke je pripadalo 
Lorenzi Marega (CAMST), naj 
boljše napadalke Viviani Zotti 
(CAMST), najboljši podajačici 
Tjaši Gruden (Olympia) ter 
najboljši libero Špeli Petrač 
(H IT). Velja omeniti, da so igral
ke turnirja igrale z novim sis
tem om točkovanja (rally sis
tem point) ter z uvedbo libera.
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ALEA IACTA EST ALI 
KOCKA JE PADLA

Mednarodni olimpijski komite (MOK) je prireditev 
iger presenetljivo dodelil Turinu.

V *

Pop r ad

Odločitev je padla 18. t.m. 
v Seulu, z njo se je MOK spet 
izkazal kot nepredvidljiva in 
nezanesljiva organizacija, s 
čimer se je v novejši zgodo
vini o lim pizm a že proslavil 
ob dodelitvi jubilejnih 100. o- 
limpijskih iger Atlanti (oz. Co- 
ca-coli in tv-postaji CNN) na
mesto zibelki športa in prvi 
prirediteljici iger leta 1898 A- 
tenam. Tako pred nekaj leti 
kot danes pač ni prevladal 
športni duh, temveč gospo
darska moč finančnih mogot
cev oz. multinacionalk. Sploš
no znano je namreč, daje gla
vni pokrovitelj igervTurinu in 
na Šestrieresu družina Agnel
li s svo jim  avtom obilsk im  
koncernom Fiatom na čelu. 
Dinastija odvetnika je nam
reč s težkimi denarci umet
no ustvarila to zimsko-šport- 
no središče in si zadnja leta 
zanj ustvarila tudi svetovni u- 
gled (spom nim o naj le na 
smučarske tekme svetovne
ga pokala in na nedavno pri
reditev svetovnega prvenstva 
v alpskem smučanju). Zani
mivo, kako je italijanska tele
vizija brez sramu poročala, 
da morajo v Turinu in okolici 
večino infrastruktur šele iz
graditi, kar jih (oz. tudi nas dav
koplačevalce) bo stalo več de
setin m ilijard lir. A saj si za to 
ne delajo prevelikih proble
mov, ker bo pač že "striček 
Gianni" stresel cekine iz svoje 
prenatrpane mošnje.

Presenečenje na obrazih 
Turinčanov v Koreji, s plavo
laso predsednico v ospredju, 
ob razglasitvi prireditelja je 
bilo vidno; tudi razočaranje 
ostalih je bilo očitno. Švicarji, 
ki so bili s Sionom glavni in 
sploh edini nesporni favoriti 
za prireditev iger, so bili naj
bolj prizadeti. Zadnjič so na
mreč priredili zimske igre ta
koj po vojni v alpskem biseru 
St. M oritzu, s Sionom pa že 
tretjič niso prodrli. V izjavi za 
javnost so dejali, da je to pra
va sabotaža nevtralne Švice, 
kjer ima med drugim MOK 
svoj sedež. Nekateri menijo, 
da Švicarji niso dobili iger za
to, ker so prav oni odkrili pod
kupovanje v vrstah MOK-a, 
neodstavljeni člani le-tega pa

so se sedaj na najučinkovitej- 
' ši možen način maščevali.

Kaj pa mi prebivalci obmo
čja treh dežel oz. dveh dežel 

: (Furlanije-Julijske krajine in 
Koroške) in ene države (Slo
venije)? Za skupno kandida
turo "brez meja" je to drugi za
poredni poraz, saj je  za igre 
leta 2002 bil poražen Trbiž 

j  kot nosilec kandidature, sedaj 
pa še Celovec. Bo zdaj na v r
sti Kranjska Gora ali Planica 
oz. Ljubljana? Prizadevni za
mejski rojak in član priprav
ljalnega odbora, Tržačan, ki je 
poročen in živi v Žabnicah 
pri Trbižu v Kanalski dolini, 
Peter Gerdol, je že napovedal, 
da niso tako razočarani, da ne 
bi še enkrat poskusili. Če naj 
ve rjam em o  slovenskem u 
pregovoru "v tretje gre rado" 
(in ne italijanskemu "non c'e 
due senza tre"), pa bo kandi
datura morda prodrla za pri
reditev zimskih olim pijskih 
iger leta 2010... Utvar pa si ne 
gre delati, kajti že kranjsko
gorski član organizacijskega 
odbora Vojteh Budinek nam 
je pred časom napovedal, da 
bodo prej na vrsti druge celi
ne kot Srednja Evropa, kjer si 
lahko igre po Turinu le sanja
mo še vsaj za desetletje. Dej
stvo pa je, da bo takrat zago
tovo tudi Slovenija polnopra
vna članica Evropske zveze, 
katera bi lahko postala "skup
na mati" kandidature in tako 

! odpravila še zadnjo "mental
no pregrado", ki je bila po 
mnenju mnogih tudi tokrat 
pogubna. Dodelitev iger trem 
raz ličn im  državam je  b ila  
morda preveč revolucionar
na in je zahtevala od vodite
ljev MOK-a pogumno dejanje, 
na katero očitno niso bili pri
pravljeni.

Egoistično si lahko sedaj 
postavimo vprašanje, ali bo 
imel neuspeh skupne kandi
dature poslediceza razvoj tu
rizma in krajevnega gospo- 

| darstva predvsem pri poso
dobitvi in nadgraditvi infra
struktur ob tromeji. Vsi seve
da upamo, da ne bo tako, saj 
bi to  bila preostra kazen za 
naše še ne dovolj razvito gor
sko območje.

RAZOČARANI  ALPIN
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ZADNJA STRAN
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O  U S P E H IH  IN  N A Č R T IH  "VSI SMO LEPI, Ž IV I  IN M L A D I ,  
G O R IŠ K E G A  Z D R U Ž E N J A  IG R A M O  SE RADI.. ."
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IGOR COTIC

V petek, 18. junija, je v Go
rici potekal 19. občni zbor 
Športnega združenja O lym - 
pia. V komorni dvorani Kul
turnega centra Lojze Bratuž 
so se zbrali številni člani, prija
telji in gostje, da bi prisluhnili 
odborn iškim  in trenerskim  
poročilom društvenega delo
vanja v m in u lih  sezonah. 
Med prisotnim i so bili tudi 
Damjan Paulin (za Svet slo
venskih organizacij), Branko 
Č ernič (Katoliško tiskovno 
d ruštvo ), A ngelo  Boccero 
(predsednik goriške odbo j
karske zveze FIPAV), Marjan 
Černič (ŠZ Soča) in Mihael 
Corsi (SKPD F.B. Sedej).

Uvod v večer je bila anali
za društvenega dela, ki ga je 
podal predsednik Franko Ba- 
gon. Spregovoril je o društve
nih uspehih v sezoni 1997/98 
in še posebej poudaril izjem
ne dosežke, ki jih je osvojila 
prva ženska ekipa v tej sezo
ni z zmago deželnega pokala 
v Centi in meddeželnega na
slova v domači telovadnici, 
kjer seje društvo izkazalo ta
ko s tekmovalnega kot z orga
nizacijskega vidika. Višek lan
ske sezone je bila prav goto
vo gostitev trenerja italijanske 
moške državne reprezentan
ce Bebeta, ki je predaval šte
v iln im  trenerjem iz celotne 
dežele o tehniki odbojkarske
ga napada.

Tudi v letošnji sezoni uspe
hi niso izostali. V prvi moški 
ekipi je prišlo s prihodom Bo
risa Klokočovnika do trener
ske zamenjave; ta se je dobro 
obrestovala, saj je  ekipa veli
ko n a p redova la . Z ensko  
člansko ekipo je v letošnji se
zoni uspešno vodila Silva Me- 
ulja, ki je trenirala tudi žensko 
ekipo v drugi diviziji; ta je  po 
tekmah v play-offu napredo
vala v višjo ligo. Na ženskem 
področju je treba zabeležiti še 
nastope v prvenstvu deklic in 
naraščajnic, kjer je  trenerska 
navodila dajal Sandro Legiša. 
Vodenje ekipe, ki nastopa v 
prvi moški diviziji, so poverili 
Rajku Petejanu, dečke pa je 
vodil Boris Klokočovnik. Tečaj 
m ini odbojke pa so zaupali 
Vanji Černič.

Na srečanju je predsednik 
izrazil željo, da bi v prihodnje 
namenili najmlajšim še več 
pozornosti. O m enil je tudi 
dobro društveno sodelovanje 
z videm skim  PAV-om, s kate
rim  je prišlo tudi do igralskih 
zamenjav. V svojem nagovo
ru se je zavzel za večjo obliko 
sodelovanja med goriškim i 
društvi tako na ženskem kot 
na m oškem  področ ju . Na 
večeru je postavil v ospredje 
cilj društva "privabiti čimveč 
mladih v našo sredo, in to  v 
pravem športnem duhu", in 
potrebo po društvenem ura
du in arhivu. Svoj poseg je 
sklenil z zahvalo vsem po
kroviteljem, ki so omogočili 
redno društveno delovanje. 
Glavni pokrovitelji pa so bili: 
Kmečka banka, podjetje Ag-

19. OBČNI ZBOR
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Z leve: Igo r Černič, Franko Bagon, Andrej Vogrič (Foto Bumbaca)

raria Terpin, Tiskarna Budin, 
podjetje Multiservice, trgovi
na K2 ŠPORT, Sip Šempeter. 
Še posebno zahvalo je name
nil Svetu slovenskih organiza
cij, ki kaže veliko pozornosti 
do društvenega delovanja.

Razvejanost in ž iv lje n j
skost ŠZ O lym pie je  bi lo zaz
nati tudi iz tajniškega poro
čila, ki gaje podal Andrej Vo
grič. V njem je prikazal uspe
he vseh društvenih ekip v mi- 

; nulih dveh sezonah. Samo v 
i sezoni 1998/99 je  bilo pri ŠZ 
O lym pia odigranih 122 pr
venstvenih tekem in opravlje
nih 464 treningov. Društvo 
šteje 120 članov, od katerih 
18 odbornikov in 102 atleta. 
Da je bilo društvo v minuli se
zoni zelo aktivno, potrjuje tu 
di organizacija četrtega žen- 

i skega mednarodnega turnirja 
| - prvi memorial Igor Povše, 
na katerem so nastopile eki- 

; pe HIT Nova Gorica, Camst 
' iz Vidma, OK Val in O lympia 
Kmečka banka. Tako ženska 
kot moška članska ekipa sta 
nastopali na manifestaciji Pal- 
lavolando. Društvo je pred 
kratkim organiziralo posvet z 

] naslovom Pomen športa za 
psihično in fizično rast mlade
ga človeka, na katerem sta 
predavala dr. Bernard Špaca
pan in Boris Klokočovnik.

V okviru društva deluje tu
di aktivna smučarska sek- 

; cija, ki šteje 38 članov in je 
redno včlanjena v smučar
sko federacijo FISI. Odgovor
ni za smučarski odsek M ar
jan Vogrič je izrazil zadovolj- 

! stvo z uspehi, ki so jih  dose
gli predvsem na mladinskem 
področju.

Predsednik goriške odboj
karske zveze FIPAV Angelo 
Boccero je v svojem posegu 
poudaril, da je  na občnem 
zboru prisotnih veliko mla
dih, kar zagotavlja lepo priho
dnost. Predstavnik SSO-ja 
Damjan Paulin je podčrtal po
membno vlogo, ki jo  opravlja 
društvo z narodnostnega v i
dika, in obljubil, da bo SSO 
tudi v prihodnje budno spre
mljal njeno delovanje. Čestit
ke za bogato društveno delo
vanje so izrazili tud i Branko 
Černič (KTD), Marjan Černič 

! (ŠZ Soča) in M ihae l Corsi 
: (SKPD F.B. Sedej).

Na občem zboru so pre
jeli priznanja vsi O lym piin i

trenerji. Člani so nato izvoli
li nov odbor, ki bo O lym pio  
vodil v prihodnje; tega sesta
vljajo: Danja Bagon, Franko 
Bagon, Nadia Cotič, N iko Di 
Battista, David G rinovero, 
M artina Hlede, Saša Hlede, 
Simon Komjanc, M arko Lut
man, Gianni Mania, Aleksan
der Pintar, Matej Terpin, An
drej Vogrič. Nadzorni odbor 
sestavlja jo M arko Brajnik, 
Igor Černič, Edi Lutman, raz
sodišče pa Marjan Markežič 
in Aleš Pintar.

IVA KORSIC

Ko so se za večino učen
cev vendarle zaprla šolska 
vrata in so se prismejale dol
go pričakovane počitnice, je 
kot v najlepši pravljici kar na
enkrat oživel čudovit, p ro
strani vrt "pri sestrah", pravca
ta cvetoča oaza sredi mesta, 
polna košatih dreves, ki rado
darno vabijo v svojo senco, 
cvetočih grmov, ki kličejo ot
roke, naj se brezskrbno skri
vajo za njim i, in lepa igrišča, 
ki zvabljajo navdušene nogo
metaše, odbojkarje, košar
karje, naj poizkusijo svoje at
letske sposobnosti. O b vro
čih jutrih pa jih bo v osvežilno 
čofotanje privabil večji bazen, 
ki so ga organizatorji vzeli na 
posodo. Pa tudi lepa lesena 
hišica, prav takšna kot v kra
ljestvu palčkov, bo pritegnila 
njihovo pozornost. Sestre so 
jo  dale postaviti v veselje ma
lih neugnancev. Če pa bo dež- 
porednež zlival svoje debele 
kaplje na zemljo, se bodo o t
roci zatekli v prostorno sobo 
in tam risali, izdelovali ročna 
dela, se igrali "calcetto", peli.

Čez trideset - vpisanih je 
petdeset - razposajenih otrok, 
večinoma osnovnošolcev, a 
kmalu sem jim  bodo pridružili

Tako veselo odmeva vsako jutro, že skoraj dva 
tedna, besedilo himne letošnjega poletnega 
središča - namenjenega otrokom od 4. do 13. leta 
- Srečanja 99, ki poteka kot že nekaj let - vsako 
dopoldne od ponedeljka do petka, od 14. junija 
do 16. julija - v Zavodu sv. Družine pod 
pokroviteljstvom Sveta slovenskih organizacij in 
letos prvič v organizaciji komaj ustanovljenega 
društva oz. Skupnosti družin Sončnica s sedežem 
v slovenski goriški mestni duhovniji pri sv. Ivanu.

še malčki iz vrtcev, pod "stro
gi m" nadzorstvom  M irjam  
Pahor, ki je zadolžena za vse 
"uradniške" posle, sproščeno 
preživlja v družbi simpatičnih 
animatorjev M itje  Černiča, A- 
lessandre Posillipo, Irene Špa
capan in pomočnic Katje Ba
tistič, Helene Klanjšček in Ne
ve Petejan razigrane dopol
danske urice, ki bodo v priho
dnjih dneh še bolj zanimive, 
kot so bile prvi teden. Prejšnje 
dni so se namreč otroci, ki 
prihajajo iz mesta pa tudi iz 
okoliških vasi, pobliže sezna
nili med seboj in spletli tesnej
še prijateljske vezi ob jam bo
ru, na katerem vsak dan po
novno zavihra zastava z napi
som Srečanja 99 in odtisom 
rok udeležencev. Le-ti so raz
deljeni po starostnih skupi
nah v rumene, rdeče in m o
dre. Poleg običajnih, že usta-

novo! novo
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P a s tirče k  je  s v o jim  m a l im  in  v e l ik im  b ra lc e m  

p r is k rb e l n o v o  k n j iž ic o  š ta n d re š k e  p esn ice

Ivanke Zavadlav
z  n a s lo v o m

Tonček na luni
A v to r ic a  s c ik lo m  21  p e s m ic  s p re m lja  m a le g a  T o n čka  

in  s k u p a j z  n j im  ž iv l je n js k e  d o g o d iv š č in e  n a š ih  

o s n o v n o š o lč k o v , n j ih o v o  ra z p o s a je n o  ig r iv o s t  

in  h u d o m u š n o s t. P esn ic i I v a n k i  so p r i  te j iz d a j i  

p r is k o č i l i  n a  p o m o č  o t r o c i  3 . le tn ik a  v r tc a  

in  1. ra z re d a  o s n o v n e  šo le  F ra n  E r ja v e c  iz  S tandreža , 

k i  so z b ir k o  z v e l ik im  n a v d u š e n je m  n a s lik a li.

Ijenih vodenih in prostih iger, 
ki se jim  otroci tako radi po
svečajo, jim  središče tudi to 
krat ponuja vrsto drugih zani
mivih dejavnosti. Na progra
mu so raznolike delavnice, 
sprehodi v naravo, po sliko
vitem soškem bregu, Pevm- 
skem parku; ekskurzije po 
bližnji okolici; obisk kleti v 
Števerjanu in kmetije z mož
nostjo opazovanja dela na 
polju; ogled tiskarne Budin in 
različnih obrtniških delavnic. 
Feiglova knjižnica in ustrežlji
va knjižničarka Luisa jih pri
čakujeta s pravljico. Morda jih 
bo s kakšno lepo zgodbico ali 
gledališkim prikazom razve
selila tudi članica dramskega 
odseka PD Štandrež učiteljica 
Majda Zavadlav.

Tudi sami bodo v sončnem 
središču sprejemali goste: 
mlade obrtnike-umetnike sa
mouke; predstavnike druš
tev, ki delujejo v KC Lojze Bra
tuž, med temi glasbenike iz 
SCGV E. Komel; skavte, ki jim  
bodo prikazali nekatere spret
nosti za srečno preživljanje v 
"divji" naravi.

Če jim  bo uspelo, bodo 
odšli na Kras in si ogledali eno 
izmed njegovih krasot: jamo 
Kraljico Krasa.

Letošnja prijetna novost je 
sodelovanje s poletnim  sre
diščem Pika Nogavička iz go- 
riškega Dijaškega doma. Prvo 
izmed srečanj je že bilo pre
tekli torek, ko je skupinica ot
rok prišla na obisk "k sestram" 
v spremstvu ravnateljice D i
jaškega doma Kristine Knez. 
Gostom so otroci pripravili 
nekaj igric, starosta goriških 
skavtov M auro Leban pa jim  
je pokazal, kako pravilno in 
varno zanetimo kres.

Z obiskovalci tega središča 
naj bi imeli kajakaški tečaj - 
prihodnji teden -, seveda več
ji otroci; okusili naj bi vzne
m irljiv  spust po soški strugi, 
se srečali s kotalkarskim dru
štvom Vipava, se pomerili v 
skupinski igri po goriškem 
mestu in se pozabavali v pri
jetni družbi dveh igralcev Slo
venskega stalnega gledališča.

Poleg tega pa se že sedaj 
veselijo srečanja s Stenom 
Vilarjem in Gregom, ki jih bo
sta kratkočasila s petjem in 
neštetimi presenečenji pred
vidoma 7. julija. V soboto, 26. 
junija, pa se bodo udeleženci 
Srečanj 99 s starši, mlajšimi 
in starejšimi brati ali sestrami 
odpravili na iz let v prelepi 
gorski svet Trente.

O b tako bogati ponudbi 
otroci res ne bodo "imeli časa" 
se dolgočasiti!


